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مدیرکل پست استان قم خبرداد:

افزایش ۱۸۰ درصدی 
خرید های اینترنتی 

2

مدیرکل پســت اســتان قم از افزایش ۱۸۰ درصدی خرید های 
اینترنتی خبر داد و گفت: سال گذشته بیش از ۴ میلیون بسته 
پستی در استان منتقل شده که حدود ۲۰ درصد از این تعداد 
مربوط به خرید های اینترنتی بوده است. باقری منش روز شنبه 

در حاشــیه بازدید و تجدید بیعت تعــدادی از کارکنان اداره کل 
پست استان از بیت تاریخی امام خیمنی و مزار شهدای گمنام 
گفت: با شیوع بیماری کرونا شاهد افزایش چشمگیر خرید های 
اینترنتی در کشور بوده ایم و اداره کل پست به عنوان بزرگترین 

سرپرست معاونت برنامه ریزی و منابع انسانی شهرداری قم خبرداد:

۵۰۰ میلیارد تومان  ازبودجه امسال تاکنون محقق شده است
۸

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم :

نمی توانیم بیش ازظرفیت پروژه تعریف نماییم
هزینه ها سرسام آور شده و تبعات اجتماعی دارد 

2

۸

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم خبرداد:

استمرار محدودیت های شبانه در قم

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با بیان اینكه افزایش 
قیمت مصالح، مشكلات زیادی را در روند اجرای پروژه های 
ظرفیت،  از  بیش  گفت: اگر  است  آورده  وجود  به  عمرانی 
تبعات  و  شده  سرسام آور  هزینه ها  شود  تعریف  پروژه 
چگونگی  به  اشاره  با  زاده  حلوایی  عباس  دارد.  اجتماعی 

تعریف و اجرای پروژه های شهری اظهار داشت: شهرداری 
مصوب  شهر  اسلامی  شورای  که  بودجه ای  چارچوب  در 
می کند قدم برمی دارد و در سال جاری نیز با توجه به افزایش 
قیمت ها نتوانستیم آن چنان پروژه ای را تعریف کنیم و اکثر 
پروژه ها در ادامه اجرای طرح های گذشته عملیاتی می شود. 
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جهت مناقصه عمومی یک مرحله ای 

     اداره امور شعب بانک ملی استان قم

  

 فرمانده نیروی انتظامی استان قم با اشاره به اینكه ما در استان قم در حوزه 
هوشمندسازی از استان های پیشتاز کشور هستیم، گفت: ارتباط ما با دستگاه 
قضایی پاسخگویی را به موقع کرده و ما تنها استانی هستیم که کروکی آنلاین و 
گشت هوشمند داریم و به دنبال این هستیم که پلیس پاسخگو را در عمل محقق 
کنیم.  سردار سیدمحمود میرفیضی روز شنبه در دیداری که به مناسبت هفته 
نیروی انتظامی با آیت الله سید محمد سعیدی تولیت آستان مقدس و نماینده 
ولی فقیه فقیه در استان قم در سالن محراب حرم مطهر بانوی کرامت انجام داد، 

 جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با صدور بیانیه ای ضمن محكومیت حمله به 
نمازگزاران مسجد قندوز افغانستان آورده است: امروز هر جنایتی که در بلاد 
اسلامی واقع می شود ریشه در طرح ها و نقشه های صهیونیستی داشته و ترویج 
بی ثباتی و ناامنی و در خدمت به مصالح آمریكا می باشد.  در این بیانیه که نسخه 
ای از آن روز شنبه در اختیار ایمان قرار گرفت، آمده است: در اولین روز از ماه 
ربیع الاول ماه میلاد رحمة للعالمین حضرت محمد مصطفی  )ص( انفجار انتحاری 
در مسجد شیعیان قندوز که منجر به شهادت نمازگزاران و مجروحیت جمع 

فرمانده انتظامی استان قم مطرح کرد :
پلیس قم پیشتازهوشمندسازی درسطح کشور

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:
 جنایت در بلاد اسلامی خدمت به مصالح آمریکاست

۸

استاندار درصبحگاه مشترک نیروی انتظامی استان قم ؛

توسعه بدون برقراری نظم وامنیت
 امکان پذیر نیست

۸2

رییس جمهوری: 

حضور منظم و کامل کارکنان ادارات
 در محل کار ضروری است

رهبرمعظم انقلاب اسلامی :

مسئولان افغانستان عاملان خونخوار 
جنایت قندوز را مجازات کنند

 حضــرت آیت اللــه خامنــه ای در 
پــی حادثــه مصیبت بــار انفجــار 
در مســجدی در اســتان قنــدوز 
افغانســتان و جان باختــن تعــداد 
زیادی از مردم نمازگزار، در پیامی بر 
مجازات عاملان این جنایت بزرگ 
و جلوگیری از تكرار چنین فجایعی 
تأکیــد کردنــد.  به گــزارش پایگاه 
2اطلاع رســانی دفتر مقــام معظم  2

رئیس مجلس شورای اسلامی: 

مردم از ما عدم موفقیت و اداره
 غلط کشور را نمی پذیرند 

رییس جمهــوری حضــور منظم 
و کامــل کارکنــان ادارات در محل 
کار را ضــروری خوانــد و گفــت: با 
گسترش و تكمیل واکسیناسیون 
در  حضــوری  آمــوزش  شــاهد 
مــدارس خواهیــم بــود.  آیت الله 
ســید ابراهیم رئیســی روز شنبه 
در جلســه ســتاد ملــی مقابلــه با 
کرونــا، تاکیــد کــرد: رســانه های 

شــورای  مجلــس  رئیــس 
اسلامی ضمن تأکید بر اینكه 
صدا و ســیما اگر فرزند زمانه 
خویش باشد می تواند در مهار 
نظام بروکراسی سرکش و حل 
مشكلات کشور نقش موثری 
ایفا کند، گفت: در اداره کشور 
و حــل مشــكلات مــردم هر 
راه دیگــری جز الگــوی دفاع  2

مشکلات اقتصادی سد راه 
مشارکت سیاسی

سبب  اخیر  سالیان  در  که  جدی  چالش های  از  یکی 
و  حضور  برای  ایرانی  جامعه  رغبت  و  مشارکت  کاهش 

فعالیت در قالب احزاب شده، مشکلات اقتصادی و تورم افسارگسیخته است. 
مشارکت افراد یک جامعه در قالب احزاب و انتخابات از شاخصه های مهم توسعه 
یافتگی محسوب می شود. از این رو، بی تفاوتی نسبت به ساختار سیاسی و عدم مشارکت 
سیاسی یک مسئله جدی و قابل بحث در حوزه علوم سیاسی به شمار می آید. ضمن 
اینکه نخبگان سیاسی حاکم نیز برای تثبیت جایگاه و تقویت پایه های مشروعیت خویش 
همواره به دنبال جلب مشارکت و حمایت های سیاسی مردم و ایجاد محیط مشارکتی پویا 

در سطح جامعه اند و هر گونه کاهش و نقصان در این امر آنها را نگران می کند.
این در حالی است که جامعه ایرانی به ویژه در سال های اخیر با مشکل رکود بی سابقه 
احزاب و اقبال عمومی اندک نسبت به این نهادهای مهم و اثرگذار سیاسی مواجه شده 

است؛ مسأله ای که البته دلایل و ریشه های مختلفی دارد.
پدیده های اجتماعی را نمی توان با یک عامل تبیین کرد. ظهور و بروز یک پدیده 
اجتماعی تحت تأثیر مجموعه ای از عوامل است. بر همین اساس انفعال احزاب و بی 

تفاوتی جامعه  نسبت به عملکرد آنها نیز دارای علل و زمینه های متعدد است.
 در این راستا، یکی از مشکلات جدی که در سال های اخیر سبب کاهش مشارکت و 
رغبت جامعه ایرانی برای حضور و فعالیت در قالب احزاب شده، مشکلات اقتصادی و 
تورم افسار گسیخته ای است که فرصت و رغبتی برای اندیشیدن به مسائل دیگر برای 
مردم باقی نگذاشته است. شاید در موقعیت کنونی هیچ دیدگاهی بهتر از تئوری نیازهای 
مازلو نتواند دلیل بی تفاوتی و اقبال اندک جامعه ایرانی به احزاب را نشان دهد. به اعتقاد 

مازلو همه افراد بشر پنج نوع نیاز دارند:
الف(  نیازهای جسمانی )که هدف آن حفظ حیات زیستی انسان است(

ب( حس صیانت )امنیت و آزادی(
ج( حس تعلق خاطر و عشق

د(  ارزش و منزلت )خود و دیگران»
ه(  پرورش و رشد شخصی )از طریق رشد امکانات و ظرفیت ها و استعدادها(

به اعتقاد مازلو نیازهای انسانی به صورت سلسله مراتبی فعال می شوند؛ بدین معنی که 
هر دسته از نیازها تنها زمانی فعال می شوند که طبقه پیشین کم و بیش ارضا شده باشند.
در این راستا می توان حضور فعال در احزاب سیاسی و توجه به سرنوشت خود و دیگران 
را در رده چهارم نیازهای مازلو قرار دارد. بنابراین تا زمانی که نیازهای سطوح سه گانه اولیه 
برآورده نشوند، فرد توجه چندانی به فعالیت های سیاسی و مسئولیت های اجتماعی 
خود نخواهد کرد . جمهوری اسلامی ایران در سال های اخیر به ویژه از زمان خروج دونالد 
ترامپ، رئیس جمهور سابق آمریکا از توافق هسته ای و بازگشت تحریم های بین المللی، 
شدیدترین تکانه های اقتصادی را تجربه کرده و با ناامنی اقتصادی، کاهش سرمایه 
گذاری های خارجی، افزایش قیمت دلار، بی ارزش شدن پول ملی و رکود و تورم افسار 

گسیخته مواجه بوده است.
بی شک بیشترین اثر این جنگ اقتصادی و تورم ناشی از آن بر دوش مردم و به ویژه قشر 
متوسط و اقشار آسیب پذیری بوده که حتی برای تامین کالاهای اساسی و ضروری مورد 

نیاز خود نیز با مشکلات عدیده ای مواجه هستند.
وقتی طبق آمارها ۶۰ میلیون نفر به بسته های معیشتی حمایتی نیاز دارند و افزایش 
تورم روز به روز تعداد بیشتری از خانوارها را دچار فقر مفرط می کند، چگونه می توان 
انتظار داشت مردم و به ویژه جوانان ایرانی به فکر حضور و مشارکت در احزاب و تدبیر 
راهکارهایی برای پویایی و توسعه سیاسی ایرانی اسلامی باشند؟ هر چند توسعه سیاسی 
و فعال و کارآمد کردن احزاب همیشه جزو اهداف و آرمان های نخبگان و فعالان سیاسی 
ایران بوده است، اما تا وقتی که بار سنگین اقتصاد، شانه های نحیف جامعه ایرانی را خم 

می کند، این آمال سیاسی پاسخ مطلوبی دریافت نخواهند کرد.  
از این رو به نظر می رسد برای جلوگیری از توقف قطار توسعه سیاسی و اجتماعی، حفظ 
و افزایش اعتبار و مشروعیت داخلی و بین المللی و حفاظت از دستاورهای سیاسی - 
اجتماعی که ملت ایران در طول تاریخ پربار خود کسب نموده اند، مهمترین اولویت دولت 

در مقطع کنونی باید خارج کردن کشور از بحران اقتصادی باشد.
از مسیر رفع تحریم ها، حل و فصل مسائلی چون FATF ، اصلاح ساختارهای اقتصاد 
داخلی، بالابردن کیفیت و کمیت تولید داخلی، رفع مشکلات معیشتی و حفظ قدرت 
خرید مردم است که می توان جانی تازه به کالبد بی رمق جامعه ایرانی بخشید و با عبور 
دادن آن از سطح نیازهای اولیه، راه را برای پرداختن به اهداف والاتر از جمله مشارکت 

استاد دانشگاهسیاسی و حضور فعالانه و مؤثر در احزاب سیاسی باز کرد. 

محمد مهدی مظاهری*

شناسه آگهی:۱۴53۸
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معاون فنی و عمرانی شهرداری قم :

نمی توانیم بیش ازظرفیت پروژه
 تعریف نماییم

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با بیان اینکه افزایش قیمت مصالح، مشکلات 
زیادی را در روند اجرای پروژه های عمرانی به وجود آورده است گفت: اگر بیش از 

ظرفیت، پروژه تعریف شود هزینه ها سرسام آور شده و تبعات اجتماعی دارد.
عباس حلوایی زاده با اشاره به چگونگی تعریف و اجرای پروژه های شهری اظهار 
داشت: شهرداری در چارچوب بودجه ای که شورای اسلامی شهر مصوب می کند قدم 
برمی دارد و در سال جاری نیز با توجه به افزایش قیمت ها نتوانستیم آن چنان پروژه ای را 

تعریف کنیم و اکثر پروژه ها در ادامه اجرای طرح های گذشته عملیاتی می شود.
وی با بیان اینکه افزایش قیمت مصالح، مشکلات زیادی را در روند اجرای پروژه های 
عمرانی به وجود آورده است تصریح کرد: بسیاری از مصالح ۴۰۰ درصد افزایش قیمت 
داشته و هزینه ها را بالا برده است؛ همچنین از طرفی اگر نتوانیم این پروژه ها را در 
موعد مقرر اجرا کنیم با افزایش قیمت مواجه می شویم. معاون فنی و عمرانی شهرداری 
قم ابراز کرد: اگر بیش از ظرفیت، پروژه تعریف شود هزینه ها سرسام آور شده و تبعات 
اجتماعی دارد و از طرفی اگر کمتر اقدام شود با تورم و افزایش قیمت در سال های آینده 
مواجه می شویم. وی با تأکید بر اینکه اکثر پروژه های شهری در زمان بندی خودش به 
اتمام رسیده و قصوری از سوی شهرداری بابت تأخیر وجود ندارد، اذعان کرد: گاهی 
معارضات تأسیساتی، ملکی و تملکاتی مانع از اجرای طرح بوده است، اما در سال 
جاری اکثر پروژه های شهری به موقع افتتاح شده و تأخیر جزئی در برخی از پروژه ها 
داشته ایم. حلوائی زاده عنوان کرد: معارضات ملکی و تأسیساتی بسیار در پروژه ها 
تأثیرگذار است و بسیاری از پروژه ها را با مشکلاتی مواجه می کند که بر این اساس در 

جهت تعریف پروژه ها مطالعات در حال انجام است.
 

معاون خدمات شهری شهرداری قم :

تجمعات زیاد مردمی در آرامستان ها 
نگران کننده است

معاون خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به تدابیر انجام شده جهت بهبود وضعیت 
رعایت شیوه نامه بهداشتی در آرامستان های شهری، گفت: طی یک هفته گذشته 
وضعیت رعایت پروتکل های بهداشتی در آرامستان ها صعودی و به سمت مطلوبیت در 

حرکت است.
عباس ذاکریان ، پدیده خطرناک تجمعات در آرامستان ها را موردتوجه قرار داد و 
اظهار داشت: برای رعایت پروتکل های بهداشتی و جلوگیری از تجمعات خطرآفرین در 
آرامستان های شهر قم طی هفته جاری جلسه ای با حضور فرماندار تشکیل شده است.

وی ادامه داد: اقناع سازی مردم جهت عدم تجمع در آرامستان به عنوان رویکرد 
اصلی شهرداری قم با نصب اطلاعیه و بنرهای تبلیغاتی در سطح شهر و آرامستان ها 
نصب شده است. به گفته معاون خدمات شهری شهرداری قم، طبق تصمیمات استانی 
مراسم تشییع در آرامستان ها نباید بیش از ۴۵ دقیقه به طول بکشد و افراد حاضر نیز 
نباید از ۷۰ نفر تجاوز نماید. ذاکریان خاطرنشان کرد: با هماهنگی با مسئولان استانی 
از خانواده متوفیان نیز تعهدی نسبت به رعایت پروتکل های بهداشتی در برگزاری 
مراسم تشییع گرفته می شود. وی با اشاره به تدابیر انجام شده جهت بهبود وضعیت 
رعایت شیوه نامه بهداشتی در آرامستان های شهری، ابراز کرد: طی یک هفته گذشته 
وضعیت رعایت پروتکل های بهداشتی در آرامستان ها صعودی و به سمت مطلوبیت در 
حرکت است. معاون خدمات شهری شهرداری قم در پایان تصریح کرد: جمع معدودی 
از شهروندان قمی با وجود حجم بالای هشدار و تلفات کرونایی همچنان نسبت به خطر 

این ویروس مرگبار بی توجه هستند.

مدیرکل پست استان قم خبرداد:

افزایش ۱۸۰ درصدی خرید های اینترنتی 
مدیرکل پست استان قم از افزایش ۱۸۰ درصدی خرید های اینترنتی خبر داد و 
گفت: سال گذشته بیش از ۴ میلیون بسته پستی در استان منتقل شده که حدود ۲۰ 

درصد از این تعداد مربوط به خرید های اینترنتی بوده است.
باقری منش روز شنبه در حاشیه بازدید و تجدید بیعت تعدادی از کارکنان اداره کل 
پست استان از بیت تاریخی امام خیمنی و مزار شهدای گمنام گفت: با شیوع بیماری 
کرونا شاهد افزایش چشمگیر خرید های اینترنتی در کشور بوده ایم و اداره کل پست به 

عنوان بزرگترین شبکه ارتباط فیزیکی نقش مهمی در این زمینه ایفا کرده است.
وی در ادامه از تکمیل طرح جی نف )طرح بروزرسانی آدرس اماکن مسکونی، اداری 
و تجاری( در شهرقم خبر داد و گفت: در حال حاضر برای بیش از ۹۰ درصد از اماکن 
شهر قم کدپستی ۱۰ رقمی صادر شده و تمامی منازل روستایی استان نیز تا پایان سال 

دارای کدپستی ۱۰ رقمی خواهند شد.
مدیرکل پست با اشاره به صدور ۲۸۲ هزار و ۸۰۰ کدپستی در قم گفت: اماکن و 
محل های جدید نیز به صورت مستمر کدپستی دریافت می کنند و تنها این اماکن که 

حدود ۱۰ درصد از ابنیه شهر را تشکیل می دهند کدپستی ۱۰ رقمی ندارند.
باقری منش افزود: با راه ا ندازی سامانه جئوکد مردم برای دریافت کدپستی ۱۰ رقمی 
نیازی به مراجعه حضوری به اداره پست ندارند و تنها با وارد کردن شماره تلفن و آدرس 

خود در تارنمای gnaf.post.ir می توانند کدپستی و تاییدیه این کد را دریافت کنند.
گفتنی است: روز شنبه تعدادی از کارکنان اداره پست قم به مناسبت هفدهم مهرماه 
روز جهانی پست ضمن حضور در بیت تاریخی حضرت امام خمینی )ره( و حرم 

شهدای گمنام واقع در کوه خضر نبی با امام و شهدا تجدید میثاق کردند.

مدیر منطقه دو شهرداری قم خبرداد:

احداث پارک ترافیک در بوستان جوان 
مدیر منطقه دو شهرداری قم با اشاره به مراحل پایانی ساخت پارک ترافیک در بوستان 

جوان گفت: این پارك در آذرماه ۱۴۰۰ به مناسبت هفته حمل ونقل افتتاح می شود.
رضا رحیمی  درگفت و گویی اظهار داشت: شهرداری دارای یک برنامه مدون در 
حوزه های مختلف است و بر اساس ردیف های بودجه و نظارت هایی که روی پروژه ها 

دارد اجرای آن را در زمان بندی پیش بینی شده اجرا می کند.
مدیر منطقه دو شهرداری قم خاطرنشان کرد: اجرای برنامه ها طوری پیش بینی شده 

که سالانه ۷۰ تا ۸۰ پروژه کلان و خرد در زمینه های مختلف در منطقه اجرا می شود.
و  کرد  اشاره  قم  شهرداری  دو  منطقه  در  افتتاح شده  پروژه های  مهم ترین  به  وی 
افزود: در شش ماه گذشته ورزشگاه شهید عزیززادگان با ۲۵ میلیارد تومان اعتبار به 

بهره برداری رسید و در اختیار جوانان و شهروندان عزیز این منطقه قرارگرفته است.
رحیمی به ساخت پارک ترافیک در بوستان جوان اشاره کرد و گفت: این پارک در 
مراحل آخر ساخت است که  آذرماه امسال به مناسبت روز حمل ونقل افتتاح می شود.

وی با بیان اینکه پارک ترافیک خوبی برای نخستین بار و با اعتباری بالغ بر ۳.۵ میلیارد 
تومان در فضایی به مساحت ۱۲ هزار مترمربع ساخته شده است گفت: با تفاهم نامه ای 
که بین آموزش و پرورش و شهرداری منعقدشده، دانش آموزان با حضور در این پارک، 

آموزش های لازم در حوزه حمل ونقل را فرا می گیرند.
  

سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم خبرداد:

راه اندازی خط تاکسی شهرک صنعتی 
محمودآباد از میدان امام خمینی)ره(

سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم از راه اندازی خط 
تاکسی شهرک صنعتي محمودآباد از میدان امام خمیني)ره(خبر داد و گفت: خط 
خیابان انصار در امتداد مسیر آزادگان، خیابان کیوانفر در امتداد مسیر خیابان امام 
و خیابان خسروشاهی نیز در امتداد مسیر پیام نور تعریف شده و به زودی این خطوط 

راه اندازی می شود.
علی نیک از راه اندازی خطوط جدید تاکسیرانی در شهر خبر داد و اظهار داشت: 
راه اندازی خطوط جدید در شبکه تاکسیرانی با درخواست شهروندان و بررسی صرفه 

اقتصادی مسیرها انجام می شود.
وی نحوه راه اندازی خطوط جدید را تشریح کرد و گفت: باوجود شرایط اقتصادی، 
امکان تعریف مسیرهای جدید به صورت مجزا نبوده و مسیرهای جدید در امتداد 

مسیرهای موجود تعریف می شوند تا برای تاکسی ها صرفه اقتصادی داشته باشد.
سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم از راه اندازی خط 
جدید شهرک صنعتی محمودآباد خبر داد و گفت: تعدادی خطوط جدید در امتداد 
مسیرهای قبلی تعریف شده که مسیر شهرک صنعتی محمودآباد در امتداد شهرک 

صنعتی شکوهیه یکی از این خطوط است.

راه حل تحولات جاری در مرزهای شمال  غربی ؛

پیام اقتدار و عقلانیت
حضرت آیت الله خامنه ای روز یازدهم مهرماه در ارتباط 
تصویری با مراسم مشترک دانش آموختگی دانشجویان 

دانشگاه های افسری نیروهای مسلح در دانشگاه افسری امام حسین علیه السلام، 
نکات مهمی را در ارتباط با حوادث جاری در کشورهای همسایه ی شمال  غربی ایران 

بیان کردند.
مشترک  مراسم  در  قوا  کل  فرمانده  اخیر  بیانات  اهمیت  به  بردن  پی  برای 
انجام  دلایل  و  مسلح  نیروهای  افسری  دانشگاه های  دانشجویان  دانش آموختگی 
رزمایش فاتحان خیبر، ابتدا باید مروری مختصر بر تحولات یک سال اخیر در حوزه ی 
قفقاز داشته باشیم. سال گذشته پس از ۴۴ روز جنگ بین جمهوری آذربایجان و 
ارمنستان در قره باغ، -با وساطت روسیه- توافقی بین این دو کشور منعقد شد که در 
نتیجه ی آن، هفت شهر متعلق به جمهوری آذربایجان که در اشغال ارمنستان بود، آزاد 
و قرار شد مسئله ی حاکمیت در قره باغ به مرکزیت شهر خانکندی نیز متعاقباً از طریق 

مذاکره و در چهارچوب مقررات حقوقی حل وفصل شود.
اتصال  برای  کریدوری  احداث  آذربایجان قصد  توافق نامه،  نهم همین  بند  طبق 
نخجوان به خاک کشورش را داشت. ساخت »دالان زنگِ زور« آشکارا به معنای ایجاد 
تغییر ژئوپولیتیک در مرزهای شمال  غربی ایران بود. طولانی شدن مناقشه ی قره باغ 
و همچنین اصرار جمهوری آذربایجان و برخی کشورهای ذی نفع برای احداث این راه 
ترانزیتی که -با عبور از مرزهای مشترک ایران و ارمنستان- باکو را به نخجوان متصل 
می کرد، از نقشه ای پنهان برای تغییر مرزهای این دو کشور پرده برداشت. بر مبنای 
توافق نامه ی آتش بس، قرار بود نیروهای باکو و ایروان از ادامه ی پیشروی ها خودداری 
کنند؛ امّا در ماه های گذشته، آذربایجان در مناطق مورد مناقشه اقدام به پیشروی و 
اوّایل شهریور امسال، نیروهای  نقض توافق نامه کرد. در ادامه ی همین اختلافات 
آذربایجان بخشی از مسیر جاده ای جنوب به شمال ارمنستان را مسدود کردند؛ اتفاقی 
که کامیون های حمل کالایی را که از ایران وارد ارمنستان شده بودند، متوقف و مسیر 

زمینی تجارت کالا بین دو کشور را مختل کرد.
از طرفی دیگر، احداث چنین دالانی، مسیر ترانزیتی برخی از کشورهای ذی نفع از 
مناقشات قره باغ را بدون نیاز به عبور از مرزهای سرزمینی ارمنستان یا ایران مستقیماً 
به عمق آذربایجان، سواحل خزر و پس از آن به کشورهای آسیای میانه خواهد گشود. 
مهم  از مسیر  ایران  و  ارمنستان حذف  با  ایران  زمینی  مرز  آن  به دنبال  که  اقدامی 
حمل ونقل بین المللی در شمال  غرب کنار گذاشته می شود. با این تفصیل یکی از 
هدف های برگزاری رزمایش فاتحان خیبر در مرزهای شمال  غربی، ارسالی پیغامی 
صریح و از موضع عقلانی به ماجراجویان منطقه ای و فرامنطقه ای بود که سعی در 

کمرنگ کردن نقش ژئوپولیتیک جمهوری اسلامی ایران داشتند.
از تمامیت ارضی کشورهای  با موضعی اصولی  ایران همواره  جمهوری اسلامی 
همسایه حمایت کرده و با تغییر مرزهای جغرافیایی که ارتباط مستقیمی با حاکمیت 
ملی کشورها دارد، مخالف بوده است. ایران معتقد است که هرگونه تغییر در مرزهای 
بین المللی منجر به شکل گیری مناقشه های جدید بین کشورها و زمینه ساز حضور 
نامشروع عناصر بیگانه، فرامنطقه ای و گروه های تروریستی در منطقه می شود. رهبر 
انقلاب سال گذشته درباره ی درگیری های آذربایجان و ارمنستان متذکر شدند که 
»دو طرف به مرزهای بین المللیِ کشورها تعدّی و تجاوز نکنند و مرزهای بین المللی 
بایستی محفوظ باشد و تروریست ها هم بایستی در نزدیکی مرزهای ما مستقر نشوند.« 
۱۳/۰۸/۱۳۹۹ همچنین رهبر انقلاب در مراسم مشترک دانش آموختگی دانشجویان 
دانشگاه های افسری نیروهای مسلح، به ارتباط مستقیم نقش امنیت در پیشرفت های 
اقتصادی کشورها اشاره کردند و »امنیت« را زیرساخت اساسی همه ی فعالیت های 

اقتصادی، علمی، سلامت و بهداشت، سیاسی و خدماتی در یک کشور دانستند.
* دیپلمات سابق جمهوری اسلامی ایران 

معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران:

خدمت رسانی به ایثارگران هدف 
مجموعه های اقتصادی بنیاد شهید است

 معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: هدف اصلی فعالیت 
مجموعه های اقتصادی زیرمجموعه بنیاد شهید و امور ایثارگران خدمت رسانی به 

خانواده های معظم شهدا، جانبازان و ایثارگران است. 
سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی روز شنبه در بازدید از ستاد مرکزی بانک دی 
در جمع مدیران و اعضای هیئت مدیره این بانک تصریح کرد: هدف اصلی فعالیت 
مجموعه های اقتصادی زیرمجموعه بنیاد شهید و امور ایثارگران خدمت رسانی به 
خانواده های معظم شهدا، جانبازان و ایثارگران است و از ظرفیت ها و توانایی های این 

عزیزان نیز در این مجموعه ها استفاده شود.
وی با تاکید بر اینکه تمام فعالیت ها در بنیاد شهید و امور ایثارگران و زیرمجموعه های 
آن باید مطابق قانون پیش برود افزود: مجموعه های اقتصادی بنیاد باید سودآور باشند 
تا بتوانند در مسیر خدمات رسانی به ایثارگران،  بنیاد شهید و امور ایثارگران را همراهی 
کنند. رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران افزود: لازم است خدمات مالی در حوزه بنیاد از 
طریق بانک دی پیگیری شود تا شاهد تقویت این مجموعه و در نهایت افزایش کیفیت 
خدمات رسانی به ایثارگران باشیم.\معاون رئیس جمهور با تاکید بر اینکه تمامی کارکنان 
بنیاد شهید و امور ایثارگران و شرکت های تابعه، خود را خدمتگزار خانواده شهدا و 
ایثارگران می دانند، گفت: احترام به مراجعین و مخاطبان وظیفه تمام مجموعه های 
خدماتی است اما ما در بنیاد شهید و امور ایثارگران با قشری ارتباط داریم که دارای 
حرمت و جایگاه ویژه ای هستند و تمام مدیران و کارکنان، خود را خادم این عزیزان و 
جامعه بزرگ شهدا و ایثارگران می دانند.قاضی زاده هاشمی با تاکید بر ضرورت گسترش 
ارائه خدمات به صورت غیرحضوری و الکترونیک گفت: گسترش خدمات الکترونیک و 

شفافیت همه جانبه نیازمند اصلاح فرایندها است.

 معاون امور اسناد سازمان ثبت خبرداد:

تکمیل شناسنامه هویتی
 بیش از۱۳۰ هزار موقوفه 

 معاون امور اسناد سازمان ثبت اسناد و املاک کشور گفت: در ۶ ماه نخست سال 
جاری،  سوابق و اقلام اطلاعاتی بیش از ۱۳۰ هزار اشخاص حقوقی حوزه اوقاف شامل 

نام شخص حقوقی و آدرس اقامتگاه قانونی تکمیل و به روز رسانی شد. 
اشخاص حقوقی  قانونی  اقامتگاه  آدرس  نقش  به  توجه  با  افزود:  اقبالی  مهدی 
خصوص  به  اسناد  امور  معاونت  برنامه های  راستای  در  و  افراد  حقوق  تضمین  در 
هوشمندسازی فرایندها، همه دستگاه های دارای با اولویت بندی صفحات اختصاصی 
در پایگاه اطلاعات اشخاص حقوقی به عنوان پایگاه مرجع احراز هویت استنادپذیر 
این اشخاص در کشور دارند. وی ادامه داد: در این پایگاه سوابق موجود در صفحه 
اختصاصی سازمان اوقاف و امور خیریه اصلاح و بازبینی شد همچنین به منظور 
جلوگیری از ثبت اطلاعات ناقص، دو سرویس الکترونیک تمام خودکار نیز با تلاش 
حوزه فناوری سازمان ثبت طراحی و در تقارن با هفته اوقاف عملیاتی شد. اقبالی با 
بیان اینکه اجرای این مهم، نقش به سزایی در ارتقای صحت و تسهیل در ارائه خدمات 
حاکمیتی حوزه اشخاص حقوقی در اداره کل پایگاه اطلاعات اشخاص حقوقی کشور 
دارد، ابراز امیدواری کرد با همکاری مؤثر معاونت توسعه فناوری و خدمات الکترونیک 
ثبتی سازمان ثبت، تا پایان سال جاری نیز ضمن راه اندازی سامانه های مؤسسات 
و نهادهای عمومی غیردولتی و نهادهای حرفه ای و حاکمیتی در پایگاه اطلاعات 
اشخاص حقوقی، بخش قابل ملاحظه ای از شناسنامه های هویتی اشخاص حقوقی 
سنواتی به روز رسانی و اقلام آنها بر اساس مصوبات هیأت ماده ۹ تکمیل و اصلاح شود.

  
فرمانده ناجا: 

هیچ مشکل امنیتی در کشور وجود ندارد
 فرمانده نیروی انتظامی گفت: با توجه به تحولات اخیر در مرزهای شمال غربی 
کشور، هیچ گونه مشکل امنیتی وجود ندارد و نیروهای پلیس در حال حراست از 

مرزهای کشور هستند. 
سردار حسین اشتری روز شنبه و در نخستین روز از هفته ناجا در حاشیه صبحگاه 
مشترک در جمع خبرنگاران افزود: شاهد امنیت پایدار در کشور هستیم، بخشی 
از اقدامات در استان ها برگزار می شود، بنای ما این است که خدمات بیشتری به 
هموطنان ارائه دهیم. وی درباره تحولات اخیر در مرزهای شمال غربی کشور گفت: 
هیچ گونه مشکل امنیتی نداریم و پاسداران مرزی ما در حال مرزبانی از مرزهای کشور 

هستند، تجهیزات و نیروهای جدید به مرزها اعزام کردیم.

اخبار

 

حضرت آیت الله خامنه ای در پیامی به مناسبت هفته نیروی انتظامی، این نیرو 
را از ستون های امنیت در کشور خواندند و با تقدیر از کمک نیروی انتظامی به 
دستگاه های متصدی خدمات مردمی از جمله در مقابله با کرونا، بر ارتقاء سطح 

خدمتگزاری و انجام وظیفه در این نیرو تأکید کردند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، متن پیام فرمانده معظم 

کل قوا به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

نیروی انتظامی یکی از ستونهای استوار امنیت در کشور است.
این نقش ارزشمند، در سالهای اخیر برجستگی بیشتری یافته است.

همکاری و کمک به دستگاههای متصدی برخی خدمات مردمی، مانند آنچه 

در تعامل با ستاد ملی مقابله با کرونا دیده شد، نیز جنبه ی دیگری از ارزشهای 
این سازمان است.

همه در نیرو - بویژه مسئولان و مدیران- باید تلاش کنند سطح خدمتگزاری و 
انجام وظیفه را ارتقاء دهند و با کارکرد خود، قدر نیروی انتظامی را نیز در چشم 

عموم مردم ارتقاء بخشند.
والسلام علیکم و رحمة الله و برکاته سیّدعلی خامنه ای17 مهر ۱۴۰۰

پیام رهبر انقلاب در پی حادثه انفجار در استان قندوز افغانستان:
مسئولان افغانستان عاملان خونخوار جنایت قندوز را مجازات کنند

 حضرت آیت الله خامنه ای همچنین در پی حادثه مصیبت بار انفجار در مسجدی 
در استان قندوز افغانستان و جان باختن تعداد زیادی از مردم نمازگزار، در پیامی بر 
مجازات عاملان این جنایت بزرگ و جلوگیری از تکرار چنین فجایعی تأکید کردند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، متن پیام رهبر انقلاب 

اسلامی به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

حادثه  تلخ و مصیبت بار انفجار در مسجد منطقه خان آباد استان قندوز که به 
جان باختن جمع زیادی از مؤمنان نمازگزار انجامید، ما را داغدار کرد.

از مسئولان کشور همسایه و برادر افغانستان جداً انتظار می رود که عاملان 
خونخوار این جنایت بزرگ را به مجازات برسانند و با تدابیر لازم از تکرار چنین 

فجایعی جلوگیری کنند.
از خداوند متعال رحمت و علوّ درجه برای شهیدان این حادثه و شفای عاجل 
برای آسیب دیدگان و صبر و سکینه برای کسان و بازماندگان آنها مسألت می کنم.

سیّدعلی خامنه ای17 مهر 

پیام فرمانده معظم کل قوا به مناسبت هفته نیروی انتظامی:

با ارتقاء سطح خدمتگزاری قدر نیروی انتظامی را در چشم مردم ارتقاء دهید 

رئیس مجلس شورای اسلامی ضمن تأکید بر اینکه صدا و سیما اگر فرزند 
زمانه خویش باشد می تواند در مهار نظام بروکراسی سرکش و حل مشکلات 
کشور نقش موثری ایفا کند، گفت: در اداره کشور و حل مشکلات مردم هر 

راه دیگری جز الگوی دفاع مقدس برویم، بی راهه رفتن است. 
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در مراسم تودیع و معارفه 
رئیس جدید سازمان صدا و سیمای جمهوری اسلامی اظهارداشت :امروز 
بقای جمهوری اسلامی ایران و عزت آن به گونه ای است که تمام قدرت و 
هژمونی آمریکا در منطقه را به زمین زده و به شکست کشانده است و آنها 

امروز به دنبال بازتعریف خود و خروجشان از خاورمیانه هستند.
قالیباف تأکید کرد: باید بپذیریم آنچنان که در بقای جمهوری اسلامی 
ایران تلاش کرده ایم در اداره آن تلاش نکرده ایم، به تلاش خود در بقای 
جمهوری اسلامی از نمره ۱۰۰، ۱۰۰ می دهیم زیرا در این بخش رابطه 
بین امام و امت برقرار بود و سنت های الهی، خداباوری و ایمان به اینکه ما 
می توانیم، وجود داشت و لذا مردم ما آن عرصه های مهم را برای انقلاب و 

کشور رقم زدند. 
وی اظهار کرد: امروز بپذیریم که ما در اداره کشور برای حل مشکلات 
مسیر دفاع مقدس را تغییر داده و مسیر دیگری را در پیش گرفتیم بنابراین با 

چالش های متعددی در اداره کشور روبرو شده ایم.
رئیس قوه مقننه با اشاره به فرموده امام راحل مبنی بر اینکه دو دانشگاه در 
کشور وجود دارد، گفت: امام خمینی )ره( دفاع مقدس و جنگ را دانشگاه 
اول و صدا و سیما را دانشگاه دیگر و ملی ما برشمردند و امروز دانشگاه صدا و 
سیما باید پا جای پای دانشگاه دفاع مقدس بگذارد تا ما در جنگ تحریف ها 

و از همه مهمتر جنگ اقتصادی پیروز شویم. 
قالیباف تأکید کرد: به عنوان کسی که بعد از دوران دفاع مقدس تحت 
فشارهای سخت و سنگین عرصه های مختلف در کارهای اجرایی بوده ام، 
نقش صدا و سیما را در موفقیت و خوب اداره کردن کشور درک کرده ام و 
معتقدم این سازمان، صدای بلند مردم مستضعف است که به فرموده امام 

راحل کسانی هستند که  تا ته خط با انقلاب اسلامی می مانند.
وی با بیان این که  امروز مردم ما مظلوم ترین هستند و هر کجا که می رویم 
آنها ایستاده اند، افزود: نقش صدا و سیما  در اداره کشور، مقابله با جنگ 
اقتصادی و مهار بوروکراسی سرکشی که تحت کنترل کسانی است که دل 
در گرو انقلاب، اهل بیت، فرهنگ جهاد، شهادت و قرآنی ندارند، نقشی 

بی بدیل است. 
رئیس مجلس شورای اسلامی تأکید کرد: امیدواریم صدا و سیما در این 
جنگ نابرابر با همان فرهنگ دفاع مقدس و ریاست شخصی که از پایین ترین 
سطح به بالاترین سطح آن رسیده با اخلاص، مجاهدت، تلاش و همکاری 
نشان دهد که فرهنگ دفاع مقدس تنها فرهنگ رهایی بخش برای عزت، 
استقلال و دنیا و آخرت ماست؛ صدا و سیمای جمهوری اسلامی می تواند 

این نقش را به درستی ایفا کند اما با این نگاه که فرزند زمانه خویش باشد.
قالیباف با بیان که باید کنار هم و دست در دست یکدیگر بتوانیم دین خود 
را به امام و شهدا ادا کرده تا در فردای قیامت شرمنده آنها نشویم، تصریح 
کرد: ما محکوم به موفقیت هستیم و مردم از ما عدم موفقیت و اداره غلط 
کشور را نمی پذیرند و ضرورت دارد با همدلی و هماهنگی و ایجاد هم افزایی 

در اداره کشور موفق شویم و مردم نیز ثمره این هم افزایی را ببینند.

رئیس مجلس شورای اسلامی:  

مردم از ما عدم موفقیت و اداره غلط کشور را نمی پذیرند

 رییس جمهوری حضور منظم و کامل کارکنان ادارات 
گسترش  با  گفت:  و  خواند  ضروری  را  کار  محل  در 
در  حضوری  آموزش  شاهد  واکسیناسیون  تکمیل  و 

مدارس خواهیم بود. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی روز شنبه در جلسه ستاد 
جمعی  رسانه های  کرد:  تاکید  کرونا،  با  مقابله  ملی 
به ویژه صدا و سیما به اطلاع رسانی دقیق و اقناعی 
درباره ضرورت واکسیناسیون ادامه دهند و همچنان 
توصیه به رعایت شیوه نامه های بهداشتی با جدیت در 

دستور کار باشد.
و صاحب  نفوذ  بزرگان صاحب  از  رییس جمهوری 
تریبون در جوامع محلی و استان های مختلف کشور 
ترغیب  و  تشویق  واکسیناسیون  به  را  مردم  خواست 

کنند. رییس دولت سیزدهم با اشاره به ضرورت فعال 
شدن کمیسیون نظارت بر اجرای مصوبات ستاد ملی 
به صورت  باید  با کرونا گفت: مصوبات ستاد  مقابله 
دقیق و کامل اجرا شود و این نظارت شرط موفقیت 
است. وی همچنین با تبریک فرارسیدن ماه ربیع الاول، 
اظهار کرد: در این ماه شاهد افزایش جشن ها و مراسم 
شادی از سوی مردم هستیم و لازم است از اجتماعات 
غیرضرور پرهیز، و یا در صورت ضرورت برگزاری مراسم، 

شیوه نامه های بهداشتی به طور کامل رعایت شود.
 باید به تدریج به سمت بازگشایی حضوری 

مدارس حرکت کنیم 
رییسی در ادامه با تاکید بر ضرورت توجه علمی و 
پژوهشی به افکار و سخنان جدید و ایده ها و نظرات 

نو، و بسته نشدن باب پژوهش در حوزه درمان کرونا 
گفت: طب سنتی در زمینه مبارزه با بیماری ها، ایده ها 
آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزارت  که  دارد  نظراتی  و 

پزشکی می تواند آنها را بررسی و راستی آزمایی کند.
وی با بیان اینکه باید به تدریج به سمت بازگشایی 
گسترش  با  گفت:  کنیم،  حرکت  مدارس  حضوری 
در  حضوری  آموزش  شاهد  واکسیناسیون  تکمیل  و 
با  همچنین  رییس جمهوری  بود.  خواهیم  مدارس 
تاکید بر ضرورت حضور منظم و کامل کارمندان در 
ادارات برای پاسخگویی و انجام امور مردم، گفت: طبق 
جدول رنگ بندی شهرها و با توجه به بهبود شرایط با 
گسترش واکسیناسیون، حضور کارکنان در ادارات به 

صورت کامل و در ساعت مقرر ضروری و لازم است.

رییس جمهوری: 

حضور منظم و کامل کارکنان ادارات در محل کار ضروری است

محسن پاک آئین*

صدور  با  قم  علمیه  حوزه  مدرسین  جامعه   
نمازگزاران  به  بیانیه ای ضمن محکومیت حمله 
هر  امروز  است:  آورده  افغانستان  قندوز  مسجد 
جنایتی که در بلاد اسلامی واقع می شود ریشه در 
طرح ها و نقشه های صهیونیستی داشته و ترویج 
بی ثباتی و ناامنی و در خدمت به مصالح آمریکا 

می باشد. 
در این بیانیه که نسخه ای از آن روز شنبه در 
اختیار ایمان قرار گرفت، آمده است: در اولین روز 
از ماه ربیع الاول ماه میلاد رحمة للعالمین حضرت 
محمد مصطفی  )ص( انفجار انتحاری در مسجد 
شیعیان قندوز که منجر به شهادت نمازگزاران و 
مجروحیت جمع کثیری از مردم شریف افغانستان 

شد دل هر انسان آزاده ای را به درد آورد.
بی پناه  مردم  که  کسانی  است:  حاکی  بیانیه 
می دهند  قرار  حمله  مورد  این گونه  را  بی دفاع  و 
هیچ مرزی در وحشی گری قائل نبوده و بویی از 

انسانیت نبرده اند.
بیانیه می افزاید: گروه های تکفیری منتقل شده 

به آسیای میانه با حمایت سرویس های امنیتی و 
اطلاعاتی استکبار، ویروس وار در افغانستان رشد 
کرده اند و در خدمت به آمریکا و اسرائیل خونریزی 

می کنند.
یافته است: امروز هر جنایتی که  بیانیه ادامه 
در بلاد اسلامی واقع می شود ریشه در طرح ها و 
نقشه های صهیونیستی داشته و ترویج بی ثباتی 

و ناامنی و در خدمت به مصالح آمریکا می باشد.
حوزه  مدرسین  جامعه  است:  حاکی  بیانیه 
علمیه قم ضمن محکوم کردن این حادثه فجیع 
این  افغانستان،  مظلوم  ملت  با  همدردی  و 
مصیبت دردناک را به عموم مردم مقاوم و مظلوم 
افغانستان به ویژه علمای مجاهد و شریف تسلیت 
هولناک  مصیبت  این  می دارد،  اعلام  و  گفته 
برای هر انسانی غم انگیز و حزن آور است و باید با 
محکومیت گسترده جهانی همراه شده و بانیان آن 

به اشد مجازات برسند.
در بخشی از این بیانیه خاطرنشان شده است: 
دغدغه  افغانستان  در  امنیّت  و  ثبات  استقرار 

جدی و حیاتی است که باید به دست همه  مردم 
افغانستان و با حضور فراگیر همه طوایف و گروه ها 
محقق شود، دشمنان افغانستان فرقی بین شیعه 
و سنی قائل نیستند و در مسیر نیل به اهدافشان 
هیچ ابایی از قربانی کردن مردم مسلمان منطقه 

ندارند.
داعش  امروز  حضور  است:  یافته  ادامه  بیانیه 
در افغانستان خطری جدی برای ثبات و امنیت 
افغانستان است و حرکت علمای مبارز در گسترش 
وحدت و اتحاد اسلامی و مبارزه با تفکر تکفیری 
می تواند نقش بسزایی در امنیت افغانستان داشته 
باشد. در پایان آمده است: خداوند شهدای این 
حادثه خون بار را مشمول رحمت و مغفرت خود 
قرار دهد و مجروحان این مصیبت را شفای عاجل 

عنایت فرماید.
در انفجار انتحاری که روز جمعه شانزدهم مهرماه 
سیدآباد  شهرستان  شیعیان  مسجد  در  جاری 
استان قندوز واقع در شمال افغانستان رخ داد، 
دست کم ۲۰ تَن شهید و ۳۰ تَن نیز زخمی شدند.       

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

 جنایت در بلاد اسلامی خدمت به مصالح آمریکاست

 وزیر امور خارجه تاکید کرد: امیدواریم بتوانیم توافق های اخیر بین ایران و سوریه 
که رییسان جمهوری دو کشور نیز بر آن تاکید داشتند، عملیاتی کنیم. 

حسین امیرعبداللهیان پس از دیدار با همتای سوریه ای خود در دمشق اظهار 
کرد: من امروز در دمشق هستم و طی چند روز آینده همکارم فیصل مقداد به تهران 
خواهند آمد. این تاییدی است بر اینکه وزارت خارجه دو کشور مصمم هستند اراده 
و نیت روسای جمهوری دو کشور را عملی کنند. وزیر امور خارجه افزود: ما به دنبال 
این هستیم توافقاتی که در هفته های اخیر در تماس های تلفنی روسای جمهوری 
دو کشور و در سطوح مختلف سیاسی، امنیتی و اقتصادی گفت و گوهایی داشتیم 
را بتوانیم عملیاتی کنیم. وی اظهار داشت: سفارتخانه های دو کشور فعال هستند 
سفیر ما هم به دقت مسائل را در دمشق پیگیری می کند و امیدوار هستیم در مرحله 
جدید حیات سوریه روابط دو کشور در همه زمینه ها از جمله توریسم، گردشگری، 
تجارت و سرمایه گذاری های مشترک در دو کشور توسعه پیدا کند. وزیر امور خارجه 
خاطر نشان کرد: دو کشور منابع و ظرفیت های بسیار بالایی دارند و ان شاءالله مردم 

ما و مردم سوریه از این توافقات و برنامه هایی که مورد اجماع و توافق طرفین است، 
سود ببرند و منافع دو طرف تامین شود. امیرعبداللهیان تاکید کرد: در عین حال 
امروز ملاقات نسبتاً طولانی با بشار اسد داشتم و در خصوص مسائل دوجانبه، 

منطقه ای و بین المللی با وی گفت و گو کردم.
 ثابت کردیم در روزهای سخت متحدین خود را تنها نمی گذاریم

وی با بیان اینکه بشار اسد دیدگاه های بسیار بلندی دارد، روابط جمهوری اسلامی 
ارزیابی کرد و گفت: سوریه متحد  را استراتژیک  ایران و جمهوری عربی سوریه 
استراتژیک ایران است ما نشان دادیم و ثابت کردیم که هیچ گاه در روزهای سخت 
متحدین و دوستان خود را تنها نخواهیم گذاشت و امروز که سوریه از روزهای سخت 
عبور کرده است در شکوفایی روابط دو کشور هم باید فعالانه عمل کنیم. وزیر امور 
خارجه گفت: نگرانی هایی در خصوص موضوعات مختلف در منطقه وجود دارد از 
جمله در حوزه قفقاز هنوز موضوع حضور تروریسم و صهیونیسم را شاهد هستیم 
همچنین در افغانستان هنوز دولت فراگیر با مشارکت همه اقوام شکل نگرفته است.

پس از دیدار با همتای سوریه ای در دمشق مطرح شد؛

امیرعبداللهیان: توافق های اخیر ایران و سوریه را عملیاتی می کنیم



3 یکشنبه-هجدهم مهرماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 5365
بازتاب

 دلایل خارش کف دست + راهکارهای تسکین آن ۵مزیت سلامتی برای مصرف
 منظم بادام

بادام سرشار از ویتامین ها، مواد معدنی، پروتئین و فیبر، همراه با تعداد زیادی از 
مزایای سلامتی است. فقط یک مشت بادام حدود یک هشتم نیاز ما به پروتئین روزانه 

را تامین می کند.
بادام سرشار از ویتامین ها، مواد معدنی، پروتئین و فیبر، همراه با تعداد زیادی از 
مزایای سلامتی است. فقط یک مشت بادام حدود یک هشتم نیاز ما به پروتئین روزانه 

را تامین می کند.
منافع بهداشتی بادام در طول قرن ها ثابت شده است و این منافع بالقوه عبارتند از 

کاهش کلسترول و کاهش خطر ابتلا به سرطان و بیماری های قلبی.
یک مطالعه که در سال ۲۰۰۵ در مجله انجمن رژیم غذایی آمریکا به چاپ رسید، 
نشان داد که مصرف بادام منجر به افزایش سطح ویتامینEدر رژیم غذایی و جریان 
خون می شود. این ویتامین یک آنتی اکسیدان قوی است که از سلول ها در برابر 

آسیب ها دفاع می کند و مانع از گرفتگی عروق ناشی از کلسترول بالا می شود.
بادام باعث چاقی نمی شود: بر خلاف باورهای رایج بادام و کلا تمام میوه  های 
صدفی باعث چاقی نمی  شوند. مغزهای روغنی مانند بادام و پسته و غیره با وجود 
اینکه حاوی چربی هستند اما در عین  حال احساس سیری طولانی مدتی ایجاد و 

جذب چربی  های زیاد را مهار می  کنند.
بادام برای گیاه  خواران: بادام سرشار از کلسیم، منیزیم و فیبر است و یکی از منابع 
پروتئین محسوب می  شود. به همین دلیل می  تواند برای افرادی که از محصولات 

حیوانی مانند گوشت و غیره تغذیه نمی  کنند مناسب باشد.
بادام تقویت کننده سیستم ایمنی بدن: بادام حاوی مواد مغذی و خواص آنتی 
 اکسیدانی بالایی دارد. یک مشت بادام به اندازه  یک پیاله بروکلی یا چای سبز آنتی 

 اکسیدان پولی فنول به بدن می  رساند.
بادام و کاهش خطر ابتلا به سرطان: محققان گروه تغذیه دانشگاه کالیفرنیا اعلام 

کردند که مصرف بادام با کاهش خطر ابتلا به سرطان روده بزرگ در تماس است.
بادام و بیماری قلبی: این خوراکی همراه با سایر آجیل و دانه های دیگر منجر به 
بهبود سطوح چربی خون می شود و برای قلب مفید است. شواهد نشان می دهد 
که رژیم غذایی شامل بادام منجر به رفع بیماری های قلبی می شود. همچنین بادام 
منجر به افزایش سطح آنتی اکسیدان ها در جریان خون شده و کاهش فشار خون و 

بهبود جریان خون را به دنبال دارد.
بادام خام یا بو داده؟ بادام خام بهتر از بادام بو داده است. برای بو دادن بادام معمولا 
از چربی  های مضر استفاده می  شود. به همین دلیل بهتر است از بادام خام استفاده 

کنید تا از چربی و نمک زیاد دور باشید.
بهتر است بادام را با پوست بخورید: پوست نازک بادام سرشار از آنتی  اکسیدان ها و 
مواد مغذی است. این بخش از بادام خواص ضدویروسی و ضدالتهابی فوق  العاده ای 

دارد. توصیه بر این است که بادام را با پوست نازک آن میل کنید.

اینکه نیمه های شب ناگهان از خواب بیدار شوید و دیگر به خواب نروید 
مشکل رایجی است اما از میزان آزاردهنده بودن آن کم نمی کند.

بیدار  شب  ساعت ۳  که  افرادی  برای  کارشناسان  و  محققان  معمولًا 
می شوند و نمی توانند بعد از گذشت ۲۰ دقیقه دوباره نمی توانند بخوابند 
توصیه هایی دارند: ساعت را نادیده بگیرید، از رختخواب بیرون بیایید و 
یک فعالیت آرامش بخش انجام دهید. سپس، هنگامی که دوباره احساس 

خواب آلودگی کردید، به رختخواب بازگردید.
با افزایش شدید میزان بی خوابی در سال گذشته و در طول همه گیری، 
همه افراد برای غلبه بر شب های بی خوابی خود تلاش کردند. در این 
گزارش خوانندگان نیویورک تایمز تجربه های موفق خود را برای غلبه بر 

بی خوابی نیمه شب با یکدیگر به اشتراک گذاشتند.
۱- شمردن یا تجسم طرح های پیچیده

اینکه در زمان بی خوابی چشمان خود را ببدید و به یک طرح پیچیده مثلًا 
سیم کشی برق در آشپزخانه ای که قبلًا بازسازی کرده اید بود فکر کنید، به 
خوابیدن شما کمک می کند. تمرین ذهنی باعث ایجاد خستگی می شود، 
درست مانند شمارش گوسفند، که به او کمک می کند دوباره به خواب 

بروید.
۲- یک سفر خیالی

مشکل  با  دیروقت  خوابیدن  در  او  که  هنگامی  می گوید  دیگر  فردی 
اینکه  او برای  روبرو می شود، سفری ذهنی را به شهر دیگری می برد. 

خود را خواب آلود کند، با جزئیات به سفر فکر می کند. او تخیل می کند 
که چمدان خود را می بندد، از پله ها پایین می رود، اسباب را در ماشین 
جا می دهد. از بزرگراه خارج شده و در امتداد بزرگراه های آشنا رانندگی 

می کند تا به مقصد برسد.
3- دلایل پزشكی فراموش نشود

برای اکثر افراد، حملات گاه و بیگاه بی خوابی طبیعی است. اما وقتی 
بی خوابی حداقل سه شب در هفته به مدت سه ماه یا بیشتر رخ می دهد، 
متخصصان خواب از آن به عنوان بی خوابی مزمن یاد می کنند. هنگامی 
که این اتفاق می افتد، ممکن است به پزشک خواب مراجعه کنید تا بفهمد 
آیا مشکل سلامتی دارید یا نه. برخی از افراد به دلیل شرایط پزشکی مانند 
آپنه خواب، که باعث وقفه های متناوب در تنفس در طول شب می شود، 
قرار  بی  پای  سندرم  به  مبتلا  دیگر  برخی  می شوند.  بی خوابی  دچار 
هستند، که باعث می شود انگیزه ای غیرقابل مقاومت در حرکت اندام ها 
وجود داشته باشد. بسیاری از زنانی که در دوران یائسگی هستند به دلیل 
گرگرفتگی، تعریق شبانه و نوسانات هورمونی در خوابیدن مشکل دارند. 
یک پزشک خواب می تواند به تشخیص این مسائل کمک کند و درمان های 
دارویی، داروها یا مداخلات روانی مانند درمان رفتاری شناختی را ارائه 
دهد. تعدادی از افرادی که دچار بی خوابی شده بودند، به ما گفتند که 
خواب آن ها تنها پس از آنکه متوجه شدند یک بیماری زمینه ای دارد، بهبود 
می یابد. فردی گزارش می کرد که سال ها در ساعت ۳ صبح در هفته بیدار 

می شد و برای به خواب رفتن تلاش می کرد. سپس به پزشک متخصص 
خواب مراجعه کرد رفت و متوجه شد که دچار آپنه خواب است . او اکنون 
با دستگاه CPAP که باعث بهبود تنفس او در هنگام خواب می شود، خود 

را درمان می کند.
۴- اضطراب را مدیریت کنید

با بی خوابی دست و پنجه نرم می کنند، دچار  افرادی که  از  بسیاری 
مشکلات روان شناختی هستند: این افراد در طول شب از خواب بیدار 
می شوند و ذهن آن ها شروع به کار می کند. آن ها به ساعت نگاه می کنند و 
نگرانند که دیگر به خواب نروند. این افراد غالباً شروع به فکر کردن در مورد 
کار، روابط، امور مالی یا چیزهای دیگری می کنند که باعث اضطراب آن ها 
می شود،  این واکنش بدن را برای مبارزه یا فرار فعال می کند و باعث افزایش 

آدرنالین می شود که از آرامش آن ها برای خوابیدن جلوگیری می کند.
جای تعجب نیست که راهکارهایی که افراد برای از بین بردن بی خوابی 
خود استفاده می کنند اغلب با تغییر توجه خود از افکار استرس زا به افکار 

خوشایند عمل می کند.
اگر احساس می کنید که به طور معمول با اضطراب بیدار می شوید و به 
دلیل اضطراب بیدار می مانید، یک راه حل بالقوه درمان رفتاری شناختی 
است؛ نوعی درمان که به رفع افکار و رفتارهای زمینه ای که موجب باعث 
بی خوابی می شوند، کمک می کند. هر کلینیک خواب می تواند شما را به 

یک درمانگر رفتاری شناختی متصل کند.
5- خود را به خواب بسپارید

برخی از افراد گفته اند که با گوش دادن به کتاب های صوتی و مواردی از 
این قبیل خواب آلود می شوند. همچنین می توانید تمرین های تنفسی را 
امتحان کنید تا به آرامش شما کمک کند. یکی از تمرینات رایج، تکنیک 
۳-۴-۵ است. این شامل سه ثانیه تنفس، چهار ثانیه حبس نفس و بازدم 

به آرامی تا عدد پنج است.
6- خود را خسته کنید

برخی از مخاطبان گفتند که پرت کردن حواسشان می تواند به خواب 
بهتر کمک کند. یکی از این راه ها کتاب خواندن بود. برای مثال یکی از 
افراد می گفت که هر زمان که نیمه شب از خواب بیدار می شود یک کتاب 

غیرداستانی را ترجیح می دهد: »ترجیحاً یک کتاب دشوار و مفصل.«  
7- گاهی به متخصصان گوش ندهید

آن ها شنیده ایم ممکن است برخی  از روش هایی که در مورد  برخی 
از متخصصان خواب را دچار خطا کند. پزشکان خواب معمولًا از مردم 
می خواهند از صفحه نمایش کامپیوتر یا تلفن در رختخواب استفاده نکنند 
زیرا آن ها خواب مختل می کنند. در حالی که برخی از افراد گفته اند که 
تماشای برنامه مورد علاقه شان پس از بیداری، آن ها را سرحال می کند. 
فردی دیگر می گفت دیدن کلیپ های آشپزی به او آرامش می دهد و کمک 

می کند که به خواب برود.
۸- یک خوراکی سبک

غذا چیزی است که بسیاری از مردم در نظراتشان گفته اند که به آن 
اعتماد دارند. یکی از مخاطبان گفته است که تنها چیزی که به نظر او مؤثر 
بوده، این است که از تخت بلند شود، به آشپزخانه برود و یک لیوان کوچک 
شیر گرم همراه با بیسکویت سبک بخورد؛ چیزی که در کودکی همیشه 

دوست داشته.

۹ باور غلط رایج درباره افسردگی۸ راه حل ساده برای بی خوابی نیمه شب
 را بشناسید

اگرچه افسردگی بیش از ۱۰ درصد جمعیت عمومی را تحت تاثیر قرار می دهد 
اما هنوز تصورات و اسطوره ها در مورد این بیماری ادامه دارند. به منظور تسخیر 
افسردگی، این مهم است که در مورد آن حقایق درست به جمعیت عمومی، 

آموزش داده شود.
تصورات غلط درباره افسردگی، یکی از موانع اصلی برای ادامه و پیگیری روند 
درمان هستند. در اینجا به برخی افسانه های رایج در مورد بیماری افسردگی و 

حقایق پشت این افسانه ها اشاره شده است:
افسردگی یک بیماری واقعی نیست: بسیاری از مردم به اشتباه معتقدند که 
افسردگی به عنوان یک ضعف شخصیت یا غم و اندوه تعریف شده است. اما باید 
گفت این عارضه، یک اختلال پیچیده است و آنهم با ریشه های روانی، اجتماعی 
و بیولوژیکی. افسردگی یک بیماری روانی است که می تواند از راه های مختلف از 

جمله دارو و روان درمانی اصلاح شود.
را درمان کنند:  افسردگی  توانند  افسردگی همیشه می  داروهای ضد 
خوشبختانه افسردگی یک اختلال قابل درمان است اما داروهای ضد افسردگی 
برای درمان آن کافی نیستند. در حالی که این داروها قابلیت تغییر شیمی مغز و 
رفع مشکلات بیولوژیکی ریشه دار را دارند، اما افسردگی گاه نیاز به روان درمانی 

نیز دارد.
اگرچه  دهد:  می  رخ  تلخ  وضعیت  یک  خاطر  به  همیشه  افسردگی 
رویدادهای تلخ مانند مرگ منجر به ایجاد افسردگی می شود، اما گاه این بیماری 
می تواند بدون هیچ رویداد منفی نیز رخ دهد، حتی زمانی که همه چیز در زندگی 
مثبت به نظر می رسد. غم، بی حالی، تمایل به خودکشی و ... اغلب می تواند 
بدون توضیح و به طور ناگهانی تظاهر کند. در واقع گاه هیچ دلیل منطقی برای 

ابتلا به افسردگی وجود ندارد.
ابتلای والدین به افسردگی، به معنای ابتلای بقیه اعضای خانواده است: 
اگرچه تحقیقات نشان می دهد که افسردگی می تواند پایه های ارثی داشته باشد، 
اما به طور کلی مشکلات بهداشت روانی یکی از اعضای خانواده می تواند سبب 
این مساله را در بین افراد دیگر خانواده نیز شایع کند. اتفاقی که با دوری از عوامل 

خطر افسردگی، کاملا قابل پیشگیری است.
داروهای ضد افسردگی، شخصیت افراد را تغییر می دهند: داروهای ضد 
افسردگی با تغییر مواد شیمیایی مغز منجر به کاهش اختلالات خلقی می شوند. 
فکر کردن در مورد تغییر مواد شیمیایی مغز می تواند ترسناک به نظر بیاید اما این 
داروها تنها برای تغییر مواد شیمیایی خاصی در مغز طراحی شده اند و نمی توانند 

شخصیت فرد را به طور کلی تغییر دهند.
داروهای ضد افسردگی را باید تا آخر عمر مصرف کرد: این داروها به عنوان 
یک راهکار طولانی مدت برای درمان افسردگی مطرح شده اند. اما طول دوره 
درمان بستگی به شدت اختلال دارد و از فردی به فرد دیگر متفاوت است. بسیاری 
از افراد مبتلا به افسردگی لازم نیست بعد از دوره درمان، این داروها را در روزهای 
مابقی عمر خود مصرف کنند. به همین دلیل گزینه روان درمانی نیز در کنار درمان 
های دارویی پیشنهاد شده است و فرد افسرده می تواند راهکارهای جدید و سالم 

را برای مقابله با افسردگی با هدف از بین بردن نیاز به دارو بیاموزد.
افسردگی فقط مخصوص زنان است: اگرچه بنا به گزارش ها زنان دو برابر 
بیشتر از مردان به افسردگی مبتلا می شوند، اما این بیماری مختص هر دو جنس 

است. در واقع نرخ خودکشی ناشی از افسردگی در مردان بالاتر از زنان است.
حرف زدن درباره افسردگی، روند آن را وخیم تر میكند: این یک تصور غلط 
است. بحث درباره افسردگی با دیگران احساسات مخرب را تقویت نمی کند و فرد 
را روی تمرکز منفی نگه نمی دارد. در واقع تنها بودن با احساسات منفی خطرناک 
تر است. داشتن یک شنونده حمایتی، قابل اعتماد و بدون قضاوت برای درمان 
افسردگی بسیار مهم است. در حقیقت گفتاردرمانی، برای درمان افسردگی های 

خفیف تا متوسط می تواند مفید باشد.
افسردگی جزئی از روند پیری است: بسیاری از افراد مسن، افسرده نیستند، 
اما اگر افسردگی در افراد مسن به وجود آید، ممکن است نادیده گرفته شود. 
سالمندان ممکن است غم خود را پنهان کنند و یا دارای علائم مبهمی باشند از 
قبیل: طعم غذاها را دوست نداشته باشند، دردهایشان بدتر شود و یا تغییر الگوی 

خواب داشته باشند.
 

۷ ماده غذایی را برای از بین بردن 
ریفلاکس معده فراموش نکنید!

غذاهای حاوی کربوهیدرات به نام به سرعت تخمیر شده و برای تغذیه باکتری 
ها در روده مناسب هستند و ممکن است مسئول التهاب روده، گاز، نفخ و دیگر 

مشکلات ناراحت کننده معده باشند.
در واقع فودمپ شامل انواع کربوهیدرات هایی است که هضم سختی دارند و 
سبب مشکلات گوارشی می  شوند. از این رو کاهش مصرف غذاهایی که حاوی 
فودمپ هستند به بهبود هضم، از بین بردن مشکلات دستگاه گوارش و کاهش 

وزن کمک خواهد کرد.
با این حال مصرف برخی مواد غذایی برای از بین بردن ریفلاکس معده، 

خالی از لطف نیست:
زنجبیل: اگر در حد متعادل مصرف شود، یکی از مواد غذایی بسیار مفید 
برای مبارزه با سوزش سر دل است. در طول تاریخ از زنجبیل به منظور از بین 

بردن التهاب و مشکلات گوارشی استفاده می شده است.
موز: این میوه به دلیلPHمناسبی که دارد یک میان وعده فوق العاده برای 
مبتلایان به سوزش سر دل است. خاصیت قلیایی موز منجر به خنثی کردن 
اسید معده و کمک به تخفیف علائم ریفلاکس می شود. البته در معدودی از 
افراد همانطور که مصرف انواع توت ها، پرتقال و گریپ فروت منجر به تولید 

اسید در معده می شود، مصرف موز نیز می تواند همین علامت را ایجاد کند.
ماست: به خاطر داشته باشید که در اینجا منظور ما ماست های شیرین شده 
و دارای خامه نیست. انواع ماست کم چرب یا بدون چربی منجر به کاهش فشار 

در اسنفکتر تحتانی مری و بالا رفتن سرعت هضم غذا می شود.
خربزه: این گروه از میوه ها هم برای کاهش علائم سوزش سر دل مفیدند 
اما همانند آنچه که درباره موز گفته شد، ممکن است که در معدودی از افراد، 
برعکس عمل نموده و علائم را تشدید کنند. به همین خاطر در صورت بروز 

مشکل باید از مصرف آنها پرهیز شود.
سبزیجات تیره رنگ: این قبیل سبزیجات از قبیل مارچوبه، کلم بروکسل، 
کلم پیچ و اسفناج خاصیت قلیایی دارند و در هضم موثر غذا و کاهش اسید 

معده موثرند.
بلغور جو: جو دو سر یکی از بهترین انتخاب ها برای وعده صبحانه و میان 
وعده در طی روز است. این ماده غذایی، هم سیر کننده است و هم از بالا رفتن 
اسید معده در داخل مری، جلوگیری می کند. جو دو سر رو حتی می توان با 
کشمش مصرف کرد زیرا این توانایی را دارد که اسید کشمش را جذب خود 

کند.
آدامس: منجر به افزایش تولید بزاق و کاهش میزان اسید در مری می شود. 
دقت کنید که در انتخاب آدامس ها، نوع حاوی نعناع و بدون شکر آنها را 

انتخاب کنید.
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هشدار مدیر دفتر حفاظت و بهره برداری از آب شرکت آب منطقه ای قم :

مواظب مرگ تدریجی
 آب خوان های قم باشید

مدیر دفتر حفاظت و بهره برداری از آب شرکت آب منطقه ای قم ، گفت: در برخی 
از بخش های استان سالانه تا ۱۶ سانتیمتر فرونشست زمین  ثبت شده است و این 
یعنی خلل، فرج و فضای خالی بین ذرات که اشباع از آب بوده، در حال از بین رفتن 
است و اگر این روند ادامه داشته باشد امکان احیای آبخوان از طریق نفوذ و تغذیه 

برای همیشه مسدود شده و در اصطلاح آب خوان در حال مرگ است! 
از آب شرکت آب منطقه ای  رضا محمدی، مدیر دفتر حفاظت و بهره برداری 
استان قم، در گفت وگو با ایسنا بابیان اینکه کشور ایران به لحاظ تقسیمات آبی به ۶ 
حوضه آبریز اصلی )درجه یک( و ۳۰ حوضه آبریز فرعی )درجه دو( و ۶۰۹ محدوده 
مطالعاتی تقسیم می شوند، عنوان کرد: استان قم در حوضه درجه یک فلات مرکزی 
و حوضه درجه  دو دریاچه نمک  قرار دارد و شامل ۷ محدوده مطالعاتی می شود که 

تمامی وسعت یا بخشی از آن ها در استان قم قراردارد.
وی با اشاره به اینکه متوسط بارش در کشور حدود ۲۵۰ میلی متر و در دنیا ۷۵۰ 
میلی متر است در حالیکه این میزان در استان قم  کمتر از ۱۶۰ میلی متر و بسیار 
پایین تر از متوسط کشور و دنیا است، بیان کرد: سهم استان قم از نزولات جوی 
خیلی زیاد نیست و این سهم اندک نیز عمدتا به دلیل اقلیم گرم و خشک وتبخیر 

زیاد از دسترس خارج می شود.
وی با بیان اینکه استان در انتهای حوضه آبریز رودخانه های قمرود و قره چای قرار 
دارد، افزود: جریان آب سطحی و آورد این رودخانه ها که بر اساس آمار ایستگاه های 
هیدرومتری در گذشته بیش از ۳۰۰ میلیون متر مکعب در سال بوده در سه دهه 
گذشته بسیار اندک و در حد صفر بوده است به طوری که قره چای در ۲۵ سال 
گذشته تقریبا هیچ آوردی نداشته و سهم جریانات سطحی استان که برای مصارف 
کشاورزی و زیست محیطی استفاده می شود از حوزه قمرود نیز به طور سالانه تنها 

حدود۳۰ میلیون مترمکعب در این مدت بوده است.
وی ادامه داد: کم بودن نزولات جوی و کاهش منابع آب  سطحی باعث شده 
که تمرکز بهره برداری در استان بر منابع آب زیرزمینی بشود و حدود ۸۰ درصد از 
مصارف آب استان از طریق این منابع تامین شود و متاسفانه به دلیل اینکه منابع 
تغذیه سطحی و زیرزمینی آبخوان های استان محدود شده است بیلان ورودی، 

خروجی، تغذیه و تخلیه آبخوان های استان منفی است.
وی افزود: تراز سطح آب آن ها به طور متوسط سالانه در حد یک متر افت دارد و 
از این رو همه آبخوان های استان ممنوعه اعلام شده و طبق قانون هرگونه توسعه 
بهره برداری از آن ها ممنوع است و متاسفانه در بعضی از مناطق استان روند کاهش 
سطح آب همچنان ادامه دارد و آبخوان دچار کسری مخزن شدید شده و نشست 

زمین را به دنبال داشته است.
دوهزار حلقه چاه  غیرمجاز در استان قم وجود دارد 

سانتیمتر  تا ۱۶  سالانه  استان  بخش های  از  برخی  در  کرد:  اظهار  محمدی 
فرونشست زمین  ثبت شده است و این یعنی خلل، فرج و فضای خالی بین ذرات 
که اشباع از آب بوده، در حال از بین رفتن است و اگر این روند ادامه داشته باشد 
امکان احیای آبخوان از طریق نفوذ و تغذیه برای همیشه مسدود شده و در اصطلاح 

آب خوان در حال مرگ است!
وی با اشاره به اینکه در استان قم دوهزار حلقه چاه مجاز وجود دارد، بیان کرد: 
۱۳۰۰ حلقه در حوزه کشاورزی، ۲۰۰ حلقه در حوزه شرب و ۵۰۰ حلقه در بخش 
صنعت و خدمات استفاده می شود که مجموع بهره برداری از این چاه ها در حد 
۴۷۵ میلیون متر مکعب است در حالی که میزان برداشت مجاز آن ها در حدود ۳۷۵ 
میلیون مترمکعب بوده و ۱۰۰ میلیون مترمکعب اضافه برداشت از طریق این چاه ها 
صورت می گیرد که تقریبا همه این اضافه برداشت از طریق چاه های کشاورزی 

انجام می شود.
وی دامه داد: به لحاظ تعداد تقریبا در همین حدود نیز چاه  غیرمجاز فعال در 
استان قم وجود دارد؛ اما حجم برداشت آن ها نسبت به چاه های مجاز به مراتب کمتر 
است و حداکثر در حد ۲۰ میلیون مترمکعب و کمتر از ۲۰ درصد کل برداشت های 

غیرمجازاست.
مدیر دفتر حفاظت و بهره برداری از آب شرکت آب منطقه ای استان قم با اشاره به 
نتایج آخرین آماربرداری اظهار کرد: ۹۰۰ رشته قنات وهزار و ۶۰۰ چشمه در استان 

قم وجود دارد.
محمدی با اشاره به اینکه در راستای ایجاد تعادل بین منابع و مصارف و جلوگیری 
از بهره برداری غیرمجاز، طرح احیا و تعادل بخشی از حدود ۱۴ سال پیش و 
همزمان با کل کشور در استان قم نیز شروع شده و در حال انجام است، گفت: از 
مهم ترین پروژه های این طرح گشت و بازرسی است که با توجه به منابع انسانی و 
مالی محدودی که وجود داشت از سال ۱۳۸۶ از طریق به کارگیری بخش خصوصی 
گروه های  صحرایی متعدد تشکیل و راه اندازی شده که با گشت زنی بطور مستمر در 
مناطق مختلف استان حضور فعال داشته و ضمن جلوگیری از بروز تخلف و تجاوز به 

منابع آب با متخلفین به طور جدی برخورد می کنند.
وی بیان کرد: نصب کنتور هوشمند بر روی چاه های آب یکی دیگر از پروژه ها 
است که انشاء الله تا انتهای سال تعداد ۳۰۰ حلقه چاه های استان به کنتور تجهیز 

خواهند شد.
وی ادامه داد: اطلاع رسانی و فرهنگ سازی، ایجاد تشکل آب بران، حفاظت 
کیفی از منابع آب، بازچرخانی و استفاده از پساپ، از دیگر پروژه های طرح تعادل 

بخشی است که در استان در حال انجام است.
 

همزمان با روز ملی کودک برگزارشد؛

جشن »شادپیمایی عروسک ها«
 در بوستان علوی

جشن »شادپیمایی عروسک ها« همزمان با روز ملی کودک در بوستان علوی قم 
برگزار شد. 

همزمان با آغاز ملی هفته کودک، جشن »شادپیمایی عروسک ها« به همت کانون 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان قم در بوستان علوی برگزار شد.

در این مراسم که با استقبال جمع کثیری از کودکان و نوجوانان قم همراه بود، 
برنامه های مفرحی با حضور عروسک های غول پیکر و هنرمندان نمایش عروسکی 

به اجرا درآمد.
همچنین در بخشی از این مراسم، حجت الاسلام احمد مهدی زاده از روحانیون 
فعال در حوزه کودک و نوجوان به اجرای کارهای خلاقانه و شاد پرداخت که مورد 

استقبال کودکان و خانواده ها قرار گرفت.
سید امیر طباطبایی دبیر هفته ملی کودک در استان قم در حاشیه این مراسم، 
ضمن تبریک روز جهانی کودک به کودکان و نوجوانان قمی، هدف از برگزاری جشن 
»شادپیمایی عروسک ها« را ایجاد نشاط و شادابی برای کودکان عنوان کرد و افزود: 
این مراسم بعد از گذشت هجده ماه از دوران شیوع کرونا که برای کودکان شرایط 

سختی را ایجاد کرد، با رعایت شیوه نامه های بهداشتی و در فضای باز برگزار شد.
وی افزود: »شادپیمایی عروسک ها« برای نخستین بار در استان قم برگزار شد 
و تلاش کردیم در این برنامه، هم کودکان پیاده روی  و شادی کنند و هم لحظات 
مفرحی را برای آنان بسازیم. دبیر هفته ملی کودک در استان قم اضافه کرد: در این 
مراسم با حضور حجت الاسلام مهدی زاده که از مجریان توانمند رسانه ملی هستند 
و از شاگردان مرحوم حجت الاسلام راستگو به شمار می روند، برنامه های فرهنگی و 

هنری در حوزه تربیت کودک اجرا شد.
طباطبایی افزود: کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان استان قم، برنامه های 
متنوعی را در هفته ملی کودک برای کودکان و خانواده ها تدارک دیده است که 

ان شاءالله مورد رضایت مخاطبان عزیز قرار بگیرد.
وی تصریح کرد: با توجه به استقبال چشمگیر همشهریان عزیز، احتمال دارد که 

»شادپیمایی عروسک ها« در بوستان های هاشمی و شهید بنیادی نیز اجرا شود.
دبیر هفته ملی کودک در استان قم به مشارکت سپاه قم، ناجا، سازمان فرهنگی 
هنری شهرداری، صداوسیما، آموزش و پرورش، جمعیت هلال احمر و دانشگاه 
علوم پزشکی استان قم در برگزاری مطلوب جشن »شادپیمایی عروسک ها« اشاره 
کرد و افزود: از نهادهایی که صادقانه کمک کردند تا بعد از سال ها بتوانیم هفته ملی 

کودک را در قم احیا کنیم، قدردانی می کنم.

مدیرحوزه های علمیه:

حاکمان افغانستان پاسخگو و پیگیر حادثه 
قندوز باشند

مدیر حوزه های علمیه کشور با صدور پیامی به مناسبت حادثه تروریستی مسجد 
جامع شیعیان در ولایت قندوز افغانستان آورده است: بی تردید در همه ویرانی های 
این کشور و دیگر کشورهای اسلامی، مستکبران عالم و گروه های افراطی سهیم اند و 

حاکمان افغانستان باید پاسخگو و پیگیر باشند.
به گزارش مرکز خبر حوزه، در متن پیام آیت الله علیرضا اعرافی آمده است: فاجعه 
غمبار و جانسوز شهادت و جراحت جمع کثیری از مردم شریف افغانستان در مسجد 
جامع شیعیان در ولایت قندوز مایه خشم حوزه های علمیه و مسلمانان و آزادگان 
ایران و جهان شد، این مصیبت جانکاه را به مردم شریف و نجیب و شجاع و مظلوم 
افغانستان و علما و بزرگان و حوزه های علمیه آن کشور سرافراز و مقاوم و بازماندگان 
محترم شهدای حادثه تسلیت گفته، مصرانه از مسؤلان آن کشور و مجامع بین المللی 

خواهان تحقیق پیرامون آن و شناسایی و مجازات عاملان و مسببان آن هستیم.
پیام حاکیست: بی تردید در همه ویرانی های این کشور و دیگر کشورهای اسلامی، 
مستکبران عالم و گروه های افراطی سهیم اند و حاکمان افغانستان باید پاسخگو و 

پیگیر باشند.
پیام می افزاید: همه این مصائب و چالش های این کشور نشان دهنده ضرورت 
شکل گیری دولت فراگیر و با مشارکت همه مردم و اقوام و مذاهب و جریان های اصیل 
سیاسی و مبتنی بر آراء مردم و بازسازی جامع افغانستان براساس اسلام و عدالت و 

آزادی و پیشرفت است.
در پایان آمده است: به روان پاک همه شهدای امت اسلام و محور مقاومت و 
شهدای این حادثه و رویدادهای تروریستی درود می فرستیم و سلامت آسیب دیدگان 

و عزت و سربلندی امت اسلامی و کشور افغانستان را از خداوند متعال خواستارم.
روز جمعه شانزدهم مهرماه در انفجار انتحاری مسجد شیعیان شهرستان سیدآباد 
در استان قندوز واقع در شمال افغانستان دست کم ۲۰ تَن شهید و ۳۰ تَن نیز زخمی 

شدند.

معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد استان قم خبرداد:

کمک ۷۰۰میلیون تومان به سالمندان 
تحت حمایت 

معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد استان قم از کمک ۷۰۰ میلیون 
تومانی این نهاد در قالب لوازم خانگی و مواد بهداشتی به سالمندان استان در هفته 

تکریم سالمندان خبر داد. 
محمدابراهیم نعیمی، با تاکید بر  لزوم رسیدگی به سالمندان گفت: تعدادی از 
مدیران این نهاد در این هفته به ملاقات برخی از این افراد سالخورده رفته و آنها را 

تکریم کردند.
وی با اشاره به اینکه این بازدیدها از آسایشگاه سالمندان با مجوز مسئولان مرتبط، 
در فضای باز و با رعایت کامل پروتکل های بهداشتی انجام شد افزود: هدایای نقدی 

پیش بینی شده هم به سالمندان اهدا شد.
نعیمی با بیان اینکه در ملاقات های انجام شده از منازل ۴۰ سالمند تحت حمایت 
این نهاد مشاهده شد که یخچال های آنها فرسوده و برای حدود ۳۰ سال قبل است 
تصریح کرد: همزمان با روز جهانی سالمندان ۴۰ دستگاه یخچال به ارزش ۲۱۵ 

میلیون تومان به این سالمندان اهدا شد.
وی از اعطای اقلام بهداشتی از قبیل ماسک و مواد ضدعفونی کننده به ۱۴۲۵ 

سالمند خبر داد و گفت: ارزش این اقلام بالغ بر ۴۸۵ میلیون تومان است.
معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد استان قم خواستار مشارکت مردم 
نیکوکار و خیران در طرح تکریم سالمندان با عنوان پویش حبیب بن مظاهر شد و 
گفت: شماره کارت ۶۱۰۴۴۳۳۷۷۰۱۱۶۳۹۸ بانک ملت با کد شناسه ۹۳۴۷۴۸ 

برای این پویش و کمک به سالمندان نیازمند استان در نظر گرفته شده است.
 

به همت باشگاه تئاتر تجربه حوزه هنری قم؛

نمایش »مهندس مین« در زندان مرکزی 
قم اجرا شد

نمایش »مهندس مین« برگزیده جشنواره تئاتر خیابانی افلاکیان به کارگردانی 
محمدرضا پیغمبری و به همت باشگاه تئاتر تجربه حوزه هنری قم در مجتمع 

فرهنگی زندان مرکزی قم اجرا شد. 
نمایش »مهندس مین« برگزیده جشنواره تئاتر خیابانی افلاکیان به کارگردانی 
محمدرضا پیغمبری و به همت باشگاه تئاتر تجربه حوزه هنری قم در مجتمع 

فرهنگی زندان مرکزی قم اجرا شد.
»مهندس مین« نوشته مرتضی شاه کرم داستان عباسعلی فتاحی یکی از نیروهای 
سردار قاسم سلیمانی ست که در گردان تخریب به شهادت می رسد. محمد رضا 
عابدین، محمد سعادتمند، ابراهیم وفایی و علیرضا مهرپویا بازیگران این اثر نمایشی 

هستند و علی میرزایی اپراتوری موسیقی را در این اجرا بر عهده داشت.
گفتنی است سید محمدرضا پیغمبری برای نمایش »مهندس مین« جایزه دوم 
بخش بازیگری و محمد سعادتمند برای باز در این اثر جایزه دوم بازیگری نخستین 
این جشنواره  اختتامیه  در  کرده اند.  را کسب  افلاکیان  تئاتر خیابانی  جشنواره 
همچنین از مرتضی شاه کرم برای نگارش نمایشنامه آثار حاضر در جشنواره افلاکیان 

تقدیر شد.

اداره کل آموزش و پرورش استان قم خواستار شد؛

ثبت نام دانش آموزان متوسطه 
برای واکسیناسیون کرونا 

از دانش آموزان دوره های  پرورش استان قم در اطلاعیه ای  و  آموزش  اداره کل 
اول و دوم متوسطه خواست با مراجعه به سامانه ثبت نام واکسیناسیون کرونا برای 

واکسیناسیون اقدام کنند.
، اداره کل آموزش و پرورش استان قم در اطلاعیه ای در خصوص واکسیناسیون 
دانش آموزان اعلام کرد: دانش آموزان دوره های اول و دوم متوسطه با مراجعه به 

سامانه ثبت نام واکسیناسیون کرونا برای واکسیناسیون اقدام کنند.
در این اطلاعیه آمده است: به استناد مصوبات هشتاد و هفتمین جلسه ستاد ملی 
مدیریت کرونا )۱۰ مهرماه جاری( و مصوبات یکصد و هفتمین جلسه ستاد استانی 
مدیریت کرونا )۱۴ مهرماه جاری( نظر به اینکه یکی از الزامات بازگشایی مدارس 
واکسیناسیون دانش آموزان است، دانش آموزان دوره های اول و دوم متوسطه از 
۱۵ تا ۱۸ مهرماه جاری با ورود به سامانه »ثبت نام واکسیناسیون کرونا« به نشانی 
اینترنتی https://salamat.gov.ir و نوبت گیری برای واکسیناسیون کرونا اقدام 
کنند. مراجعه دانش آموزان به مراکز واکسیناسیون همراه با یکی از والدین الزامی 
است؛ مراجعه به مراکز واکسیناسیون بر اساس نوبت گیری از سامانه سلامت امکان 
پذیر است و دانش آموزان باید قبل از مراجعه به مراکز واکسیناسیون صبحانه کامل 

میل نمایند.
 

دبیر شورای تبیین مواضع بسیج 
دانشجویی استان قم معرفی شد 

»محمدحسین ابراهیمی« در نشست شورای تبیین مواضع بسیج دانشجویی 
استان قم با اکثریت آرا برای یک سال به عنوان دبیر شورای تبیین مواضع بسیج 

دانشجویی استان قم انتخاب شد. 
بسیج  مواضع  تبیین  شورای  نشست  در  قم،  سپاه  عمومی  روابط  گزارش  به 
دانشجویی استان قم محمدحسین ابراهیمی با اکثریت آرا برای یک سال به عنوان 

دبیر این شورا انتخاب شد.
در این نشست اعضای حاضر پس از آسیب شناسی روند کنش گری شورای تبیین 
مواضع در یک سال گذشته، بر موضوع گفتمان سازی و مطالبه گری مسائل جامعه 

به عنوان مهم ترین رسالت این شورا تاکید کردند.
ابراهیمی هم اکنون دانشجوی مقطع کارشناسی دانشگاه علوم و معارف قرآن 

کریم قم در رشته علوم قرآن و حدیث است.
وی عضویت در کانون تفکر زبرالحدید، عضویت در قرارگاه مرکزی شهید احمدی 
مواضع  تبیین  در شورای  و همچنین عضویت  بسیج دانشجویی  روشن سازمان 

بسیج دانشجویی کشور را در سابقه خود دارد.

 وقف بهترین و مؤثرترین ابزار تکامل اجتماعی به شمار می رود و برای خدمت 
عمومی یا نگه داشتن اصل هر چیزی و جاری بودن سود ناشی از آن در مسیر 
خیر، نیکی و رضای خدا به کار می رود تا منافع آن در راه تأمین نیازمندی های مردم 

و تحقق عدالت اجتماعی مصرف شود.
یکی  از بنیادی ترین اصول پیشرفت  فـردی ، گروهی، اجتماعی، نهادی، سازمانی 
نـیکوکاری،  خیرخواهی،  بشر  نوع  نشیب  و  پرفراز  تاریخ  طول  در  جامعه ای  و 
دل سوزی، داوطلبی و اهل خـیر و مـعروف بودن است. لازمه چنین پیشرفتی 
وجود افراد خودشکوفا و خیرخواه به حال بشر است. انسان هایی که وقت و ثروت 
اضافه خود را صرف دیگران می کنند و ناراحتی ها و رنج های آنان را کاهش و باعث 
خوشحالی و آسایش آنان مـی شوند. گاهی هم به طور متعارف وقت و ثروتی اضافه 
نیست اما ایثار و از خودگذشتگی رخ می دهد و عده ای ایثارگرانه از وقت و ثروت 
خود می گذرند تا دیگران در آسایش و رفاه قرار بگیرند. سرانجام گاهی هم صرف 
نـظر از فـزونی وقت و ثروت، برخی از آبرو و جان خود مایه گذاشته و با شهیدکردن 

شخص خود یا شخصیت خود امنیت و آسایش دیگران را تأمین می کنند.
نهاد وقف در کنار دیگر نهادهای اقتصاد بخش سوم مانند نهادهای قرض الحسنه 
و تعاون یکی از مهم ترین معروف های دینی است  که  شخص  حقیقی یا حقوقی 
فزونی ثروت خـود را از مـالکیت  خـود خارج و در اختیار شخصیتی حقوقی بـه نـام 
مـوقوفه قرار داده و منافع و درآمد آن دارایی در اختیار دیگران اعم  از دین، انسان ها 
و طبیعت قرار می گیرد. درباره  نهاد وقف دو دیدگاه افراطی و تفریطی وجود دارد 
که ناشی از عـدم درک حـقیقی  جـایگاه  فقهی، مکتبی و علمی این نهاد در تمدن 
اسلامی و نظام پویای اقتصادی اسلامی ناشی  است . دیـدگاه  افـراطی، وقـف و 
قرض الحسنه و دیگر نهادهای بخش سوم را آن قدر بزرگ می کند که می خواهد با 
آنها بیشتر دشـواری های نـظام اقتصادی جامعه اسلامی را حل کند و از این راه به  
تمدن سازی  اسلامی  بپردازد اما دیدگاه تـفریطی آنقدر آنـها را کوچک می کند که 
می گوید دیگر وقف، قرض الحسنه و ... کارایی  لازم  را ندارند و باید به آنها بـی توجه 
 ۱۳۵۷ بهمن  در  ایران  اسلامی  انقلاب  پیروزی  از  پس  وقف،  مقوله  بـاشیم. 
خورشیدی، بیش از پیش اهمیت یافت و با تصویب قانون هایی برای پایداری آن 
در دوره های مختلف از جمله ۱۳۶۳ خورشیدی، بر انجام دادن درست وظایف 
سازمان اوقاف و امور خیریه به عنوان نهاد متولی امور موقوفات در کشور تاکید شد. 
سازمان اوقاف و امور خیریه بر پایه مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی، ۲۷ صفر 
هر سال را به عنوان روز وقف نامگذاری کرد تا اینگونه بر تحکیم پایه های سنت نبوی 
وقف، گسترش این فرهنگ اسلامی و نیز معرفی کارکردهای فرهنگی، اقتصادی، 
اجتماعی، آموزشی و بهداشتی این عمل خداپسندانه به عنوان هدف های این 
سازمان تاکید شود. هفته وقف امسال از ۱۲ مهر، با نام »روز وقف« نامگذاری شده 

که با عنوان »وقف، رسانه، تکریم واقفان خیراندیش« برگزار می شود.
شفیعی«  »مسعود  با  وقف  روز  بهانه  به  ایرنا  رسانی  اطلاع  گروه  پژوهشگر 
کارشناس، پژوهشگر امور دینی و رییس هیات مدیره موسسه مهر میراث جاویدان 

)وقف عام(  به گفت وگو پرداخت و این مهم را از زوایای مختلف بررسی کرد.
وقف، معروف ترین واژه اسلامی

مسعود شفیعی با اشاره به اینکه نهاد وقـف یـکی  از مشهورترین  و بارزترین 
چهره های معروف در تمدن اسلامی است، گفت: هر کار خیر مستحبی به ویژه  
بخشش های  مالی با قصد قربت الهی بنابر هر دو معنا در اصطلاح شرعی  معروف  
است  و افرادی که برای خدای متعال فزونی وقت یا ثـروت خـود را در اخـتیار دیگران  
برای  رفاه و آسایششان قـرار دهـند، کـار خیر و معروف انجام داده اند.  کوشش برای 
رفع انواع نیازمندی های اجتماعی، سیاسی، اقتصادی و خانوادگی افراد بشر 
سبب  اجر اخروی می شوند. در این میان، از پیشتازان و مؤسسان نـهاد وقـف می 
توان به پیـامبران  اولوالعزم  یعنی  حضرت  نوح )ع(، حضرت  ابراهیم)ع(، حضرت 
موسی)ع(، حضرت عیسی)ع( و حضرت مـحمد)ص( اشاره کرد که هر یک با 
ساخت کشتی، مسجدالحرام، دوازده چشمه آب، تبلیغ عمیق بر جوانان ثروتمند 
و مسجدالنبی و وقف باغ های هفت گانه راه جدیدی بـرای  این امر خدا پسندانه 

گشودند.
جایگاه نهاد وقف در فقه

رییس هیات مدیره موسسه مهر میراث جاویدان )وقف عام( با تبیین جایگاه نهاد 
وقف در فـقه اظهار داشت: در ابتدا باید دانست که چـه چـیزهایی وقـف هستند 
یا نیستند. امروزه نهاد وقف  را بخش خیریه یا بخش سوم اقتصاد می شمارند که 
نواقص بـخش بـازار و دولت را در تأمین نیازهای واقعی جامعه بـرطرف مـی کند. 
وقـف  و صدقه  متعارف هر دو مستحب هستند اما، درباره صدقه این اتفاق  نظر 
وجود دارد که باید با قصد قربت باشد، در حـالی که در وقف این اتفاق نیست. وقف  
به  طور عمده با نیت قرب الهی انجام می گیرد اما مـبنایش یـا خیرخواهی صرف یا 

مـآل اندیشی های شـخصی است.
جایگاه نهاد وقف در مكتب اقتصادی اسـلام

وی افزود: وقف و بنیاد خیریه هر چند هر ۲ مـطابق قانون مـدنی ایران شخصیت 
حقوقی و هدف های  خیر دارند اما تفاوت های فراوانی با یکدیگر دارند. وقف به طور 
عمده بـا نیت  قرب الهی انجام می گیرد اما بنیاد خیریه به طور عمده مـبنایش 
خـیرخواهی صـِرف است. وقف یک نهاد  اما بنیاد خیریه یک سازمان و بنگاه 
است. هر موقوفه ای ثروتی است که شامل دارایی یعنی اصل مال و درآمـد آن  است. 
این ثروت مانند شرکت سهامی  اساس نامه ای  دارد که  همان  وقف نامه  است و باید 

مطابق الگوی  وقف نامه امام علی)ع( با شرط تغییر دارایی باشد. 
مـکتب اقـتصادی اسلام برنامه ای است، برای  تنظیم  زندگی اقتصادی اسلام در 
جامعه اسلامی که بر طبق آن دشواری های نـاشی از رواج  ظلم  و بی عدالتی در 
زندگی اقتصادی حل می شود. تبیین جایگاه نهاد وقف در این مـکتب مـستلزم 
بـررسی  انگیزه های واقفان، هدف های نهاد وقف، از یک سو و بررسی مسایل مرتبط 
با عنصرهای مکتبی  مانند ارتباط ایـن نـهاد بـا مالکیت، آزادی اقتصادی و عدالت 
اجتماعی از سوی دیگر است. وقف در طـول تـاریخ و به مثابه نهاد، هدف هایی دارد 
کـه در جـهت هدف های نظام اجتماعی و فرهنگی اسلام است. تولید معنویت، 

امنیت، پیشرفت، عدالت و نظم بـین الملل هـدف های اصلی نهاد وقف  هستند.
از این رو وقـف جـایگاه والایی در مکتب  اقـتصادی  اسـلام دارد. به این ترتیب، 
وقف نهادی خاص است  با هدف های ویژه که در صدر اسلام به تکامل ویژه خود 
رسـیده و با نهادهای  دیگر خیرخواهانه ای مانند حبس، هبه، عاریه، قرض الحسنه، 
صدقه و وصیت بسته به نسبت کاملی از اندیشه  خیرخواهی  مکتب اقتصادی 
اسلام به جهانیان ارایه کرده است که در طول تاریخ تمدن  قـدیم  اسـلامی  نواقص 
بخش خصوصی و بخش دولتی را در تأمین نیازهای واقعی جامعه با کمال لطافت، 
زیبایی ، حکمت  و کارآمدی پوشش داده بود؛ اما با توجه به پیشرفت هایی کـه 
امـروزه در نهادهای  خیرخواه ، اقتصاد بخش سـوم و اقـتصاد دهش پدید آمده 
طبیعی است که نهاد وقف می تواند با استفاده  از این  تجربه ها جایگاه بایسته خود 

را در ارتقای تمدن نوین اسلامی ایفاء کند.
ظـرفیت های کنونی وقف

این پژوهشگر امور دینی در پایان با برشمردن ظرفیت های کنونی وقف، گفت: 
وقف را از جهت نفع به موقوف علیهم و ذی نفعان به  تعبیر فقیهان  امـامیه یـا عام 
است.   خانوادگی  یا  خیری  چهارگانه  مذهب های   فقیهان  تعبیر  به  و  خاص  یا 
وقف خـاص یـا خـانوادگی را می توان  جزوی از   اقتصاد خانواده  دانست و از این 
موقوفات گـاهی وقـف بـر جهت های مصالح عمومی هستند. ایـن موقوفات وقف  
برای  افراد خاص است، مانند اینکه فردی مال خود را برای فـرزندان خـود یـا اقوام 
خود یا دوستان  خود یا فرد خاص دیگری وقف کند. در واقع نهاد وقف با چنین 
نگرش هایی در نـظام اقـتصادی صدر اسلام  نوسازی  شد و گسترش یافت و به 
چنان بالندگی بی نظیر در تمدن  قدیم اسـلامی دسـت یـافت. نهاد وقف یکی  از 
اجزای مهم اقتصاد بخش سوم در تمام جوامع به ویژه جوامع اسلامی اسـت.  وقـف 
احسان  ماندگار و ارزش اخلاقی و ثواب بیشتری دارد، به ویژه هنگامی که مطابق 
با الگوی علوی  به  طور کـارآمدی بـهره برداری شود. با توجه به شواهد و با فعالیت 
های اجرایی در زمینه وقف، تا کنون فرهنگ وقف آن طور که درخور کشور اسلامی 
ما است، نهادینه نشده و هنوز با ایده آل های لازم فاصله زیاد وجود دارد. آنچه 
مسلم است که وقف یک نهاد اسلامی برجسته بوده و نقشی مهم و بزرگ را در 
حمایت از تمدن اسلامی در طول تاریخ داشته است. نقش وقف در دوران کنونی 
بیش از پیش احساس می شود زیرا فقر و عقب ماندگی در جهان اسلام رو به افزایش 
است که یکی از راه حل های این تهدیدها، توجه و اهمیت دهی به فرهنگ وقف و 
توسعه و ترویج آن است. بنابراین، بنا به دلایلی چند، امر خدا پسندانه وقف و عرضه 
آن در جامعه در طول سال های اخیر، دچار آسیب هایی شده است. ضعف در 
سیستم اطلاع رسانی آثار، تغییر نام موقوفات، عمل نکردن به نیت واقف، محدویت 
های قانونی وقف، گسست میان وقف و انجمن ها و بنیادهای خیریه و آسیب ها در 
مدیریت وقف از جمله آسیب ها و موانع حضور وقف در جامعه به شمار می رود. از 
این رو با توجه به کارکردهای مثبت وقف در جامعه، لازم است که از طریق اتخاذ یک 
سیاست اصولی و برنامه ریزی شده از سوی دولت ها به منظور شکوفایی فرهنگ 
وقف در جامعه، زمینه های احیای این سنت حسنه و نبوی را فراهم آورد. عمل 
مسؤولان به وقف به عنوان الگو می تواند در گرایش و سوق دهی مردم در عمل به 
وقف مؤثر باشد و به تدریج فرهنگ وقف در جامعه حاکم شود. واقفان و نیکوکاران 
با ایجاد و حمایت از پژوهشگران و دانشمندان و به وجود آمدن نهادهای بزرگ 
علمی و تحقیقاتی و آموزشی نظیر مدارس، کتابخانه ها، بیمارستان ها، نظامیه 
ها، رصدخانه ها در پوشش فرهنگ اصیل وقف تلاش کردند تا با برآوردن نیازهای 
جامعه زمینه هایی را فراهم کنند که افراد بتوانند با فراخ بال به امر تحقیق، پژوهش 

و توسعه علوم بپردازند.

دکتر محمدرضا رئیسی روانشناس

اواخر بهمن ماه ۹۸ که خبر ورود نامبارک ویروس 
کرونا به کشور منتشر شد، شاید بدگمان ترین افراد 
هم تصور نمی کردند این میهمان ناخوانده تا امروز 
ماندگار شود و حتی در پیوند با سویه های جدید خود، 

نفس جامعه را به شماره بیندازد.
سخت  ماه  این ۲۰  در  بگوییم  اگر  نیست  اغراق 
کودکان  همه گیری،  بلند  موج های  و  کرونایی 
بیشترین آسیب را از نظر روانی و رشد دهنی- جسمی 
متحمل شدند و بار بیشترین ناخوشی های ممکن، بر 

شانه های کوچک شان سنگینی کرده است.
فقط کافی است به این نکته روانشناسان درباره 
»کودکان  می گویند:  که  کنیم  دقت  کودکان 
مشاهده گرانی دقیق و باهوش و مفسرانی بی تجربه 
هستند«؛ به بیان دیگر کودکان، کوچکترین علائم و 
نشانه های استرس، شادی، غم، هیجان و نگرانی را 
در چهره و رفتار بزرگترها به سرعت متوجه می شوند، 
اما در تفسیر و فهم دلایل یا نتایج آن عاجزند؛ به این 
معنا که ممکن است یک نگرانی ساده یا یک غم 
زودگذر را در چهره پدر و مادر به یک حادثه بسیار 
ترسناک در آینده ربط دهند یا آن را به اتفاقی بسیار 
از  وخیم تر  و  وحشتناک تر  بزرگتر،  ناخوشایندتر، 

واقعیت تعبیر کنند!
به همین دلیل در روزهای کرونایی که حال عمومی 
جامعه خوش نبود، کودکان در کنار شنیدن و دیدن 
با دیدن چهره های پریشان بزرگترها، شاید  اخبار، 
در ظاهر به دلداری آنها تمکین می کردند، اما خدا 
می داند که در دل های کوچک شان چه غوغایی از 

دلهره و تشویش برپا بوده است.
این گروه  تا حدی درک کنیم که  حالا می توانیم 
سنی، چه روزها و ماه های وحشتناک و پراسترسی را 
از سر گذرانده اند؛ چه شبها که با ترس از مرگ عزیران 

شان به خواب رفته و چه صبح ها که با استرس فقدان 
عزیزی دیگر برخاسته اند.

۱۶ تا ۲۲ مهرماه هر سال در کشور ما به نام هفته 
فرصتی  چه  و  است  شده  نامگذاری  کودک  ملی 
گرانقدرتر از این برای شاد کردن کودکان؟ پس لطفا 

به هر کدام از موارد زیر که می توانید عمل کنید:
۱. تا می توانید با آنها بازی کنید

بازی  کودکان  دنیای  به  ورود  راه  که  ندانید  شاید 
کردن است؛ از بازی های ساده ای مانند قایم باشک 
تا منچ و مارپله و انواع دیگر بازی های نیازمند حرکت 
و جنب وجوش؛ این یک هفته را لطفا تا می توانید با 
کودکان تان بازی کنید، آنها را با رعایت شیوه نامه ها 
در ساعات خلوت به پارک ببرید، باهم به گشت وگذار 
بروید و همه تلاش خود را به کار گیرید تا آنچه را که 

دوست دارند فراهم کنید به جز  بازی های رایانه ایی.
۲. تلویزیون و گوشی را خاموش کنید

لطفا این یک هفته را دست از گوشی تلفن همراه 
بگذرانید؛  وقت  خود  کودک  با  آن  جای  به  و  بردارید 
ساعات استفاده از تلویزیون را برای خود و کودک تان 
محدود کنید و به جای آن به فعالیت های مفید دیگر 
بپردازید؛ به طور نمونه با هم به خرید بروید یا فعالیت های 
عادی رزوانه را برای بچه ها شاد کنید؛ مثلا با هم و همراه 
با شوخی و بازی خانه را جاروکنید، راه پله یا انباری را 
نظافت و مرتب کنید؛ کتابخانه تان را مرتب کنید، برای 
بچه ها کتاب داستان بخوانید، با هم فیلم یا کارتون مورد 
علاقه او را ببینید، دسته جمعی شعر و آواز بخوانید و 

آهنگ های شاد کودکانه را برای آنها پخش کنید.
اگر کودکتان هم به استفاده از لپ تاپ یا گوشی 
چنان  را  هفته  یک  این  کنید  تلاش  شده،  وابسته 
برنامه ریزی کنید که نیاز کمتری به رفتن به سراغ 

گوشی و خریدن در تنهایی خود داشته باشد.
3. هدیه های ساده بگیرید

اگر کودکی و نوجوانی خود را به خوبی به یاد داشته 

باشیم، احتمالا متوجه می شویم هدیه ها و کادوهای 
دیگران، چه نقش مهمی در شادکردن ما داشتند؛ در 
این یک هفته تلاش کنید با خریدن هدایای ساده، 
کودک را شگفت زده )سورپرایز( کنید؛ اگر توان مالی 
دارید سعی کنید چیزی بخرید که کودکتان مدت ها 
در انتظارش بوده است، در غیراین صورت با کادوهای 
ساده و ارزان مانند کتاب، خوراکی یا تنقلات سالم 
مورد علاقه او و کادو کردن آنها، لحظات شادی برای 

او بسازید.
۴. به کودک »توجه« و او را تشویق کنید

ما بزرگترها اگر می دانستیم توجه و تشویق کردن 
کودک تا چه اندازه برای او مهم و لذتبخش است، 
هرگز از آن غفلت نمی کردیم؛ در این هفته به صورت 
ویژه به کودک توجه کنید؛ از رفتارهای خوبش تعریف 
و تمجید کنید؛ به نقاشی ای که می کشد دقت کنید 
و به بهانه های مختلف تشویق اش کنید؛ به شعری که 
می خواند توجه کنید و از او بخواهید باز هم بخواند؛ 
به پرسش های مکرر او توجه کنید و پاسخ دهید؛ با 
او حرف بزنید و به حرف هایش با توجه و شوق گوش 
کنید؛ درباره ترس های ذهنی اش با او حرف بزنید؛ 
نزدیک  آینده  در  کرونا  وضعیت  شدن  بهتر  درباره 
دلگرمش کنید؛ از نتایج خوب فراگیرشدن واکسن 
در جامعه بگویید و به او اطمینان دهید که بار دیگر 

روزهای خوب بی کرونا باز می گردد و ...
تا چشم به هم بزنید، این هفته تمام می شود و 
از شما در ذهن کودک یک خاطره شاد و دلچسب 
باقی می ماند؛ حالا اگر نتایج مثبت یک هفته شاد 
را برای کودک دیدید، در طول سال هم به آن ادامه 
دهید؛ لازم نیست به شدت این هفته باشد؛ فقط 
کافی است در روز دقایقی را به کودک و دنیای او 
اختصاص دهید، آنگاه خودتان راه های اختصاصی 
به  کرد،  خواهید  پیدا  را  کودک تان  کردن  شادتر 

همین سادگی.

به مناسیت »هفته ملی کودک« در ایران؛

این هفته، شادی را به کودکان هدیه دهیم

در گفت و گو با یک کارشناس و پژوهشگر امور دینی تبیین شد:

بهره برداری از فرهنگ وقف برای ریشه کنی فقر
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 سخنگوی گمرک اعلام کرد:

تجارت ۱۰ میلیارد دلاری ایران 
در شهریورماه

 سخنگوی گمرک گفت: در شهریور ماه امسال ۱۹ میلیون و ۸۴۱ هزار تن کالا به 
ارزش ۱۰ میلیارد و ۶۳۵ میلیون دلار بین ایران و کشورهای جهان تبادل شد که نسبت 

به مرداد ماه ۱۳۵ درصد در وزن و ۹۸ درصد در ارزش، رشد داشته است. 
»سید روح اله لطیفی« اظهار داشت: سهم صادرات از کل تجارت در شهریورماه ۱۴  
میلیون و ۵۲۲ هزار تن به ارزش چهار میلیارد و ۱۴۵ میلیون دلار بوده است که نسبت 
به صادرات کشور در مدت مشابه سال ۹۹ از لحاظ وزنی ۷۵ درصد و از لحاظ ارزش نیز 

رشد ۵۶ درصدی داشته است. 
رشد  با  امسال  ماه  مرداد  به  نسبت  ماه  شهریور  در  کشور  صادرات  افزود:  وی 

۱۰۳درصدی در وزن و ۲۵درصدی در ارزش همراه بوده است. 
لطیفی در خصوص مقاصد کالاهای ایرانی در شهریور ماه گفت: ترکیه با پنج میلیون 
و ۸۳۹ هزار تن به ارزش یک میلیارد و ۲۰۲ میلیون دلار با رشد هزار و ۵۱۲ درصدی در 
وزن و ۵۵۳ درصدی در ارزش نسبت به ماه گذشته و رشد یکهزار و ۴۲۰ درصدی در 
وزن و ۶۹۶ درصدی در ارزش نسبت به شهریور سال گذشته در رتبه نخست قرار گرفت. 
وی افزود: بعد از ترکیه، عراق  با یک میلیون و ۸۶۳ هزار تن کالا به ارزش ۶۷۷ میلیون 
دلار با رشد ۳۰ درصدی در وزن و ۱۹ درصدی در ارزش نسبت به شهریور سال ۹۹ و 
رشد ۷۲ درصدی در وزن و ۸۶ درصدی در ارزش کالاهای صادراتی ایران نسبت به 

مرداد ماه در رتبه دوم قرار دارد.  
لطیفی خاطرنشان کرد: چین که در ماه های گذشته در رتبه نخست مقاصد صادراتی 
ایران قرار داشت در شهریور ماه با دو میلیون و ۵۰۹ هزارتن به ارزش ۶۶۸ میلیون دلار 
در رتبه سوم قرار گرفت، صادرات ایران به چین در شهریور رشد ۱۱ درصدی در وزن و 
کاهش یک درصدی در ارزش را نسبت به مدت مشابه سال گذشته داشته است اما 
نسبت به مرداد ماه امسال سه درصد در وزن رشد و ۵۶ درصد در ارزش کاهش داشته 
است. وی افزود: امارات با ۸۰۷ هزار تن کالا به ارزش ۳۳۱ میلیون دلار با کاهش ۳۳ 
درصدی در وزن و ۱۲ درصدی در ارزش نسبت به شهریور ۹۹ و رشد ۱۱۵ درصدی 
در وزن و ۱۶ درصدی در ارزش نسبت به ماه گذشته در رتبه چهارم قرار گرفت و نهایتا 
افغانستان با ۳۵۱ هزار تن خرید کالا از ایران به ارزش ۱۴۴دمیلیون دلار در شهریور 
ماه امسال نسبت به شهریور سال قبل ۵۰ درصد در وزن و ۳۹ درصد در ارزش کاهش 
داشته است و نسبت به ماه قبل سه درصد در وزن کاهش و ۱۳ درصد در ارزش افزایش 

را شاهد بودیم.
سخنگوی گمرک در خصوص میزان واردات در ششمین  ماه سال گفت: در ۳۱ روز 
شهریور ماه امسال پنج میلیون و ۳۱۹ هزارتن کالا به ارزش ۶ میلیارد و ۴۹۰ میلیون 
دلار  به صورت ترخیص قطعی وارد کشور شد که نسبت به واردات در مدت مشابه سال 
۹۹ از لحاظ وزن ۹۲ درصد   و از لحاظ ارزش ۱۰۷ درصد رشد  داشته است اما در 
مقایسه با مرداد ماه ۱۴۰۰ رشد ۳۰۶ درصدی در وزن و ۲۱۶ درصدی در ارزش را نشان 
می دهد که این امر با اهتمام دولت سیزدهم و هماهنگی های صورت گرفته برای تامین 

نیازهای اساسی و ضروری کشور سرعت چشم گیری در شهریور ماه داشته است. 
وی در خصوص کشورهای مبدا خرید کالاهای وارداتی ایران گفت: امارات با یک 
میلیون و ۴۸۵ هزار تن به ارزش یک میلیارد و ۹۱۴ میلیون دلار  نسبت به مردادماه 
رشد ۳۰۳ درصدی در وزن و ۱۶۹ درصدی در ارزش و نسبت به شهریور سال قبل ۲۵۴ 

درصد در وزن و ۱۴۲درصد در ارزش رشد داشته است.
وی درخصوص کالاهای عبوری  از ایران در ششمین ماه سال گفت: در این ماه یک 
میلیون و ۱۲۹هزارتن کالای خارجی از مسیر ایران عبور کرده است که نسبت به کالای 
عبوری در مرداد ماه ۱۶ درصد رشد و نسبت به شهریور  ۹۹ رشد ۶۳ درصدی داشته 

است و این میزان کالای عبوری از ایران بیشترین میزان در ماه های اخیر است. 
  

معاون مسكن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی خبرداد:

آغاز ثبت نام طرح  ساخت ۴ میلیون واحد 
مسکونی از هفته آینده

معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی از آغاز نخستین مرحله از ثبت نام طرح 
ساخت چهار میلیون واحد مسکونی خبر داد و گفت: ثبت نام در تمام ۳۱ استان از هفته 

آینده انجام خواهد شد.
»محمود محمودزاده« افزود: تعهد دولت ساخت سالیانه یک میلیون واحد مسکونی 

است که نخستین مرحله از ثبت نام آن در هفته آینده آغاز می شود.
وی درباره تفاوت شرایط ثبت نام مسکن ملی و مسکن ۴ میلیون واحدی نیز گفت: 
میزان آورده اولیه در طرح مسکن ملی ۴۰ میلیون تومان و میزان وام دریافتی متقاضیان 
۱۵۰ میلیون تومان بود؛ پیشنهاد وزارت راه و شهرسازی در این طرح این است که عدد 
تسهیلات و کارمزد آن متفاوت باشد، بر این اساس،  گروه درآمدی و توان خانوارها 

تنظیم شده است.
و  این اساس قرار است پیشنهاد وزارت راه  بر  افزود:  معاون وزیر راه و شهرسازی 
شهرسازی درباره میزان آورده متقاضی و تسهیلات اعطایی بانک تا چند روز دیگر با 

وزرای عضو شورای عالی مسکن بررسی و رفع ابهام شود.
محمودزاده گفت: در اولین مرحله از ثبت نام مسکن ۴ میلیون واحدی، تمام ۳۱ 
استان و شهرهایی که زمین در آنها تامین شده است و امکان ثبت نام وجود دارد شرکت 
داده خواهند داشت. وی در پاسخ به این سوال که آیا ثبت نام جدید در سامانه مسکن 
ملی انجام می شود، گفت: ممکن است صفحه جدیدی برای ثبت نام در همان آدرس 

قبلی طراحی شود که در همین هفته مشخص خواهد شد.

برای وسایل نقلیه موتوری زمینی؛

بخشودگی جرائم دیرکرد بیمه شخص ثالث
جرائم دیرکرد بیمه شخص ثالث وسایل نقلیه موتوری زمینی در راستای ترویج فرهنگ 

بیمه ای بخشیده می شود.
به گزارش  اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل بیمه مرکزی، با پیشنهاد رییس 
کل بیمه مرکزی و موافقت رییس مجمع عمومی صندوق تامین خسارت های بدنی، 

جرائم دیرکرد بیمه شخص ثالث وسایل نقلیه موتوری زمینی بخشیده می شود.
جرائم دیرکرد بیمه شخص ثالث تمامی وسایل نقلیه موتوری زمینی به منظور حمایت 
از اقشار آسیب پذیر، پیشگیری از آسیب های اجتماعی )به دلیل شرایط اقتصادی 
حاکم بر جامعه ناشی از تحریم های ظالمانه و پاندمی ویروس کرونا( و در راستای ترویج 
فرهنگ بیمه و افزایش ضریب نفوذ بیمه ای همچنین به مناسبت حلول ماه ربیع الاول 
و هفته وحدت از تاریخ ۱۷ مهرماه تا ۶ آبان ماه سال جاری بمدت ۲۰ روز بخشوده 
می شود. لازم به ذکر است این بخشودگی شامل افرادی میشود که بیمه نامه یک ساله 

خریداری کنند.

وزیر صنعت:

 صادرات لوازم خانگی تا ۱۴۰۴ دو برابر 
واردات می شود

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: بر اساس اهداف در بخش لوازم خانگی تا سال 
۱۴۰۴ دو برابر میزان واردات فعلی این صنعت، صادرات خواهیم داشت.

»رضا فاطمی امین« روز شنبه در نشست هم اندیشی با تولیدکنندگان لوازم خانگی و 
بررسی اهداف و برنامه های این صنعت اظهار داشت: آمارها نشان می دهد که میزان 
صادرات تولیدات لوازم خانگی بسیار کمتر از واردات در این بخش است.وزیر صنعت، 
معدن و تجارت با بیان اینکه برنامه ریزی ها باید به گونه ای باشد که سال آینده شاهد 
رشد ۵۰ درصدی صادرات نسبت به واردات باشیم، خاطرنشان کرد: تراز مناسب در 

واردات و صادرات لوازم خانگی در سال ۱۴۰۲ هدف بعدی در این بخش است.

 چالش های پیش  روی ارتقا و افزایش تولید ملی متعدد و بسیار جدی است 
اما باید در نظر داشت که برای حل ریشه ای این مشکل باید سه محور اصلی 
یعنی »برنامه ها و سیاست های کلان اقتصادی، رویکردهای مسوولین«، »نیاز 

مردم« و »شرایط تولیدکننده« را در نظر داشت.
یکی از مباحثی که ریشه طولانی در تاریخ اقتصاد کشور  دارد، مربوط به 
با  تولید داخلی که همراه  افزایش  تولید داخلی است. درواقع  از  حمایت 
افزایش اشتغال، تاب آوری اجتماعی، توسعه و در نهایت رفاه اجتماعی همراه 
است، همواره مورد تاکید حاکمان قدیم و دولتمردان جدید بوده و هست. تا 
جایی که توجه به اقتصاد و افزایش تولید داخل شعار اصلی نامزدهای ریاست 
جمهوری در سال های اخیر بوده است. هرچند این موضوع از نظر اجتماعی 
و باور عمومی امری پذیرفته شده و اجتناب ناپذیر تلقی می شود، اما دستیابی 
به آن شرایط ویژه و عزم ملی را می طلبد که باید تمام بخش  های حاکمیتی 
اعم از دولت، مجلس و قوه قضاییه هم بدان توجه ویژه و خاص داشته باشند. 
این امر به حدی از اهمیت برخوردار است که »سید ابراهیم رییسی«، رییس 
جمهوری هم حمایت از تولید داخلی را در اولویت سیاست ها وبرنامه های 
اقتصادی دولت عنوان کرده است. اما به هرتقدیر دستیابی به چنین وضعیتی 
الزاماتی طلب می کند که توجه بدان اجتناب ناپذیر است؛ چرا که مجموعه ای 
از عوامل در ایجاد فرصت هایی نظیر افزایش توان تولید داخل موثر است. 
بی تردید حمایت از تولید داخلی کشور و تشویق مصرف کنندگان به خرید 
محصولات داخلی منجر به رشد اقتصاد و توسعه ملی خواهد شد. از دیگر آثار 
آن هم می توان به افزایش اشتغال، کاهش واردات غیرقانونی، افزایش قدرت 
ارز ملی، ثبات قیمت کالاها و افزایش کیفیت محصولات اشاره کرد. مجلس 
شورای اسلامی نیز با تصویب قوانینی مانند »حداکثر استفاده از توان تولیدی 
و خدماتی در تامین نیازهای کشور« سعی در تحقق حمایت از تولید داخلی 
داشته است. با این وجود، این قوانین در عمل نتوانسته اند موفقیت چندانی 
کسب کنند. از طرفی، اثرگذاری نمایشگاه تجهیزات و مواد آزمایشگاهی 
ساخت ایران در سال های اخیر هم کاهش یافته که این مورد نیز در عدم 
موفقیت افزایش توان تولید داخل بسیار موثر بوده است. اما سوای از این موارد 
یک مبحث بسیار مهم در کم توفیق بودن افزایش تولید داخلی مطرح است 
که مرتفع کردن این مشکل کاری بسیار پیچیده و تخصصی است. متاسفانه 
در سال های اخیر موضوع »تقلب«، »کیفیت پایین« محصولات تولید داخل و 
نامتناسب بودن »هزینه« تمام شده محصول با قیمت کالاهای مشابه خارجی 
بسیار جدی است. همه این موارد هم موجب شده تا اعتماد عمومی به تولید 
کننده به شکلی جدی مخدوش شود. به عبارتی »اعتماد« حلقه مفقوده ای 
است که در ذهنیت عمومی مابین تولید کننده و مصرف کننده جای درستی 
قرار نگرفته و همین امر یکی از عوامل اصلی عدم موفقیت در افزایش تولید 
داخلی بوده است. به عنوان مثال سابقه تولید لوازم خانگی در کشور به 
دهه  ها قبل باز می گردد اما این تجربه چند ده ساله هنوز نتوانسته تا اعتماد 

عمومی مشتریان ایرانی را به محصولات داخلی جلب کند. همین وضعیت در 
رابطه با تولید خودروی داخلی هم صادق است و نباید استقبال مردم از خرید 
خودروی داخلی را به حساب کیفیت بالا و اعتماد عمومی به این محصولات 
گذاشت. درواقع زمانی می توان ادعا داشت که محصولات ایرانی با استقبال 
عمومی روبرو هستند که در یک فضای رقابتی برابر، تمایل به خرید مردم به 
آن ها بیشتر باشد. در غیر این صورت و با ورود کالاهای خارجی، فروش این 
محصولات بسیار بیشتر از نمونه های تولید داخل است. بنابراین یکی از 
الزامات اساسی برای افزایش تولید داخلی، ایجاد اعتماد عمومی از طریق 
افزایش سطح کیفیت و کاهش هزینه تمام شده این محصولات است. نمونه  
هایی از کالا های ایرانی که در سال های اخیر با همین روش موفق به افزایش 
تولید داخل شده اند، کم نیستند، اما یک باور عمومی دیگر مبنی بر این که: 
»محصولات ایرانی در ابتدا کیفیت مناسب دارند اما بعد از مشتری یابی از 
کیفیت خود می کاهند«، در همین رابطه وجود دارد. متاسفانه به دلیل چنین 
احساس بی اعتمادی که آن هم ناشی از افزایش هزینه مواد اولیه برای تولید 

کننده است، افزایش تولید محصولات داخلی، با چالشی اساسی روبروست.
افزایش تولید داخلی منوط به ارزیابی در سطح جهانی است   

از دیگر چالش های اساسی در افزایش توان تولید داخلی، »جهانی شدن« 
اقتصاد است. جهانی شدن، فرایند کنش متقابل و یکپارچگی مردم، شرکت ها 
و دولت ها در سراسر جهان است. درواقع مفهوم جهانی شدن به علت پیشرفت 
فناوری ارتباطات و حمل و نقل، توسعه یافت و موجب افزایش کنش متقابل 
جهانی، رشد تجارت، ایده ها و فرهنگ بین المللی هم شد. اما باید در نظر 
داشت که جهانی شدن در درجه نخست یک فرایند »اقتصادی« به صورت 
کنش متقابل اقتصادی است که با جنبه های فرهنگی و اجتماعی همراه 
است. طبق برخی دیدگاه  های موافق با جهانی شدن، این اتفاق در صورت 
انسجام می تواند سبب گسترش پیوندها و ارتباطات متقابل فراتر از حد دولت  
ها شده و اهمیت محلات و قومیت گرایی را به حداقل برساند. »یک  جهانی 
شدن« در حقیقت از پیامدهای نوزایی تمدن صنعتی و انقلاب تکنولوژی و 
گسترش سرمایه  داری است که در صورت تحقق دور از فساد و نقص می تواند 
دولت شهرهای  جایگزین  را  مدنی  جوامع  پیچیده،  فرایندهای  موجب  به 
سنتی کرده و در تعاملی برابر به صورتی متوازن باعث توسعه همگانی شود. 
با این توضیحات می توان گفت زمانی تولید داخل به عنوان تولید ملی مطرح 

می شود که در سطح جهانی ارزیابی شده و قدرت رقابت داشته باشد.
بدین ترتیب برای تقویت تولید ملی، حضور و بروز بیشتر در عرصه بین المللی 
ضروری بوده و در چنین شرایطی تولید ملی، نشانگر اقتصاد ایرانی در جهان 
خواهد بود. در چنین شرایطی تولید ایرانی در رقابت با کالاهای وارداتی نه 
تنها دغدغه نخواهد داشت بلکه بخش مهمی از واردات را هم فاقد مزیت 
خواهد کرد. دسترسی به چنین وضعیتی هم نیازمند پنج ویژگی تولید ملی 
یعنی: ارزش افزوده بالا، قیمت تمام شده معقول و قابل رقابت، قابل قبول 
بودن کیفیت و استانداردهای تولید، رعایت استانداردهای زیست محیطی، 

فناوری های نوین و پیشرفته در فرآیند تولید محصولات است.
این در حالیست که متاسفانه به دلیل عدم یکپارچه بودن اقدامات در عرصه 
تولید، نداشتن مطالعات بازاریابی و اصرار بر توزیع کالای داخلی بدون در 
نظر گرفتن سطح و سلیقه مشتری از یک سو و همچنین عدم ارتقا کیفیت 
بزرگ ترین  دیگر،  سوی  از  داخلی  تولید  محصولات  اغلب  در  محصولات 
چالشی است که به واسطه آن جامعه تمایل کافی به حمایت از این تولیدات 
ندارد. بنابراین مبارزه با قاچاق و کاهش واردات کالا، تنها راه افزایش تولید 
داخل نیست و باید برنامه ها و سیاست های کلان اقتصادی، رویکردهای 
مسوولین، نیاز مردم و شرایط تولیدکننده را به طور جد در نظر بگیرند. به 
هرتقدیر و با درنظر گرفتن تمامی جوانب باید این نکته را هم مدنظر قرار 
داد که در شرایط فعلی چاره ای جز رودرویی با این چالش ها وجود نداشته 
و افزایش توان تولید ملی باید به عنوان یکی از اهداف کلان اقتصادی مد 

نظر قرار بگیرد.

ایجاد اعتماد عمومی از طریق افزایش کیفیت؛

افزایش تولید داخلی، دشوار اما اجتناب ناپذیر

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند:

۱-رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۸۵۴۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۰۷۶ مربوط به تقاضای 
آقای حمداله غفاری خواجه غیاثی فرزند ولی اله در قسمتی  از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۱۱۹ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۹۵۵ اصلی واقع درقم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری 

مع الواسطه ازعباس افسر)م الف۱۱۲۵۱(
۲- رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۸۱۸۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۹۵۲ مربوط به تقاضای 
آقای عباسعلی محمدی فرزند تیموردر قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۱ مترمربع 
پلاک شماره فرعی از۲۳۰۵/۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه 

از ابوالقاسم وموسی میرئی وراث محمد میرئی)م الف۱۱۲۵۲(
۳-رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۸۱۷۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۴۵۳ مربوط به تقاضای 
آقای مجید اسمخانی فرزند حسین درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۴۹/۷۰ مترمربع 
پلاک شماره فرعی از ۲۱۴۳اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از 

مرتضی واقفی)م الف۱۱۲۷۴(
۴-رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۷۷۲۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۹۴ مربوط به تقاضای 
آقای جمال فیضی فرزند حسن درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۱/۵ مترمربع پلاک 
شماره ۲۹۲ فرعی از۱۸۵۸ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از 

حسن فیضی صفحه ۳۱۹ دفتر ۱۵۱ )م الف۱۱۲۷۸(
۵-رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۷۵۹۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۸۸۲ مربوط به تقاضای 
آقای علی نبی لو فرزند آیت درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۰ 
مترمربع پلاک شماره فرعی از۱۸۵۸/۳۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری 

مع الواسطه از محمد ستاری صفحه ۲۵۹ دفتر ۱۵۳ )م الف۱۱۲۷۹(
۶- رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۷۵۹۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۱۳۴ مربوط به تقاضای 
آقای داود نبی لو فرزند آیت درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۰ 
مترمربع پلاک شماره فرعی از۱۸۵۸/۳۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری 

مع الواسطه از محمد ستاری صفحه ۲۵۹ دفتر ۱۵۳ )م الف۱۱۲۸۰(
۷-رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۷۷۲۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۶۷۷ مربوط به تقاضای 
آقای ابراهیم شاه رضائی فرزند فرمانعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷۲ مترمربع 
پلاک شماره فرعی از۲۲۰۹ مکرر اصلی که طبق بخشنامه سازمان به پلاک ۳۱۲۳ اصلی تبدیل شده واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سید علی اکبر تولیتی صفحه ۱۱۶ دفتر ۵)م الف۱۱۲۸۲(
۸-رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۷۵۷۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۹۹۷ مربوط به تقاضای 
آقای حسین مختاری جوینده فرزند آقا رضا درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۴ 
مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۵۹۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع 

الواسطه از محمود کاشی صفحه ۲۶۸ دفتر ۱۲۲ )م الف۱۱۲۸۳(
۹- رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۸۲۱۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۰۸۹ مربوط به تقاضای 
خانم طیبه قاسمی فرزند یحیی درقسمتی از یک دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 

۸۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از۱۷۴۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری 
مع الواسطه از اسمعلی فرهنگ طی سند قطعی شماره ۱۴۶۴۹۹ مورخ ۱۳۹۲/۷/۲۷ دفترخانه ۱۲ قم )م الف۱۱۲۸۴(

۱۰- رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۸۲۰۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۰۸۷ مربوط به تقاضای 
آقای یحیی قاسمی فرزند احمد درقسمتی از دو دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۸۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از۱۷۴۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری 

مع الواسطه از اسمعلی فرهنگ طی سند قطعی شماره ۱۴۶۴۹۹ مورخ ۱۳۹۲/۷/۲۷ دفترخانه ۱۲ قم )م الف۱۱۲۸۵(
۱۱- رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۸۲۱۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۰۸۸ مربوط به تقاضای 
آقای علی قاسمی فرزند یحیی درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۸۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از۱۷۴۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری 

مع الواسطه از اسمعلی فرهنگ طی سند قطعی شماره ۱۴۶۴۹۹ مورخ ۱۳۹۲/۷/۲۷ دفترخانه ۱۲ قم )م الف۱۱۲۸۶(
۱۲-رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۹۲۳۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۳۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۲۷۵ مربوط به تقاضای 
آقای علی اکبر چراغی فرزند محمدرضا در سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷۰ 
مترمربع پلاک شماره ۱۸۷۴/۱۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه 

از ابراهیم ملازاده ثبت دفتر ۳۵۸ صفحه ۳۲۱ )م الف۱۱۲۸۷(
۱۳- رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۹۲۳۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۳۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۲۷۶ مربوط به تقاضای 
خانم فاطمه دولی فرزند حسن در سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷۰ مترمربع 
پلاک شماره ۱۸۷۴/۱۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از 

ابراهیم ملازاده ثبت دفتر ۳۵۸ صفحه ۳۲۱ )م الف۱۱۲۸۸(
۱۴-رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۷۱۸۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۴۷۲ مربوط به تقاضای 
آقای شعبان محمدی فرهود فرزند علیرضا درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۳۴/۴۰ 
مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۱۰۰/۱اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع 

الواسطه از وراث حسن میره)م الف۱۱۲۸۹(
۱۵- رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۸۳۶۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۳۱۴۹ مربوط به تقاضای 
آقای حمیدرضا اصغری فرزند ابراهیم درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۴۳/۸۸ 
مترمربع پلاک شماره فرعی از۲۱۴۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع 

الواسطه از خلیل اصغری صفحه ۳۱۹ دفتر ۵۵۶ وصفحه ۱۶ دفتر ۱۸۸ )م الف۱۱۲۹۰(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد 
با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و 
رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم 
و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و ابتكار(
نوبت اول: ۱۴۰۰/۰7/۰3
نوبت دوم: ۱۴۰۰/۰7/۱۸
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۳۵۱۸ شماره  رای   -۱
۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۳۲۱ مربوط به تقاضای آقای محمد رضا عباسی 
رهقی فرزند تقی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۰۵ مترمربع 
پلاک شماره ۱۰۴۴۶ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 
سندمالکیت مشاعی صادره در دفتر ۳۷۸ صفحه ۱۲۵ به موجب سند قطعی 

به شماره ۲۹۱۳۷ مورخ ۱۳۸۵/۰۶/۱۶ دفتر خانه ۲۴ قم )م الف ۱۱۲۵۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۳۷۸۷ شماره  رای   -۲
آقای علی عسکر شیری  به تقاضای  ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۲۲۶۹مربوط 
احمد آبادی فرزند غلامحسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۸۰ 
مترمربع پلاک شماره ۹۴۵۸/۱ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 
اداره یک قم سند قطعی به شماره ۴۹۵۹ مورخ ۵۲/۰۸/۱۷ دفترخانه ۱۹ قم 

)م الف ۱۱۲۵۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۴۱۶۴ شماره  رای   -۳
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۴۵۱مربوط به تقاضای خانم بشری اسدی پور فرزند 
احمد در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۲۵/۵۰ مترمربع باستثنا 
ثمینه اعیانی پلاک شماره ۲۸۲۰ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 
ملک اداره یک قم به موجب سند قطعی شماره ۱۹۷۳ مورخ ۱۳۸۳/۰۴/۲۲ 
دفترخانه ۳۱ قم و سند مشاعی صادره در دفتر ۴۷۱ صفحه ۲۶۳ و دفتر ۵ 

صفحه ۱۲۵ )م الف ۱۱۲۵۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۷۹۸ شماره  رای   -۴
زادگان  یزدی  جواد  آقای  تقاضای  به  ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۸۳۷مربوط 
فرزند حسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۳۴۹/۲۹ مترمربع 
پلاک شماره ۱۰۲۷۵ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک 
قم سندمالکیت مشاعی صادره در دفتر ۵۹۵ صفحه ۵۳ به موجب سند قطعی 

۱۳۶۰۸۷مورخ ۱۳۹۹/۰۷/۱۵ دفتر خانه ۵ قم )م الف ۱۱۲۷۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۳۷۹۸ شماره  رای   -۵
دخانچی  جعفر  آقای  تقاضای  به  ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۶۶۲مربوط 
فرزند عبداله در۴۰۷ سهم مشاع از ۴۴۴ سهم ششدانگ یک باب ساختمان 
به مساحت ششدانگ ۴۴۴/۳۴ مترمربع پلاک شماره ۱۰۲۵۰/۱۶۷ اصلی 
اداره یک قم سندمالکیت مشاعی  ثبت ملک  واقع در قم بخش یک حوزه 
به شماره ۱۰۴۰۰  به موجب سند قطعی  دفتر ۱۵۸ صفحه ۵۸  در  صادره 
مورخ   ۱۲۰۶۲۹ قطعی  وسند  قم   ۱۷ خانه  دفتر   ۱۳۶۳/۱۱/۰۳ مورخ 

۱۳۹۹/۱۲/۰۳ دفترخانه ۲قم)م الف ۱۱۲۷۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۳۷۹۹ شماره  رای   -۶
طباطبائی  کبری  خانم  تقاضای  به  ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۶۶۳مربوط 
قمی فرزند سید محمود در در۳۷ سهم مشاع از ۴۴۴ سهم ششدانگ یک 
شماره  پلاک  مترمربع   ۴۴۴/۳۴ ششدانگ  مساحت  به  ساختمان  باب 
اداره یک قم  ثبت ملک  واقع در قم بخش یک حوزه  ۱۰۲۵۰/۱۶۷ اصلی 
سندمالکیت مشاعی صادره در دفتر ۱۵۸ صفحه ۵۸ به موجب سند قطعی 

قطعی  وسند  قم   ۱۷ خانه  دفتر   ۱۳۶۳/۱۱/۰۳ مورخ   ۱۰۴۰۰ شماره  به 
۱۲۰۶۲۹ مورخ ۱۳۹۹/۱۲/۰۳ دفترخانه ۲قم)م الف ۱۱۲۷۷(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۱۲۲۷ شماره  رای   -۷
۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۹۰۹مربوط به تقاضای خانم حیات هلالی نسب 
فرزند وهاب در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۸۹/۱۱ مترمربع 
پلاک شماره ۷۰۳۲ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 
مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از طاهره قشلاقی صادره در دفتر ۱۱ 

صفحه ۴۷۳ )م الف ۱۱۲۸۱(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و 
انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی 
به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص 
ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول 
اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و 
ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم 
به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و ابتكار(
نوبت اول: ۱۴۰۰/۰7/۰3
نوبت دوم: ۱۴۰۰/۰7/۱۸
رضا حسین خانی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 
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پیشکسوت استقلال می گوید اقدام آجورلو در حمایت از سرمربی و تمدید ۳ ساله 
قرارداد مجیدی بسیار سیاستمدارانه و متفکرانه بود.

سوابق  به  توجه  با  می کند  امیدواری  ابراز  استقلال  پیشکسوت  برهانی  آرش 
مصطفی آجورلو در فوتبال ایران او بتواند با بررسی و شناخت از مشکلاتی که در این 

باشگاه موجود است، ثبات موفقی را در دوران حضورش ایجاد کند.
شرایط تیم را چطور ارزیابی می کنید؟

تصمیماتی که آجورلو در بدو ورودش به استقلال به صورت فوری گرفت، ناشی از 
مطالعه او در خصوص شرایط تیم و شناخت خوبی بود که از وضعیت موجود داشت. 
مدیرعامل جدید می دانست برای بازگشت آرامش نسبی باید تصمیماتی در راستای 
آرامش خاطر مجیدی بگیرد و خیلی فوری این اقدامات را انجام داد. با حمایتی که 
آجورلو از مجیدی انجام داد و تصمیماتی گرفت که موجب رضایت خاطر او شد، 

چاره ای جز کسب بهترین نتایج را برای مجیدی نگذاشت.

انتظارات از کادرفنی بالا رفته است.
مجیدی در مقاطع قبلی که سرمربی استقلال می شد گلایه اش از این بود که تیم 
را خودش نبسته است. حالا او تیم را خودش بسته و ظاهراً هماهنگی خوبی هم بین 
او و مدیرعامل وجود دارد تا جایی که اولین تصمیمات مدیرعامل همگی مطابق میل 
او باشد؛ پس مجیدی این تیم را قهرمان کند تا هواداران هم از عملکرد او رضایت 

کامل داشته باشند.
تمدید قرارداد بلندمدت سرمربی را چگونه بررسی می کنید؟

بسیار  مجیدی  قرارداد  ساله  تمدید ۳  و  سرمربی  از  حمایت  در  آجورلو  اقدام 
سیاستمدارانه و متفکرانه بود. همانطور که می دانید موفقیت یا عدم موفقیت یک 
سرمربی بستگی به همت، درایت و کاردانی او دارد و حمایت های مدیریتی که در 

تمام دنیا معمول است، به بینش بالا و تجربه مدیریتی مدیران معطوف می شود.
استقلال با مدیریت جدید می تواند به موفقیت دست پیدا کند؟

آجرلو کارنامه مدیریتی خوبی در رزومه خود دارد. استقلال به دنبال یک آدم دلسوز 
است؛ آجرلو هم این موضوع را درک می کند که ۳۰ میلیون هوادار به دنبال نتیجه 
تیمشان هستند. از حالا نمی توان گفت او موفق عمل می کند یا نه، مدیرعامل به 
تنهایی نمی تواند کاری انجام دهد و نیاز به کمک وزارت ورزش دارد. اگر آجرلو با عزم 

و اراده و انگیزه باشد اتفاق های خوبی رخ می دهد. .
عملكرد تیم در نقل و انتقالات را چطور ارزیابی می کنید؟

امیدوارم تا زمان باقی مانده سایر خواسته های مجیدی برطرف شود و استقلال 
لیگ جدید را پرقدرت شروع کند. فکر می کنم اگر استقلال شکل خوبی بگیرد و روی 
ریل بیفتد اتفاقات خوبی رقم می خورد. اگر استقلال هم مانند گل گهر سیرجان، 
سپاهان و پرسپولیس ثبات داشته باشد می توانیم شاهد یک جنگ برابر در لیگ 
جدید باشیم، نه اینکه سایر رقبا در شرایط مساعد باشند و استقلال بدون شرایط 

ابتدایی در یک جنگ نابرابر!
استقلال مشكل زمین تمرین هم دارد.

این سال ها استقلال همواره در به در و خانه به دوش یک زمین تمرین مناسب بود 
و همیشه مشکل زمین تمرین که ابتدایی ترین امکان موفقیت یک تیم فوتبال است 
را داشت. آجورلو با ارتباطاتی که دارد تلاش کند حداقل یکی از این زمین ها، مثل 
تهران جنوب یا نظام آباد و ... که جز اموال این باشگاه محسوب می شود را برگرداند تا 

لااقل مشکل زمین تمرین استقلال برای همیشه حل شود.

تصمیمات آجورلو در راستای آرامش خاطر سرمربی بود

برهانی: مجیدی با قهرمانی جواب اعتماد مدیران را بدهد حمید درخشان: 

هنوز کار ایران برای صعود به جام جهانی 
تمام نشده است

پیشکسوت فوتبال کشورمان گفت:  هنوز کار برای صعود به جام جهانی تمام نشده 
و ما باید با پیروزی برابر همه حریفان با اقتدار صعود کنیم.

حمید درخشان در خصوص پیروزی تیم ملی فوتبال کشورمان برابر امارات در 
مسابقات انتخابی جام جهانی ۲۰۲۲ قطر اظهار داشت: بازی بدی نبود. نیمه اول 
چه از نظر مالکیت و چه از لحاظ کنترل بازی برای آن ها بسیار خوب بود. ما در این  

نیمه سردرگم بودیم اما نیمه دوم شرایط تغییر کرد.
وی ادامه داد: در نیمه دوم با تعویضی که صورت گرفت، تهاجمی تر شدیم و 
توانستیم امارات را از جلو ببندیم و فشار را به حریف بیشتر کنیم. با این کار توان 
بازی سازی را از آن ها گرفتیم و این موضوع به ما کمک کرد تا بازی را به دست بگیریم.
پیشکسوت فوتبال کشورمان اضافه کرد: در کل نتوانستیم موقعیت های زیادی 
ایجاد کنیم اما تجربه بازیکنانی چون »سردار آزمون« و »مهدی طارمی« موجب شد 
تا به گل برسیم. بعد از گل نخست، به جز پنالتی که بدست آمد موقعیت بسیار جدی 

نداشتیم اما مطمئن هستم برای دیدار بعدی بهتر خواهیم شد.   
درخشان در مورد دیدار ایران برابر کره جنوبی که روز سه شنبه در ورزشگاه آزادی 
برگزار می شود، تصریح کرد: تیم ملی زمان کمی برای آماده سازی خود جهت دیدار 
با امارات داشت و بازیکنان لژیونر نیز در هما جا به تیم اضافه شدند. مصافت طی 
شده و هوای دوبی نیز تاثیرگذار بود اما به طور قطع تیم ملی هرچه بیشتر زمان برای 
تمرین داشته باشد، شرایطش بهتر خواهد شد. به همین دلیل نظر من این است که 

برابر کره جنوبی بهتر بازی می کنیم و امیدوارم در این دیدار برنده باشیم. 
وی در پاسخ به این پرسش که آیا باید صعودمان به جام جهانی را با این شرایط 
قطعی بدانیم یا نه، گفت: نه، اصلا نباید به این شکل فکر کنیم. اگر خدای نکرده 
مقابل کره جنوبی شکست بخوریم، ممکن است بازی های آینده را نیز از دست 
بدهیم. باید همه بازی ها را با پیروزی پشت سر بگذاریم و با اقتدار به جام جهانی 

صعود کنیم. 
اسکوچیچ«  »دراگان  شگفت انگیز  رکورد  درباره  کشورمان  فوتبال  پیشکسوت 
سرمربی تیم ملی و پیروزی در تمامی دیدارها اظهار داشت: نباید دنبال رکورد باشیم. 
ما یک تیم خوب داشتیم که همه می توانستند از آن بهره ببرند و اسکوچیچ هم آمد و 
با تلاشش و با کمک کادر فنی خود توانست موفق شود. هر زمان که به جام جهانی 

رفتیم، باید ببینیم چه پیش خواهد آمد. 
تیم ملی فوتبال کشورمان در هفته چهارم مسابقات نهایی انتخابی جام جهانی 
۲۰۲۲ قطر باید سهشنبه ۲۰ مهر از ساعت ۱۷ از کره جنوبی در ورزشگاه آزادی 

پذیرایی کند.
 

در مسابقات کشتی آزاد نونهالان کشور رقم خورد؛
   کسب اولین مدال برنز تاریخ کشتی آزاد قم

ایمان / رضا ملكی
کوچولوهای دوست داشتنی ورزش زیبای پهلوانی کشتی آزاد قم بعد از دوسال 
تعطیلی مسابقات کشوری بدلیل ویروس منحوس کرونا در شهر الیگودرز پنجه در 
پنجه رقبای خود در ایران نهادند تا بعد از مدتها قمیها با کسب نشان برنز در ۴۸ 
کیلوگرم که توسط جوان شایسته قمی علی بابا انجام پذیرفت اولین مدال تاریخ 

کشتی آزاد نونهالان را در ویترین افتخارات خود نصیب نمایند.
علیایی رئیس پرتلاش هیئت کشتی قم با کار زیربنائی در کشتی آزاد و بهره گیری 
از توان مربیان خوب و جوان این رشته در پرورش نسل نونهال و جوان آزاد کاران را 
بسوی مسیر پیشرفت رهنمون ساخت. اردوهای مختلف و مسابقات تیم به تیم با 
سایر استانهای کشور که در دستور کار هیئت کشتی جمعیت آزاد کاران در نظر گرفته 
شد باعث گردید تا قمیها برق اول مدال تاریخ کشتی خود را در آوردگاه الیگودرز 
تجربه نمایند. عنوان پنجمی بیگدلی در ۷۵- هشتمی حسن زاده در ۴۴ و مجموع 
۱۳۱ امتیاز برای قمیها باعث گردید تا ۱۱ رتبه جهش نسبت به دوره قبلی مسابقات 
قهرمانی کشور داشته باشیم و جایگاه دهمی نشان از حرکت  خوب قمیها در مسیر 
قله های پیشرفت کشتی آزاد می باشد . امید داریم  این روند رو به رشد آزادکاران 
کشتی همانند فرنگی کاران پرافتخار قم ادامه یابد تا در آینده شاهد روزهای خوب 

برای کشتی آزاد قم باشیم.

با برتری در رقابت های انتخابی تیم ملی رقم خورد؛

دوبنده جهانی، بر تن فرنگی کار قمی

با برگزاری رقابت انتخابی درون اردویی تیم ملی کشتی فرنگی امیدهای کشور امیر 
عبدی کشتی گیر قمی با پیروزی مقابل سجاد ایمن پناه دارنده مدال برنز رقابت های 
امیدهای جهان صاحب دوبنده وزن ۷۲ کیلوگرم تیم ملی در رقابت های جهانی 
صربستان شد. به گزارش هیات کشتی قم، رضا مردی، ابولفضل زینتی رفاه علیرضا 
نجاتی، محمد جواد رضایی، امیر عبدی و محمد صادق عبدالهی فرنگی کاران قمی 
را در دومین اردوی تیم ملی کشتی فرنگی زیر ۲۳ سال )امید( برای حضور در رقابت 
های جهانی صربستان تشکیل می دهند. دومین اردوی تیم ملی کشتی فرنگی 
امیدهای کشور طی روزهای ۱۳ تا ۲۴ مهرماه در خانه کشتی شهید ابراهیم هادی 
برگزار می شود.  رقابتهای کشتی قهرمانی زیر ۲۳ سال روزهای ۱۰الی ۱۶ آبانماه در 

شهر بلگراد صربستان برگزارخواهد شد.

کنفدراسیون فوتبال آسیا اعلام کرد :

قضاوت دو بانوی ایرانی در فوتبال جام 
ملت های آسیا

جام  انتخابی  رقابت های  در  ایرانی  داوران  قضاوت  از  آسیا  فوتبال  کنفدراسیون 
ملت های بانوان آسیا خبر داد. به گزارش فدراسیون فوتبال آسیا، مسابقات گروه 
D انتخابی جام ملت های بانوان آسیا ۲۰۲۲ هند در حالی از روز یکشنبه ۱۸ مهر 
در بیشکک قرقیزستان برگزار می شود که با اعلام کنفدراسیون فوتبال آسیا سلطنت 
نوروزی به عنوان داور و بهاره سیفی نهاوندی به عنوان کمک داور برای قضاوت این 
دیدار ها انتخاب شده اند. این مسابقات تا دوم آبان ادامه خواهد داشت. تیم های ویتنام 
از گروه B، اندونزی از گروه C، کره جنوبی از گروه E، فیلیپین از گروه F، ایران از گروه 

G و تایلند از گروه H شش تیم راه یافته به جام ملت های آسیا ۲۰۲۲ هند هستند.

 میثم دلخانی و محمدرضا گرایی فرنگی کاران وزن های ۶۳ و ۶۷ کیلوگرم ایران 
در پیکارهای جهانی با شکست حریفانی از جمهوری آذربایجان و گرجستان 
به فینال راه یافتند. امشب محمدهادی ساروی و علی اکبر یوسفی در فینال 

وزن های ۹۷ و ۱۳۰ کیلوگرم باید به مصاف حریفان خود بروند. 
به گزارش ایرنا، پیکارهای کشتی فرنگی قهرمانی سال ۲۰۲۱ جهان ۱۵ مهر 
ماه آغاز شد و  روز یکشنبه با شناخت تیمها و نفرات برتر به کار خود پایان خواهد 

داد.
مبارزه های مرحله نیمه نهایی سه وزن ۶۳، ۶۷ و ۸۷ روز شنبه از ساعت 

۱۸:۳۰ در سالن جوردال آمفی شهر اُسلو در کشور نروژ آغاز شد.
در وزن ۶۳ کیلوگرم میثم دلخانی دارند طلای امیدهای جهان و نقره و برنز 
قهرمانی آسیا، پس از استراحت در دور نخست در دور دوم با نتیجه ۹ بر صفر 
دنیز منیکسه از آلمان را مغلوب کرد و به مرحله یک چهارم نهایی راه یافت. وی 
در این مرحله مقابل لنور تمیروف دارنده مدال برنز جهان از اوکراین با نتیجه ۳ 

بر ۳ به پیروزی رسید و راهی مرحله نیمه نهایی شد.
دلخانی فرنگی کار شیرازی تیم ملی در این مرحله به مصاف طالح مممدوف 
دارنده مدال نقره اروپا از جمهوری آذربایجان رفت که به نتیجه ۹ بر صفر حریف 
خود را شکست داد و به فینال راه یافت. دلخانی روز یکشنبه در مبارزه فینال باید 

به مصاف لِری ابولادزه دارنده مدال برنز اروپا از گرجستان مبارزه کند.
در وزن ۶۷ کیلوگرم محمدرضا گرایی پس از استراحت در دور اول در دور دوم 
در حالی که ۶ بر یک از  تسوچیکا شیمویامادا قهرمان آسیا از ژاپن عقب بود با 
ضربه فنی و با نتیجه ۶ بر ۵ مقابل این حریف به پیروزی دست یافت و راهی 
مرحله یک چهارم نهایی شد. وی در این مرحله با نتیجه ۱۰ بر صفر حسرت 

جعفراف از آذربایجان را از پیش رو برداشت به مرحله نیمه نهایی راه یافت.
وی در این مرحله به مصاف راماز زوئیدزه دارنده مدال نقره زیر ۲۳ سال جهان 
از گرجستان رفت. همان فرنگی کاری که در نیمه نهایی بازیهای المپیک نیز 
موفق به شکست او شده بود. این فرنگی کار گرجستانی که به همراه مربی خود 

سعی داشتند با حاشیه و کارهای اضافی کشتی را به سود خود پایان ببرند اما 
مقهور نماینده کشورمان شدند. گرایی سه دقیقه نخست را با نتیجه ۲ بر یک 
مبارزه را واگذار کرد و در سه دقیقه دوم این فرنگی کار گرجستانی که برای انتقام 
پای به تشک گذاشته بود توانست نتیجه را حتی تا ۶ به پیش ببرد که گرایی 
نماینده شایسته کشورمان هیچگاه ناامید و خسته نشد و با پشتکار نتیجه را تا 
۴ افزایش داد و در ثانیه های پایانی و در حالی که فرنگی کار گرجستانی قصد 
فرار از دستش را داشت و به بیرون از تشک رفت، داوران یک امتیاز برای بیرون 
رفتن و یک امتیاز به دلیل فرار به نماینده کشورمان دادند و نتیجه مبارزه مساوی 
شد که این موضوع با چلنج مربیان گرجستانی همراه شد. هیات ژوری ضمن 
رد کردن آن یک اخطار به زوئیدزه گرجستانی دادند و قهرمان المپیک توکیو در 
نهایت این مبارزه حساس را ۷ بر ۶ به سود خود پایان داد و به فینال پیکارهای 

جهانی راه یافت.
گرایی  نیز برای کسب مدال طلا باید به مصاف نظیر عبدالله یف از روسیه برود.

غوغای فرنگی کاران شیرازی در اُسلو؛

 دلخانی و گرایی فینالیست شدند

ملی  تیم  در  گفت:  کشورمان  فوتبال  پیشکسوت   
خیلی  اسکوچیچ  و  داریم  توانمندی  بسیار  بازیکنان 

خوش شانس است که چنین بازیکنانی دارد.
پایان رافت در خصوص پیروزی تیم ملی فوتبال کشومان 
برابر امارات در مرحله انتخابی جام جهانی ۲۰۲۲ قطر 
اظهار داشت: تیم ملی در امارات با یک هوای شرجی 
روبرو بود اما بازیکنان توانستند عملکرد خوبی از خود 
به نمایش بگذارند. امارات هم خیلی خوب بازی را در 
زمین اداره می کرد و دل به ضد حملات بسته بود. آن ها 
توانایی عبور یک به یک از بازیکنان را نداشتند و همچنین 

نمی توانستند به بازیکنان ما فشار بگذارند.
وی ادامه داد: اماراتی ها از لحاظ بدنی عقب تر از ما 
بودند. در مجموع بازی چندان جالبی نبود اما خدا را 
شکر توانستیم سه امتیاز بازی را کسب کنیم. البته معجزه 
var )کمک داور ویدئویی( در این بازی خیلی کمک کرد. 
اگر »شجاع خلیل زاده« اخراج می شد، متعاقب آن قرار 
بود »سردار آزمون« هم تعویض شود. در آن صورت شرایط 
برای تیم ملی فرق می کرد. به نظر من معجزه رخ داد و 
به بازی برگشتیم و بعد از آن هم خیلی بهتر کار کردیم و 
توانستیم، چند موقعیت جدی داشته باشیم که یکی 
از آن ها توسط مهدی طارمی گل شد و دیگری هم با 

بی دقتی آزمون به هدر رفت.  
پیشکسوت فوتبال کشورمان اضافه کرد: در گروهی که 
عراق، سوریه، لبنان، امارات و کره جنوبی حضور دارند، از 
اول مشخص بود که ایران و کره جنوبی مدعی هستند و 

دیگر تیم ها رقیب جدی برای ما به حساب نمی آیند. آن ها 
تنها حریفان تدارکاتی پیش از جام جهانی هستند که 
می توانند در آمادگی بازیکنان ما نقش خوبی ایفا کنند. 
در گروه مقابل ما تیم های خوبی از جمله ژاپن، استرالیا 
و عربستان حضور دارند که بازی در آن بسیار سنگین تر 
است. در قرعه کشی هم خوش شانس بودیم که بیشتر با 
تیم هایی همگروه شدیم که به ما نزدیک هستند و بازیکنان 

به دلیل مسافت های زیاد و مسافرت های طولانی خسته 
نمی شوند.

رافت تصریح کرد: »دراگان اسکوچیچ« سرمربی تیم 
ملی فوتبال خوش شانس است که همچین بازیکنانی 
دارد. بازیکنان ما بسیار توانمند هستند. روی نیمکت هم 
بازیکنان بسیار قابلی داریم که به طور قطع می توانند به 
جای ۱۱ بازیکن اصلی به میدان روند و همان عملکرد 

را داشته باشند. رقیبی ندیدم که بتواند تیم ما را اذیت 
کند. فکر می کنم بازی با کره که واقعا تیم خوبی هستند، 

ارزیابی دقیق تری از تیم ملی و اسکوچیچ است.
وی در خصوص تفاوت تیم ملی فوتبال فعلی با تیم های 
ملی در سالیان گذشته گفت: فوتبال سال به سال در 
حال پیشرفت است و مربیان توانمندی آمدند که آنالیز 
دقیق تری از فوتبال داند. سبک فوتبال زمان ما با الان 
فرق می کرد. امکانات و زمین های با کیفیت در آن زمان 
وجود نداشت اما حالا شرایط ایده آل شده و خوشبختانه 
قابل مقایسه نیست. پیشکسوت فوتبال کشورمان افزود: 
تردد در حال حاضر برای بازیکنان راحت تر شده و امکانات 
بیشتری در اختیار آن ها است. مربیان نیز از کشورهای 
پیشرفته در فوتبال الگوبرداری می کنند و تاکتیک های 
تیم بسیار خوبی  ارائه می دهند. در سال ۹۸  را  جدید 
داشتیم که اوج آن از بازی با استرالیا شروع شد. آغاز کار 
آن تیم در سال ۹۶ در مسابقات آسیایی بود. تیم فعلی نیز 
از زمان مربیگری کارلوس کی روش شکل گرفت و ما در آن 

زمان توانستیم دو بار متوالی به جام جهانی صعود کنیم.
و  برنامه ریزی دقیق  با یک  داد: کی روش  ادامه  رافت 
خوب بازیکنان را کنار هم بازی داد و حالا این تیم خوب 
برای اسکوچیچ بازی می کنند. او خیلی خوش شانس 
است که این تیم را دارد. البته اسکوچیچ توانمندی های 
خودش را نیز دارد. امیدوارم تیم ملی در دیدار روز شه شنبه 
مقابل کره جنوبی نیز بتواند برنده بازی شود تا ۸۰ درصد 

راه را برای صعود به جام جهانی طی کرده باشیم.

پایان رافت: 
اسکوچیچ خوش شانس است که چنین بازیکنانی دارد

  

به توسعه زیرساخت های ورزشی در شهر مقدس قم، گفت:  به اهمیت توجه  با اشاره  ایران  کاپیتان تیم ملی فوتسال 
سرمایه گذاری در ورزش و سوق دادن نوجوانان به آن به عنوان یک کار زیرساختی و فرهنگی می تواند در سرنوشت و آینده سالم 

نسل جوان موثر باشد.
علی اصغر حسن زاده روز شنبه با حضور در کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم با اشاره به استعدادهای 
درخشان رشته ورزشی فوتسال در شهر قم، اظهار داشت: بنده به خاطر دینی که به شهر محل زادگاهم احساس می کردم از 
سنوات قبل با توجه به وجود استعدادهای فراوان این رشته ورزشی اقدام به راه اندازی یک آکادمی کرده ام اما طی چند سال 

گذشته اتفاقاتی رخ داده که باعث دلسردی بنده شده است.
بهترین بازیکن سال فوتسال آسیا با بیان اینکه مجموعه مدیریت شهری قم در خدمت تامین زیرساخت های ورزشی است، 
ادامه داد: به هر اندازه که نسبت به توسعه سرانه های ورزشی و زیرساخت ها توجه شود در پر کردن سالم اوقات فراغت جوانان 

موثرتر بوده و گام بلندی در جهت کاهش آسیب های اجتماعی و سوق دادن نسل جوان به کارهای مفید خواهد بود.
حسن زاده افزود: یکی از دغدغه های بنده راه اندازی یک آکادمی برای اثربخشی بهتر ذیل دغدغه های جاری بنده است؛ اما 
در این مسیر با مشکلات عدیده ای روبرو شده ایم، متاسفانه مسئولان امر زیرساخت اولیه که سالن ورزشی باشد را در اختیار ما 

قرار نداده اند تا بتوانیم تجربیات فنی خودمان را به نوجوانان شهر قم انتقال بدهیم.
کاپیتان تیم ملی فوتسال ایران یادآور شد: ورزش فوتسال در قم بسیار مورد مقبول است و نوجوانان قمی استعداد درخشانی 
در رشته فوتسال دارند و درصورتی که در این رشته امتحان پس داده، سرمایه گذاری شود در آینده شاهد موفقیت های زیادی در 
ورزش استان خواهیم بود. بازیکن سابق ارم کیش و صبای قم، تصریح کرد: سرمایه گذاری در ورزش و سوق دادن نوجوانان به 

آن به عنوان یک کار زیرساختی و فرهنگی می تواند در سرنوشت و آینده سالم نسل جوان موثر باشد.
حسن زاده خاطرنشان کرد: در صورت توجه مکفی، این آکادمی پس از چند سال فعالیت و ارائه کارنامه درخشان می تواند 
تبدیل به یک باشگاه حرفه ای فوتسال شود، چرا که هم تجربه فنی و نیز استعداد کافی برای چنین امری در شهر مقدس قم 

بصورت بالقوه وجود دارد.

تیم بسکتبال بانوان شیمیدر قم با کسب چهارمین برد متوالی خود به صدرنشین بی رقیب مسابقات فصل جاری لیگ 
برتر بسکتبال بانوان باشگاه های کشور تبدیل شد. 

برپایه این گزارش ،در شرایطی که فصل ۱۴۰۰ لیگ برتر بسکتبال بانوان باشگاه های ایران با رقابت ۱۲ تیم در دو گروه 
۶ تیمی جریان دارد، ۶ تیم حاضر در گروه نخست سه دیدار از هفته چهارم برگزار کردند و یکی از تیم های پیروز شیمیدر 

قم بود که چهارمین برد متوالی خود را کسب کرد.
شاگردان شایسته متشرّعی در چهارمین مسابقه خود از دور رفت مرحله گروهی لیگ برتر بسکتبال بانوان باشگاه های 
کشور در سالن آرارات برابر تیم آکادمی ای زی بسکتبال تهران به میدان رفتند و با ارائه یک بازی کاملا برتر و مقتدرانه 

سرانجام با نتیجه ۹۷ بر ۲۸ حریف خود را مغلوب کردند.
شیمیدر قم که در دیدارهای قبلی از سد تیم های امرتات تهران، گروه بهمن و بانوان شهر گرگان نیز عبور کرده بود با 
این پیروزی ۸ امتیازی شد و صدر جدول گروه نخست لیگ برتر را همچنان برای خود حفظ کرد تا با خیالی آسوده آماده 

دیدارهای آتی این فصل لیگ برتر بسکتبال شود.
نکته جالب توجه این دیدار تک رقمی شدن امتیازات تیم آکادمی ا ی زی بسکتبال در هر چهار زمان ۱۰ دقیقه ای 
مسابقه بود، جالب تر اینکه تیم آکادمی ای زی کوارتر دوم بازی را ۲۳ بر ۳ به شیمیدر واگذار کرد، دیداری شادی عبدالوند 
گارد شیمیدر در آن ۲۱ دقیقه و ۳۸ ثانیه بازی کرد و با ۲۴ امتیاز، ۲ ریباند، ۶ پاس گل و سه توپ ربایی، کارایی ۲۶ را ثبت 

کرد و چهره برجسته میدان لقب گرفت.
همچنین ساناز اسکندری دیگر بازیکن تیم بسکتبال زنان شیمیدر قم با ۱۲ امتیاز و ۱۷ ریباند دابل دابل کرد تا از 
بازیکنان موفق  شیمیدر در چهارمین هفته از نیم فصل نخست مرحله گروهی لیگ برتر بسکتبال بانوان باشگاه های 

کشور باشد، در شرایطی که شیمیدر با کسب چهارمین برد متوالی با ۸ امتیاز صدرنشین بی رقیب گروه نخست است.
 تیم بانوان شیمیدر قم در گروه الف لیگ ۱۲ تیمی بسکتبال کشور با تیم های امرتات تهران، گروه بهمن، بانوان 

شهرداری گرگان، آکادمی ای زی بسکتبال و سپهرداد تهیران همگروه است.

کاپیتان تیم ملی فوتسال:

نوجوانان قمی استعداد درخشانی در فوتسال دارند
جشنواره گل شیمیدر قم  مقابل آکادمی ایزی؛

شیمیدر قم صدرنشین بی رقیب لیگ برتر بسکتبال بانوان
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 رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی در مجلس 
دهم تاکید کرد: در مذاکرات برجامی طرف های اروپایی یا 
دیگر کشورها سعی می کنند به عنوان واسطه احیای برجام 
مسائلی را مطرح کنند که معتقدم اتفاقاً یکی از نقاط منفی که 
در روند اجرای برجام وجود دارد همین واسطه ها هستند چراکه 
تحولات چند سال اخیر نشان داده است، برجام دو طرف دارد 

که ایران و آمریکا هستند. 
درباره  ایلنا،  با  گفت وگو  در  پیشه  فلاحت  الله  حشمت 
صحبت های وزیر امور خارجه مبنی بر آزادسازی ۱۰ میلیارد 
دلار پول های بلوکه شده ایران در آمریکا پیش از آغاز مذاکرات 
احیای برجام و اینکه برخی این گفته وزیر امور خارجه را پیش 
شرط مذاکرات احیای برجام تلقی می کنند، گفت: تلقی پیش 

شرط از رفع انسداد ده میلیارد دلار پول های بلوکه شده ایران در 
آمریکا ندارم، یک موضوع وجود دارد و آن این است که طرف 
ایرانی تحت فشار است و دولت جدید برای اینکه دچار آن 
سیاست و رویکردی که  در نقد دولت گذشته مطرح می کردند، 
یعنی مذاکره به برای مذاکره نشود، باید حرکتی متفاوت انجام 

دهد. 
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی در مجلس 
دهم یادآور شد: منتقدان دولت گذشته همیشه این موضوع 
برای  مذاکره  دور  یک  گرفتار  دولت  که  می کردند  مطرح  را 
مذاکره شده است و عملًا این کار عایدی برای ملت نداشته 
است، طبیعی هم هست هنگامی که چنین بحثی مطرح 
شود؛ مذاکرات احیای برجام منوط به این شود که آمریکایی ها 
بخشی از اموال مسدود شده ایران را آزاد کنند از همین رو من 
فکر می کنم این صحبت های آقای امیرعبداللهیان بخشی از 

خواسته های ایران است.
وی تاکید کرد: همانطور که آمریکایی ها خواهان یک سری 
رفتارهای ایران در قبال آژانس شده اند، ایرانی ها هم طبیعتاً 
مطرح می کنند که بخشی از دارایی های کشور باید از حالت 

انسداد خارج شود.
فلاحت پیشه با اشاره به اینکه خواسته های ایران و آمریکا 
در جریان مذاکرات با واسطه مطرح می شود، بیان کرد: در 
مذاکرات برجامی طرف های اروپایی یا دیگر کشورها سعی 
می کنند به عنوان واسطه احیای برجام مسائلی را مطرح کنند 
که معتقدم اتفاقاً یکی از نقاط منفی که در روند اجرای برجام 
وجود دارد، همین واسطه ها هستند چراکه تحولات چند سال 
اخیر نشان داده است که برجام دو طرف دارد؛ ایران و آمریکا. 
دیگرانی که در این مسئله حضور دارند بیشتر به دنبال اثبات 
خودشان هستند و پیشبرد مذاکرات برجام را چه از طریق 
خواسته ها و چه از طریق پیام ها هر کدامشان سعی می کنند از 
طرف منافع ملی که دارند این موضوع را دنبال و منتقل کنند به 
همین دلیل اختلافاتی  شکل می گیرد که طرف های میانجی 
برجام کمک کنند و حتی تنش های  به احیای  نمی توانند 

تازه ای را شکل می دهند.
وی ادامه داد: به طور مثال فرانسه به گونه ای دوگانه عمل 
می کند و بعضاً مسئله موشک ها را پیش می کشد، یا آلمان 
موضوع توان نظامی را طرح می کند یا انگلیسی ها از حقوق 
بشر می گویند که هیچ ربطی به برجام ندارد، بنابراین ایران و 

آمریکا که به هر حال دو طرف اصلی برجام هستند تا وقتی 
به صورت آشکار پیام هایشان به هم نرسد، شاهد کشته شدن 
زمان در برجام هستیم که این کشته شدن زمان به مردم ایران 

آسیب می زند که بار اصلی این جریان روی دوش آنها است.
این نماینده پیشین مجلس شورای خاطرنشان کرد: ایران و 
آمریکا باید خواسته های خودشان را به صورت مستقیم منتقل 
کنند، می توانند از طریق دفاتر حفاظت منافع خودشان یعنی 
دفتر ایران در واشنگتن و دفتر حفاظت منافع آمریکا در سفارت 
سویس در تهران پیام هایی را منتقل کنند و همراه با این کار 
یک سری گام های عملی بردارند که می تواند به یک سری از 
توافقات و حتی آزادسازی بخشی از دارایی های ایران منجر 

شود که نهایتاً دیپلماسی این قضیه تقویت شود.
وی تاکید کرد: واقعیت این است که دیپلماسی به شدت 
از  پیش شرط  تلقی  حال  عین  در  لذا  است؛  شده  ضعیف 
صحبت های وزیر امور خارجه مبنی بر آزادسازی ۱۰ میلیارد 
دلار را ندارم ولی معتقدم اگر چنین کاری صورت گیرد گام 
مثبتی برداشته شده است و آمریکایی ها با کاهش تحریم ها 
فراهم  آن  احیای  و  برجام  برای  را  مساعدتری  فضای  قطعاً 

می کنند.
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی در مجلس 
ایران  بر این است که دولت جدید  دهم بیان کرد: اعتقادم 
به گونه ای در مقابل برجام موضع گرفته است که بسیاری 
از ناظران سیاسی تحت عنوان فرار از دیپلماسی هسته ای 
یاد می کنند یعنی ایران با طرح مسائل مختلف عملًا اصل 
مذاکرات هسته ای را به صورت قاعده مند مطرح نکرده است. 
از همین رو نیاز است ایران برای پیشبرد اهدافش برنامه داشته 
این  تهران  در  آمریکا  منافع  دفتر حفاظت  از طریق  و  باشد 
برنامه های مشخص را ارائه دهد و بگوید سه دغدغه عمده 
دولت جدید در آن بیان شده است یک- ارائه زمانبندی برای 
تعلیق  برنامه عملیاتی  از فرسایش مذاکرات. ۲-ارائه  پرهیز 
تحریم ها مخصوصا تحریم های ثانویه ای بعد از امضای برجام 
ایجاد شده است.۳-ارائه پیشنهاد و ساز و کار قواعد برجام 
در آینده، یعنی اینکه برجام به سرنوشت دوران ترامپ گرفتار 

نشود.
وی گفت: معتقدم دغدعه های ایران را آقای رئیس جمهور 
ارائه کند و حتی در  می توانست در سخنرانی سازمان ملل 
گفت وگوهای نیویورک که آن همه مذاکرات بی نتیجه صورت 

گرفت می شد این مسائل را مطرح کرد. اعتقادم بر این است 
در نیویورک می شد از حقانیت تاریخی ایران در موضوع برجام 

صحبت کرد.
خاطرنشان  اسلامی  شورای  مجلس  پیشین  نماینده  این 
کرد: یک اشتباهی در سیاست خارجی دولت جدید در حال 
شکل گیری است و آن این است که برخی ها سعی می کنند 
سیاست منطقه ای را جایگزین سیاست تنش زدایی بین المللی 
تیم  امیرعبداللهیان  آقای  که  زمانی  کنند.  و جهانی کشور 
جدید مذاکره کننده را اعلام کرد این اعلام رسمی نشان داد 
ایران می خواهد طرف های مقابل و آمریکایی ها برجام را یک 
موضوع عادی در سیاست خارجی ایران تلقی کنند که من 
این امر را قبول ندارم چرا که موضوعی که منجر به تحریم های 
ایران شده است و عملًا روزانه صدها میلیارد  مختلف برای 
تومان و یا صدها میلیون دلار به بودجه کشور آسیب می زند و 
هزینه های مختلفی را اعم از دلالی و کاسبی تحریم را در کشور 

وارد می کند، یک موضوع عادی نیست.
وی با بیان این که با حرف نمی شود مهم ترین چالش سیاست 
خارجی ایران را به حاشیه راند، گفت: تاوان چالش ها را ملت 
نباید جایگزین  را  باید بدهند، لذا سیاست منطقه ای  ایران 

سیاست جهانی کرد.
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی در مجلس 
دهم تاکید کرد: اتفاقاً در سیاست منطقه ای، ایران فقط در 
حال هزینه کردن است در صورتی که در سیاست جهانی و 
بین المللی  با اجرای برجام می تواند میلیاردها دلار وارد کشور 
کند، قطعا تنش زدایی هسته ای منجر به آزادسازی درآمدهای 
سیاست های  اما  است،  سودآور  که  می شود  ایران  خارجی 
منطقه ای ایران که در بسیاری از موارد از آنها دفاع می کنم 

مانند افزایش عمق استراتژیک کشور به ما هزینه وارد می کند.
وی گفت: ما باید بین روابط دوجانبه و روابط منطقه ای و 
جهانی که ارتباط تنگاتنگی با هم دارند تفاوت قائل شویم، من 
فکر می کنم در شرایطی در روابط بین الملل می توانیم موفق 
از کشورهای  امروز مشاهده می کنیم برخی  باشیم چرا که 
کوچک برای ایران به یک نوعی خودنمایی و رفتار توهین آمیز 
دارند و علتش این است که ایران حوزه های تنش گسترده ای 
را برای خودش ایجاد کرده است و به سمت تنش زدایی نرفته 
است که با تنش زدایی هسته ای می تواند این مشکلات را رفع 
کند که این امر هم در گرو ارتباطات جهانی و بین المللی است. 

حشمت الله فلاحت پیشه: 
تهران و واشنگتن در مسئله برجام نیاز به واسطه ندارند

اراده جدی برای ترمیم روابط از دست رفته وجود دارد ؛

گفتگوهای تهران-ریاض
 حرکت در مسیر درست 

منطقه  بازیگران  مناسبات  در  انکاری  قابل  غیر  تاثیرات  و عربستان  ایران  روابط   
خاورمیانه دارد. تهران و ریاض در صورت داشتن رابطه و همکاری می توانند ضمن 
تقویت مناسبات و بهبود امنیت، هزینه های قابل اجتناب نظامی و امنیتی را در منطقه 

کاهش دهند و منابع موجود در منطقه صرف توسعه منطقه شود. 
ایران و عربستان سعودی به دلیل مختصات ژئوپلیتیک و ویژگی های جغرافیایی دو 
کشور مهم و تعیین کننده منطقه هستند. در چند دهه گذشته اغلب رابطه ای پرفراز 
و نشیب میان جمهوری اسلامی و عربستان سعودی وجود داشته است و این فراز و 
نشیب ها بر کل خاورمیانه سایه افکنده است. روابط ایران و عربستان به سه عامل 
هویت، قدرت و امنیت وابسته است. در سال های اخیر اختلاف بر سر مسائل منطقه ای 
از جمله سوریه، عراق و یمن و همچنین فاجعه مرگ زائران کعبه در منا از جمله دلایل 
تنش در روابط ایران و عربستان بوده اند. جمهوری اسلامی بارها مقامات عربستان 
را به گفت و گو دعوت کرده اما این کشور استقبالی نسبت به این دعوت ایران نشان 
نمی دادند. به نظر می رسد چند عامل باعث تغییر نگرش مقامات سعودی نسبت 
به جمهوری اسلامی شده است، تداوم گرفتاری ریاض در منطقه به ویژه در جنگ 
یمن، تغییر رویکرد کلی دولت آمریکا با روی کار آمدن بایدن درباره مسایل منطقه ای 
و همچنین قوت یافتن احتمال دستیابی به توافق میان ایران و غرب در موضوع احیای 
برجام از آن جمله اند. دولت سیزدهم از همان ابتدای آغاز به کار خود اعلام کرد که 
گسترش روابط با همسایگان در اولویت های دولت است. حسین امیرعبدالهیان، وزیر 
امور خارجه در پایان سفرش به بیروت در یک کنفرانس خبری در مورد گفت و گوهای 
ایران  و عربستان سعودی گفت: گفت و گوهای ایران و سعودی در مسیر درست خود 
قرار دارد، ما نیازمند همکاری و رایزنی های بیشتر هستیم تا نسبت به اجرای توافقاتی 
که تا این مرحله رسیده ایم اقدام کنیم. رییس دستگاه دیپلماسی کشورمان ضمن 
استقبال از استمرار این گفت و گوها، گفت: به نتیجه رسیدن این گفت و گوها به نفع 
دو طرف و منطقه است. وی با بیان اینکه ما قطع کننده رابطه دیلپماتیک با عربستان 
نبودیم و این تصمیمی بود که عربستان چند سال پیش اتخاذ کرد، ادامه داد: ما 
مذاکرات موجود بین دو کشور را سازنده می دانیم و امیدواریم به نتایج مناسبی برای  
دو طرف برسد. ایران و عربستان کشورهای مهمی در منطقه هستند نقش دو کشور در 
کمک به توسعه پایدار و امنیت پایدار در منطقه مهم است ایران به نقش سازنده خود در 
منطقه ادامه می دهد. رییس دستگاه دیپلماسی همچنین گفت و گوها و همکاریهای 
درون منطقه ای را رمز مهمی برای کمک به پیشرفت منطقه و ایجاد امنیت و صلح در 
منطقه ارزیابی کرد.  این در حالی است که فیصل بن فرحان وزیر خارجه عربستان چند 
روز قبل از برگزاری چهارمین دور از مذاکرات ایران و عربستان در ۲۱ سپتامبر خبر داد.

 این دیپلمات سعودی  که در یک نشست رسانه ای مشترک با جوزپ بورل، مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا، سخن می گفت، اضافه کرد که این مذاکرات هنوز در 
مرحله اکتشافی است و امیدواریم که زمینه را برای حل مسائل بین دو طرف ایجاد کند. 
او گفت که به دنبال دستیابی به حل و فصل مسائل بین دو طرف هستیم. دولت عراق 
طی سال جاری در میانجی گری بین ایران و عربستان سعودی نقش فعالی ایفا کرده 
است. از اولین دور مذاکرات مستقیم بین تهران و ریاض که ماه آوریل امسال برگزار شد 
بغداد میزبان چندین دور گفت وگو بین مقامات تهران و ریاض بوده است. خبرگزاری 
آسوشیتدپرس ۵ مهر امسال به نقل از دو مقام عراقی که نامشان فاش نشد، اعلام کرد 
ایران و عربستان سعودی دور جدید مذاکرات خود را انجام داده اند. به گفته یکی از 
این مقام های عراقی، در دور جدید مذاکرات ایران و عربستان سعودی موضوعات حل 
نشده میان دو کشور بر اساس نقشه راهی که پیشتر توافق شده، از جمله فعالیت دوباره 
نمایندگی دیپلماتیک میان دو کشور مورد بحث قرار گرفته است. پیشتر ملک سلمان 
پادشاه عربستان سعودی، در جریان سخنرانی در مجمع عمومی سازمان ملل، ابراز 
امیدواری کرد که ادامه مذاکرات با ایران به نتایج ملموسی در راستای اعتمادسازی و 
همکاری متقابل میان دو کشور منجر شود. سعید خطیب زاده سخنگوی وزارت امور 
خارجه ایران هم با بیان اینکه طی چند ماه گذشته تماس ها میان تهران و ریاض منظم 
تر بوده است، تأکید کرد که در خصوص موضوعات دو جانبه گفتگوهای خوبی صورت 
گرفته است. تاکید وزیر امور خارجه کشورمان بر توسعه و امنیت پایدار به دلیل اهمیت 
این دو سیاست است. توسعه و امنیت پایدار از مولفه های بسیار مهم در جهانی شدن 
است.از سوی دیگر توسعه نیافتگی ارتباط مستقیمی با عدم وجود امنیت و تعادل در 
یک کشور دارد. منطقه خاورمیانه و خلیج فارس یکی از مهمترین مناطق جهان به 
لحاظ ژئوپلتیک و ژئو اکونومیک بوده است هرچند گفته می شود میزان وابستگیئ به 
انرژی خاورمیانه در مقایسه با گذشته کمتر شده و حداقل آمریکا با منابع جدید نفتی 
مانند نفت شیل نیازی به نفت خاورمیانه ندارد با این حال و علیرغم خروج آمریکا از 
افغانستان هنوز تعداد زیادی از پایگاههای نظامی آمریکا در خاورمیانه هست و این 
نشان می دهد که این منطقه همچنان اهمیت زیادی  برای قدرتهای جهان دارد. 
واقعیت این است که امنیت اقتصادی جهان وابسته به امنیت انرژی در منطقه و پایداری 
امنیت این منطقه است. ساختارهای سیاسی هشت کشور خلیج فارس به همان اندازه 
که بر سیاست خارجی آنها و بر همکاری های منطقه تأثیر می گذارد، به همان میزان بر 
امنیت خلیج فارس تأثیرگذار است. در این میان ایران و عربستان مهم ترین کشورهای 
این منطقه هستند. نشانه های روشنی از اراده جدی تهران و ریاض برای ترمیم روابط 
از دست رفته وجود دارد. هر دو کشور ایران و عربستان سعودی  نسبت به ادامه گفت و 
گوهای دوجانبه و چشم انداز احتمالی بهبود روابط ابراز امیدواری کرده اند. قطعا بهدود 

روابط این دو کشور بر توسعه و امنیت منطقه تاثیر بسزایی خواهد داشت.

محمد هاشمی: 

مطالبه گری جریان های سیاسی تحت تاثیر 
حضور یا خروج از قدرت نباشد

 
عضو سابق مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: نباید تصور کنیم که یک جریان 
سیاسی اگر قدرت را در بخش هایی به دست گرفت دیگر نباید به دلیل وابستگی های 
جناحی، انتقادی مطرح کند و مطالبه گر باشد و اگر در قدرت نبود به دلیل رقابت های 

جناحی صرفا به ایرادگیری بپردازد. 
محمد هاشمی در گفت وگو با ایسنا، در پاسخ به این پرسش که رابطه جریان های 
سیاسی با قدرت در کشور چگونه باید تعریف شود و نقش رسانه ها در این میان چه 
به دو دسته جریان های خودی و  می تواند باشد، اظهار کرد: جریان های سیاسی 
جریان هایی که اپوزسیون شناخته می شوند تقسیم می شوند. جریان های اول در 
چارچوب نظام هستند و جریان های دوم عمدتا ریشه در خارج از کشور دارند و به دنبال 
براندازی هستند. حال اگر در یک جامعه به دنبال این باشیم که دموکراسی و مردم 
سالاری دینی حاکم شود و نهادهای مدنی نقش آفرین باشند لازم است جریان های 
سیاسی نیز بتوانند فعالیت های خود را به شکلی پویا و تاثیرگذار پیش ببرند. عضو سابق 
مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان این که در شرایط امروز سیاست ایران، یک جناح 
توانسته است در نهادهای انتصابی و انتخابی قدرت را به دست گیرد، اظهار کرد: ما 
امروز شاهدیم که دولت، مجلس شورای اسلامی و قوه قضاییه در اختیار یک جناح 
است و الان در شرایطی هستیم که هم نهادهای انتصابی و هم انتخابی وابسته به یک 
جناح هستند، اما در همین وضعیت نیز بهتر است حاکمیت به سمتی حرکت کند که 
همه جریان های سیاسی دیگر که داخل نظام تعریف می شوند بتوانند انتقادات خود 
را مطرح کنند و ایرادات کار حاکمان را نشان دهند. هاشمی با تاکید بر این که اگر 
عملکرد حاکمیت نقد و بررسی نشود و این فرصت به وجود نیاید برای آینده سیاسی 
کشور می تواند مضر باشد، تصریح کرد: هر تشکیلات سیاسی داخل کشوری می تواند 
چه در زمانی که در قدرت حاضر است و نماینده ای در آن دارد و چه زمانی که خارج 
از قدرت به فعالیت مدنی می پردازد نقدهای خود را مطرح کند. پس نباید تصور کنیم 
که یک جریان سیاسی اگر قدرت را در بخش هایی به دست گرفت دیگر نباید به دلیل 
وابستگی های جناحی انتقادی مطرح کند و اگر در قدرت نبود به دلیل رقابت های 

جناحی صرفا به ایرادگیری بپردازد.

 سخنگوی وزارت امور خارجه با اشاره به دو روند بازبینی گفت و گوهای احیای 
برجام در وزارت امور خارجه گفت: نخستین پروسه بازبینی مذاکرات پایان یافته 
و به جمع بندی رسیده و بر اساس آن تصمیم گرفتیم به گفت و گوهای ۱+۴ در 
وین ادامه دهیم و دومین بازبینی هم به زودی به مرحله جمع بندی خواهد رسید. 
سعید خطیب زاده در گفت وگو با شبکه فرانس ۲۴ درباره اظهارات وزیر امور 
خارجه مبنی بر اینکه مذاکرات هسته ای در آینده نزدیک از سر گرفته خواهد شد 
و این آینده نزدیک چه زمانی خواهد بود؛ اظهار کرد: به محض اینکه روند بررسی 

و بازبینی گفت وگوهای قبلی پایان پذیرد، گفت و گوها آغاز خواهد شد.
 وی اضافه کرد: بعد از آغاز به کار دولت جدید ما دو روند بازبینی گفت وگوهای 
قبلی را در داخل کشور آغاز کردیم؛ نخستین پروسه بازبینی پایان پذیرفته و به 
جمع بندی رسیده است و بر همین اساس تصمیم گرفتیم که قطعاً به گفتگوهای 
هسته ای با گروه ۱+۴ در وین ادامه بدهیم و آن را اعلام کردیم، بنابراین پاسخ به 
نخستین پروژه بازبینی مثبت بوده است، اما دومین فرایند بازبینی هنوز پایان 

نیافته است.
سخنگوی وزارت امور خارجه خاطرنشان کرد: دولت جدید در حال مرور تمام 
جزییات گفت وگوهای صورت گرفته در جریان ۶  دور مذاکرات در دولت گذشته 
است و طبعاً در این راستا سوالاتی دارد و می خواهد بررسی کند کمبودها چه بوده 
و مجموعه ویژگی ها و نتایج آن گفت وگوها مورد بررسی قرار می گیرد اما به زودی 
این روند بازبینی نیز به جمع بندی خواهد رسید و ما قادر خواهیم بود که یک تاریخ 

مشخص را برای دور جدید گفت وگوها تعیین کنیم.
خطیب زاده در پاسخ به این سوال آیا شما یک زمان تقریبی را می توانید اعلام 
کنید، گفت: رییس جمهوری و وزیر امور خارجه اعلام کردند که به محض تکمیل 
روند بازبینی گفت وگوهای قبلی تاریخ اعلام خواهد شد؛ هم اکنون تلاش های 
زیادی در تهران برای بازبینی همه جزییات مربوط به مذاکرات قبلی در جریان 
است چرا که جزییات فراوانی در ارتباط با مذاکرات وجود دارد و من تصور می کنم 
که این زمان کمتر از زمان مورد نیاز تیم دولت آقای بایدن برای بازگشت به گفت 

وگوهای وین باشد.
باید راهی برای اخذ تضمین لازم برای رفع همه این تحریم ها پیداکنیم

به اعتقاد شما چه  این سوال که  به  امور خارجه در پاسخ  سخنگوی وزارت 
جزییاتی باید مورد بررسی بیشتر قرار بگیرد، توضیح داد: سوالاتی برای دولت 
جدید وجود دارد که چرا گفت وگوهای قبلی به نتیجه دلخواه در مذاکرات و 
سندی که مورد رضایت همه طرف ها باشد منجر نشده است؛ همچنین ما به 
دنبال تدوین دقیق موضوعاتی هستیم که باید در دوره بعدی گفت وگو به شکل 

مناسبی به آن پرداخته شود.
وی اضافه کرد: مهمترین موضوع برداشتن تمامی تحریم هایی است که پس 
از خروج یک جانبه رییس جمهور ترامپ از برجام علیه ایران اعمال شده است. 
دولت ترامپ ۸۰۰ تحریم یک جانبه و غیرقانونی جدید را علیه ایران اعمال کرده 
است که باید همگی آنها برداشته شود، این در واقع موضع ما از ابتدا بوده است 

بنابراین باید راهی برای اخذ تضمین لازم برای رفع همه این تحریم ها به طور موثر 
پیدا کنیم.

خطیب زاده در پاسخ به این سوال که آیا شرکت شما برای حضور در میز مذاکرات 
برداشتن همه تحریم های مورد اشاره است، اظهار داشت: صحبت از پیشرفت 
در این زمینه نیست، در واقع ایران و گروه ۱+۴ همگی اعضای برجام هستند و 
این ایالات متحده است که می خواهد به اتاق مذاکرات بازگردد و نیازمند کلید 
ورود است و این کلید در واقع همان توانایی پاسخگویی این کشور به درخواست 

کشورهای۱+۴ و ایران می باشد.
سخنگوی وزارت امور خارجه ادامه داد: موضوعات مهمی در این زمینه وجود 
دارد که یکی از آنها برداشتن تمامی تحریم هایی است که اعمال شده یا مجدداً 
برقرار شده و یا تحت عناوین دیگری دوباره از سوی دولت رییس جمهور ترامپ 
علیه ایران اتخاذ شده است و همچنین تضمین این موضوع که مجدداً شاخص 

دیگری در آمریکا این توافق را نقض نخواهد کرد.
باید به توافق امضا و مهر و موم شده احترام گذاشته شود 

وی در پاسخ به این سوال که آیا هیچ امتیاز دیگری از آمریکا می خواهید، گفت: 
ما گمان می کنیم که باید مذاکرات را در میز مذاکرات دنبال کرد اما نکته اصلی 
این است که باید به توافق امضا و مهر و موم شده احترام گذاشته شود بنابراین باید 
اطمینان حاصل کنیم که تضمین کافی برای اجرای کامل و متعهدانه مفاد توافق 

هسته ای از سوی همه طرف ها وجود دارد.
خطیب زاده در پاسخ به این سوال که با روی کار آمدن جو بایدن امیدواری 
جدیدی در این زمینه دارید، توضیح داد: آقای بایدن در جریان مبارزات انتخاباتی 
و عده بازگشت به توافق های بین المللی را داد که دولت رییس جمهور ترامپ به 
صورت یک جانبه از آنها خارج شده بود؛ توافق آب و هوایی پاریس و برجام از 
جمله این موارد بودند و امیدواری فراوانی در واشنگتن برای بازگشت سریع به این 

توافق وجود داشت اما عملًا در مورد برجام این اتفاق نیفتاد.
سخنگوی وزارت امور خارجه ادامه داد: اگر بخواهم شفاف و صریح بگویم دولت 
جدید در آمریکا عملًا سیاست ها و رهیافت های خود را در قبال ایران تغییر نداده 
است؛ تحریم های اعمالی توسط دولت ترامپ کماکان علیه جمهوری اسلامی 
ایران جاری است و ما شاهد تغییر عمده و معناداری در سیاست های دولت جدید 

امریکا در قبال جمهوری اسلامی ایران نبودیم.
وی در پاسخ به این سوال که نخست وزیر اسراییل در جریان سخنرانی در مجمع 
عمومی سازمان ملل ادعا کرد که برنامه هسته ای جمهوری اسلامی ایران به نقطه 
مناقشه برانگیزی رسیده و از تمامی خطوط قرمز در آن عبور شده است پاسخ 
شما به وی چیست، گفت: هر کسی می داند که اسراییل در جایگاهی نیست 
که در مورد ایران صحبت کند؛ این رژیم بر روی بیش از صدها کلاهک هسته ای 

نشسته است.
خطیب زاده با بیان این که اسراییل عضو NPT نیست و از پیوستن به این 
معاهده و یا هر رژیم نظارتی بین المللی دیگری اجتناب می کند، اضافه کرد: 

علاوه بر این این رژیم که پیوستن به پادمان را رد می کند و مخالف خاورمیانه عاری 
از سلاح هسته ای است، حق ندارد در مورد جمهوری اسلامی ایران اظهار نظر 

کند که عضو NPT است.
سلاح هسته ای جایگاهی در دکترین نظامی و دفاعی ما ندارد 

سخنگوی وزارت امور خارجه اضافه کرد: ایران کاملًا به حقوق و تعهدات خود 
تعهدات خود پایبند بوده است و ۱۵ گزارش پی درپی سازمان بین المللی انرژی 
اتمی به عنوان تنها نهاد تخصصی دارای صلاحیت در حوزه هسته ای حاکی از 

پایبندی کامل و صادقانه جمهوری اسلامی ایران به توافق هسته ای بوده است.
وی افزود: تاکید من آن است که فعالیت های صلح آمیز هسته ای حق مسلم 
ماست و رژیم صهیونیستی به عنوان رژیم برخوردار از کلاهک های هسته ای از 
هیچ جایگاهی برای اظهار نظر در خصوص فعالیت های صلح آمیز هسته ای ایران 

برخوردار نیست.  
خطیب زاده یادآور شد: عضویت ایران در NPT به این معناست که نه تنها سلاح 
هسته ای جایگاهی در دکترین نظامی و دفاعی ما ندارد، در عین حال به این 
مفهوم است که ایران در تلاش برای دفاع از نظام عدم اشاعه در سراسر جهان 

است.
سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به این سوال که اخیراً دیدارهایی بین 
مقام های ایران و عربستان برگزار شده است آیا شاهد تغییرات جدید در زمینه 
بازسازی روابط دو کشور خواهیم بود، گفت: چندین دور گفت وگو بین مقامات 
دو کشور در بغداد با کمک دوستان عراقی ما برگزار شده که در جریان آن ها 
موضوعات مختلف مورد علاقه از جمله دوجانبه و منطقه ای مورد تبادل نظر قرار 

گرفته است.
وی ادامه داد: اکنون با امید فراوان در جایگاهی قرار داریم که می توانیم گفت 
وگوهای شفاف و صریحی را با دوستان عربستانی خود داشته باشیم؛ به اعتقاد 
من اگر شاهد تغییر رویکردها باشیم، شاهد نتایج و خروجی خوب و مناسبی از 

این گفت وگوها نیز خواهیم بود.
خطیب زاده در پاسخ به حمایت ایران از حوثی ها گفت: یمن در شرایط فاجعه 
باری قرار دارد و همگی شاهد شرایط بحرانی در این کشور هستیم؛ یک تراژدی 
انسانی به معنای واقعی در یمن روی داده است که دلیل آن نیز جنگ عربستان 

علیه یمن، بمباران ها علیه این کشور و محاصره کامل آن کشور است.
سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان این که میلیون ها نفر در یمن محتاج نیازهای 
اولیه هستند و همه طرف ها باید به حل بحران این کشور کمک کنند، تاکید کرد: 
جمهوری اسلامی ایران از روز نخست به صراحت اعلام کرد که بحران یمن راه حل 
نظامی ندارد و همه طرف ها باید توان خود را جمع کنند تا به شکل گیری یک راه 

حل سیاسی برای حل بحران یمن کمک کنند.
وی درباره رویکرد ایران برای حل بحران یمن توضیح داد: جمهوری اسلامی 
ایران رویکرد بسیار سازنده، هم در زمینه کمک به ابتکار سازمان ملل برای گفت 
وگو با دوستان یمنی ما داشته است و هم زمینه شکل گیری گفت وگوهای یمنی 
- یمنی را تسهیل کرده است، بحران یمن یکی از موضوعاتی بود که ما در جریان 
گفت وگوها با همتایان عربستانی در بغداد نیز در مورد آن صحبت کردیم و کماکان 

به این تلاش های خود ادامه خواهیم داد.
خطیب زاده در پاسخ به این سوال که روابط شما با حکومت طالبان چگونه 
خواهد بود، گفت: اکنون صحبت از شناسایی قدری زودهنگام است؛ جمهوری 
اسلامی ایران با همه طرف های مختلف در افغانستان ارتباط داشته و در تماس 

است.
آینده افغانستان باید مبتنی بر یک حكومت فراگیر و برگرفته از خواست 

مردم باشد 
سخنگوی وزارت امور خارجه ادامه داد: مهمترین موضوع این است که آینده 
افغانستان باید مبتنی بر یک حکومت فراگیر و برگرفته از خواست مردم باشد؛ 
حکومت فراگیری که منعکس کننده تنوع موجود در میان مردم افغانستان است 
که تضمین کننده صلح و ثبات در آینده این کشور خواهد بود و این نگاه باید برای 

همه به ویژه رهبران افغانستان روشن شود.
وی با تاکید بر این که افغانستان نباید تبدیل به مامنی برای افراط گرایی و 
تروریسم شود، اظهار داشت: افغانستان باید یکی از طرف ها در همه ترتیبات 
منطقه ای و یک دوست خوب برای همه در منطقه و خارج از آن باشد؛ اینها 
مواردی هستند که باید همه به کمک یکدیگر در راستای تضمین آینده افغانستان 
در دستور کار قرار دهیم. خطیب زاده در پاسخ به این سوال که با توجه به اشاره 
شما به افراط گرایی و برخورداری از مرز مشترک با افغانستان آیا در این زمینه ترس 
دارید، گفت: تاریخ نشان می دهد در فقدان حکومت قوی یا حکومت فراگیر و یا 
عدم مشارکت همه طرف ها در حکومت در افغانستان نگرانی های جدی در زمینه 

احتمال بازگشت افراط گرایی به افغانستان وجود دارد.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

روند بازبینی مذاکرات احیای برجام بزودی به مرحله جمع بندی می رسد
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خداوند عز و جل فرمود : »هر کس ولی ای 
از اولیای مرا بیازارد ، سزاوار ]عُقوبت [جنگ با 

من شده است« .

یکشنبه -هجدهم مهرماه 1400 - سال بیست وچهارم- شماره 5365

. مسند أبي یعلی : ج 6 ص 314 ح 7051

 فرمانده نیروی انتظامی استان قم با اشاره به اینکه 
ما در استان قم در حوزه هوشمندسازی از استان های 
دستگاه  با  ما  ارتباط  گفت:  هستیم،  کشور  پیشتاز 
قضایی پاسخگویی را به موقع کرده و ما تنها استانی 
هستیم که کروکی آنلاین و گشت هوشمند داریم و به 
دنبال این هستیم که پلیس پاسخگو را در عمل محقق 
در  شنبه  روز  میرفیضی  سیدمحمود  سردار  کنیم.  
دیداری که به مناسبت هفته نیروی انتظامی با آیت الله 
سید محمد سعیدی تولیت آستان مقدس و نماینده 
ولی فقیه فقیه در استان قم در سالن محراب حرم مطهر 
بانوی کرامت انجام داد، شعار هفته نیروی انتظامی 
پایدار« دانست و  امسال را »پلیس هوشمند، امنیت 
گفت: این شعار بر اساس فرمایشات مقام معظم رهبری 
تعیین  اسلامی  انقلاب  تراز  پلیس  تشکیل  بر  مبنی 
اجتماعی  نیروی  پلیس یک  فرمودند  شده است که 
است که در تمام شئونات زندگی مردم در سراسر کشور 
گسترده است. وی با بیان اینکه مقام معظم رهبری 
فرمودند پلیس ایران پلیس خوب دنیا است زیرا معتقد، 
متدین و امین است که نوع برخورد او با مردم بر اساس 
اعتقادات دینی و اخلاق مداری است، گفت: در پلیس 
و  امر  ولی  رضایت  کسب  بحث  اسلامی  انقلاب  تراز 
مردم مطرح است. فرمانده نیروی انتظامی استان قم 
مهمترین وظیفه پلیس را انجام مطالبات مقام معظم 
رهبری، مأموریت های قانونی و رفع دغدغه و مطالبات 
که  است  این  دنبال  به  پلیس  افزود:  و  دانست  مردم 
فضای امنی در زندگی مردم ایجاد کند و به خواسته های 
مردم به موقع رسیدگی کند به ویژه در حوزه مبارزه با 

مواد مخدر و در حوزه امنیت اخلاقی، پلیس مکلف 
به انجام وظیفه است. وی با بیان اینکه پلیس باید با 
توجه به شرایط زمانی و مکانی پاسخگوی مطالبات 
مردم باشد، گفت: یکی از مهم ترین راهبردهایی که 
در سال های اخیر به آن پرداخته شده بحث تقدم نرم 
در  دقت  و  سرعت  افزایش  افزاری،  سخت  به  افزاری 
و  برخورد  به  نسبت  پیشگیری  تقدم  وظایف،  انجام 

اخلاق مداری در انجام وظایف است.
رشد ۱۸۰درصدی کشفیات کالای قاچاق

میرفیضی با اشاره به اولویت هوشمندسازی پلیس 
برای رسیدن به اهداف مورد نظر گفت: ما الان بیش 
از صد سامانه داریم که در بحث افزایش سرعت خدمت 
رسانی به مردم فعال است و پلیس فتا در کنار برخورد 
را  آموزش همگانی  بحث  با مجرمین فضای مجازی 
نیز  اخلاقی  امنیت  حوزه  در  و  می کند  پیگیری  هم 
دارد. وی  فعالیت گسترده ای  امنیت اخلاقی  پلیس 
با بیان اینکه در حوزه امنیت اقتصادی با توجه به این 
که شعار سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها است 
ما پلیس امنیت اقتصادی را داریم، گفت: در مباحثی 
مانند احتکار نسبت به سال گذشته صددرصد افزایش 
کشفیات داشته ایم و در حوزه جرایم قاچاق ما در شش 
ماه گذشته ۷۱ میلیارد تومان کالای قاچاق ضبط کرده 
ایم که ۱۸۰ درصد بیشتر از سال گذشته است. فرمانده 
نیروی انتظامی استان قم با اشاره به اینکه در استان قم 
در حوزه هوشمندسازی از استان های پیشتاز کشور 
هستیم، خاطرنشان کرد: برای مثال ارتباط ما با دستگاه 
قضایی پاسخگویی را به موقع کرده و ما تنها استانی 

هستیم که کروکی آنلاین و گشت هوشمند داریم و به 
دنبال این هستیم که پلیس پاسخگو را در عمل محقق 
را  پاسخگو  پلیس  تحقق  الزامات  از  یکی  وی  کنیم. 
باید  و گفت: مدیران  پلیس دانست  هوشمند سازی 
داشته  را  سریع  و  دقیق  اطلاعات  پاسخگویی  برای 
باشند که از طریق هوشمندسازی ممکن می شود و 
همچنین بحث آینده نگری  و ایجاد امنیت پایدار نیز 
با  میرفیضی  است.  پلیس  به هوشمند سازی  منوط 
اشاره به حمایت های حوزه علمیه، علما و روحانیت در 
کل کشور و به ویژه در استان قم از پلیس این امر را باعث 
دلگرمی نیروی انتظامی دانست و افزود: پلیس وقف 
مردم است و ما افتخار می کنیم که به مردم شهر مقدس 
قم که شهر اهل بیت)ع( است خدمت می کنیم. وی 
ادامه داد: در شرایط شیوع کرونا با اینکه ساعات کاری 
همه ادارات کم شد اما ساعات کاری ما برای مدیریت 
تردد ها و رعایت دستورالعمل های بهداشتی بیشتر شد 

و توانستیم خدمات خوبی را داشته باشیم.
نیروی انتظامی یک نیروی مولد و پیش برنده 

نظام اسلامی است
نماینده ولی فقیه در استان قم  نیز دراین دیدار با 
فقط  اسلامی  حکومت  در  پلیس  وظیفه  اینکه  بیان 
جلوگیری از تخلفات مشهود نیست بلکه به علت به هم 
تنیدگی موضوعات اجتماعی باید نیروی انتظامی در 
عرصه های گوناگون حضور داشته باشد، گفت: به تعبیر 
دیگر نیروی انتظامی صرفا یک نیروی بازدارنده، کنترل 
کننده و ناظر نیست بلکه یک نیروی مولد، پیشبرنده و 

وابسته به حکومت اسلامی است. 

فرمانده انتظامی استان قم مطرح کرد :

پلیس قم پیشتازهوشمندسازی درسطح کشور

یامین پور معاون وزیر ورزش و جوانان شد
 وزیر ورزش و جوانان در حکمی وحید یامین پور را به عنوان سرپرست معاونت امور جوانان وزارت ورزش و 
جوانان منصوب کرد. به گزارش ایرنا از پایگاه خبری وزارت ورزش و جوانان، در ششمین جلسه شورای معاونین 
که عصر امروز برگزار شد، دکتر سیدحمید سجادی طی حکمی دکتر وحید یامین پور را به عنوان سرپرست 
معاونت امور جوانان وزارت ورزش و جوانان منصوب و از زحمات محمد مهدی تندگویان معاونت پیشین امور 
جوانان تقدیر و تشکر کرد.وحید یامین پور متولد ۳ دی ۱۳۵۹ در دزفول است.او پژوهشگر حوزه هنر اسلامی، 
نویسنده و فعال رسانه ای است که به عنوان چهره هنر انقلاب در سال ۹۹ برگزیده شد.یامین پور دانش آموخته 
کارشناسی ارشد حقوق جزا و جرم شناسی از دانشگاه امام صادق و دارای دکترای همین رشته از دانشگاه علوم 

و تحقیقات است.

 ابوالحسن بنی صدر درگذشت
 تارنمای یک سایت منتسب به ابوالحسن بنی صدر روز شنبه ۱۷ مهر از مرگ وی در بیمارستانی در پاریس 
در سن ۸۸ سالگی خبر داد. تارنمای سایت موسوم به "انقلاب اسلامی" روز ۱۷ مهر در اطلاعیه ای اعلام کرد 
ابوالحسن بنی صدر پس از مدتی طولانی ابتلا به بیماری، در بیمارستان سالپتریه شهر پاریس فوت کرد.بنی 
صدر بعد از پیروزی انقلاب اسلامی ایران، در انتخابات ریاست جمهوری سال ۱۳۵۸ به عنوان رئیس جمهوری 
ایران انتخاب شد. او در ۳۱ خرداد سال ۱۳۶۰، با رأی مجلس استیضاح شد بعد از اعلام عدم کفایت وی،  در 
روز یک تیر همان سال به طور رسمی از مقام خود عزل شد و بعد از فرار از ایران، به فرانسه پناهنده شد.اطلاعیه 

مذکور از سوی همسر، فرزندان و خواهران و برادران وی منتشر شده است.

اولین توئیت روحانی بعد از ریاست جمهوری
حسن روحانی رئیس جمهور دولت های یازدهم و دوازدهم به حمله تروریستی روز گذشته در قندوز واکنش 
نشان داد.حسن روحانی، رئیس جمهور دولت های یازدهم و دوازدهم در توئیتی در واکنش به حمله تروریستی 
روز گذشته در قندوز نوشت:در برابر کشتار بی رحمانه قندوز نمی توان سکوت کرد. تروریست هایی که خود را در 
پس شعارهای افراطی دینی پنهان کرده اند، نه فقط به جان انسان ها، که نسبت به چهره رحمانی اسلام جنایت 
می کنند. در شرایط فعلی که گروه طالبان، حکومت را تصرف کرده است مسئولیت جان مردم افغانستان به 

عهده آن هاست.

عزت الله مهرآوران درگذشت
عزت الله مهرآوران کارگردان و بازیگر شناخته شده تئاتر، سینما و تلویزیون که از پنجم مهر ماه ۱۴۰۰ به سبب 
ابتلا به کرونا در بیمارستان بستری شده بود شامگاه  روز جمعه ۱۶ مهر ماه بعد از ۱۱ روز مبارزه با این بیماری 
دار فانی را وداع گفت.در همین ارتباط نیکنام حسینی پور مدیرعامل موسه هنرمندان پیشکسوت گفت: مراسم 
تشییع و تدفین این بازگر فقید روز دوشنبه )۱۹ مهرم ماه( با حضور اعضای خانواده و تعدادی از دوستان و 
همکاران این هنرمند با رعایت شیوه نامه های بهداشتی، ساعت ۱۱ صبح در قطعه هنرمندان و نام آوران بهشت 

زهرا)س( انجام خواهد گرفت.

ممنوعیت خرید و فروش امتیاز طرح اقدام ملی مسکن 
معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی اعلام کرد: به اطلاع می رساند هرگونه خرید و فروش 
امتیاز طرح اقدام ملی مسکن و سایر طرح های حمایتی تامین مسکن وزارت راه و شهرسازی از طریق ثبت نام 
کنندگان در طرح ها، مشاورین املاک، افراد و طرق مختلف ممنوع بوده و می تواند منجر به ابطال ثبت نام اولیه و 
حذف از طرح ها و پروژه ها شود.از این رو ضمن تاکید بر خودداری از هرگونه خرید و فروش امتیاز، اعلام می شود 

که وزارت راه و شهرسازی هیچگونه مسئولیت و پاسخگویی در برابر فروشندگان و خریداران امتیاز ها ندارد.«

واکسن پاستوکووک ۹۹ درصد ایمنی زایی دارد 
رییس انستیتو پاستور ایران: واکسن پاستوکووک بر روی ۲۴ هزار نفر در کشور مورد مطالعه قرار گرفت و ۹۹ 
درصد ایمنی زایی و قابلیت تزریق به افراد ۳ سال به بالا را دارد.دکتر علیرضا بیگلری روز شنبه در نشست خبری 
با موضوع گزارش پیشرفت مطالعه و تولید واکسن پاستو کووک در ایران، گفت: خوشبختانه واکسنی طراحی و 
تولید شده که دارای ویژگی های خاصی است از قبیل اینکه تنها واکسنی است که در کنار خود، یادآور هم تولید 

کرده و همچنین قابلیت تزریق به سنین ۳ تا ۱۸ سال و بالای ۱۸ سال را دارد. 

 نهمین اجلاس خبرگان رهبری به تعویق افتاد
 دبیرخانه مجلس خبرگان رهبری در اطلاعیه ای اعلام کرد: زمان برگزاری نهمین اجلاس خبرگان رهبری به 
زمان دیگری موکول شد. دبیرخانه مجلس خبرگان رهبری در اطلاعیه ای اعلام کرد: بدینوسیله به استحضار 
نمایندگان محترم مجلس خبرگان رهبری می رساند بنا بر تصمیم جدید هیات رییسه محترم خبرگان، زمان 
برگزاری نهمین اجلاس رسمی این مجلس که پیش تر ۲۰ مهرماه اعلام شده بود به تاریخ دیگری که متعاقباً 

اعلام خواهد شد، موکول شد.

سرپرست معاونت برنامه ریزی و منابع انسانی شهرداری قم خبرداد:

۵۰۰ میلیارد تومان  ازبودجه امسال 
تاکنون محقق شده است 

از تحقق ۴۱  انسانی شهرداری قم  و منابع  برنامه ریزی  سرپرست معاونت 
درصدی برنامه سال ۱۴۰۰ شهرداری در سیستم کنترل پروژه خبر داد.

مجید محمدرضاخانی با اشاره به گزارش عملکرد ۶ ماهه نخست شهرداری 
قم در اجرای پروژه های شهری اظهار داشت: در سیستم کنترل پروژه ۶۰۸ 
ردیف پروژه وجود دارد که از این میان ۱۴۵ در حوزه معاونت ها و سازمان ها و 
مدیریت های تابع شهرداری و بالغ بر ۴۶۳ پروژه نیز در مناطق تعریف شده که 

این پروژه ها به غیر از موارد خرید است.
سرپرست معاونت برنامه ریزی و منابع انسانی شهرداری قم ابراز کرد: بیشترین 
پروژه ها براساس ساختارها در مناطق است و پروژه های ستادی نیز با رویکرد 

مطالعاتی و اجرایی بوده که پروژه های کلان و فرامنطقه ای را شامل می شود.
وی با بیان اینکه برنامه شهرداری انجام ۴۵.۷ درصد پیشرفت فیزیکی پروژه ها 
در شش ماهه نخست سال ۱۴۰۰ بوده که ۴۱ درصد محقق و ۴.۵ درصد عقب 
هستیم، افزود: این آمار به نسبت عملکردمان خوب است که در این راستا در 
حوزه مناطق ۴۲ درصد پیشرفت فیزیکی تعریف شده که ۳۹ درصد محقق شده 
و در حوزه ستادی ۴۹ درصد پیشرفت پیش بینی شده بود که ۴۱ درصد محقق 
شده است. محمدرضاخانی عنوان کرد: رویکرد شهرداری در انجام پروژه ها از 
جنس معابر و آسفالت در شش ماه نخست قبل از زمستان براساس برنامه پیش 
رفته و در فضای سبز نیز پیشرفت خوب بوده و در کاشت گونه ها نیز در شش ماه 

دوم طبق برنامه پیش می رویم.
وی با تأکید بر اینکه کل بودجه در سیستم کنترل پروژه ۲ هزار میلیارد تومان 
است که طبق زمان بندی تا پایان سال باید محقق شود تصریح کرد: در شش ماه 

نخست سال حدود ۵۰۰ میلیارد تومان تاکنون محقق شده است.
سرپرست معاونت برنامه ریزی و منابع انسانی شهرداری قم خاطرنشان کرد: با 
توجه به اینکه صورت وضعیت پیمانکاران و مباحث ریالی در شش ماه دوم و بعد 
از تمام شدن پروژه ها اتفاق می افتد، تحقق کامل بودجه نیز در نیمه دوم سال 
اتفاق می افتد. وی یادآور شد: در بحث پرداخت ها نیز باید صورت وضعیت جمع 
آور شده تا میزان آن مشخص شود که اغلب ۸ ماهه است، اما ثبت صورت های 
وضعیت حدود ۵۰۰ میلیارد تومان است. محمدرضاخانی با اشاره به عملکرد 
مناطق شهری اذعان کرد: منطقه ۵ ازجمله مناطق موفق ازنظر برنامه بوده و 
مناطق ۴ و ۲ و ۸ نیز از وضعیت خوبی برخوردار بوده و در رتبه های بعدی قرار 

دارند و سایر مناطق نیز عقب تر هستند که به زودی به برنامه می رسند.
وی بیان کرد: در حوزه ها نیز معاونت عمرانی فعالیت خوبی داشته و طبق 

برنامه حرکت کرده و عملکرد خوبی ثبت شده است.
  

از سوی کاپیتان تیم ملی فوتسال ایران مطرح شد:

تقدیر از مدیریت شهری قم 
در تأمین زیرساخت های ورزشی

کاپیتان تیم ملی فوتسال ایران با تقدیر از توجه مدیریت شهری به توسعه 
زیرساخت های ورزشی در شهر مقدس قم، گفت: سرمایه گذاری در ورزش و 
سوق دادن نوجوانان به آن به عنوان یک کار زیرساختی و فرهنگی می تواند در 

سرنوشت و آینده سالم نسل جوان مؤثر باشد.
علی اصغر حسن زاده با حضور در کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای 
اسلامی شهر قم، با اشاره به استعدادهای درخشان رشته ورزشی فوتسال در 
شهر قم، اظهار داشت: بنده به خاطر دینی که به شهر محل زادگاهم احساس 
می کردم، از سنوات قبل با توجه به وجود استعدادهای فراوان این رشته ورزشی، 
اقدام به راه اندازی یک آکادمی کرده ام اما طی چند سال گذشته اتفاقاتی 
رخ داده که باعث دلسردی بنده شده است. وی با بیان اینکه مجموعه مدیریت 
شهری قم در خدمت تأمین زیرساخت های ورزشی است، ادامه داد: به هر اندازه 
که نسبت به توسعه سرانه های ورزشی و زیرساخت ها توجه شود، در پر کردن 
سالم اوقات فراغت جوانان مؤثرتر بوده و گام بلندی در جهت کاهش آسیب های 
اجتماعی و سوق دادن نسل جوان به کارهای مفید خواهد بود. بهترین بازیکن 
برای  آکادمی  یک  راه اندازی  از دغدغه هایم  یکی  افزود:  آسیا  فوتسال  سال 
اثربخشی بهتر ذیل دغدغه های جاری است؛ اما در این مسیر با مشکلات 
عدیده ای روبرو شده ایم، متأسفانه مسئولان امر زیرساخت اولیه که سالن ورزشی 
باشد را در اختیار ما قرار نداده اند تا بتوانیم تجربیات فنی خودمان را به نوجوانان 
شهر قم انتقال بدهیم. وی یادآور شد: ورزش فوتسال در قم بسیار مورد مقبول 
است و نوجوانان قمی استعداد درخشانی در رشته فوتسال دارند و درصورتی که 
در این رشته امتحان پس داده، سرمایه گذاری شود در آینده شاهد موفقیت های 

زیادی در ورزش استان خواهیم بود.
 

مدیر منطقه سه شهرداری قم تاکید کرد :

لزوم جابجایی صنوف خودرویی
 بلوار شهید بهشتی

مدیر منطقه سه شهرداری قم گفت: مشاغل مزاحم در کنار ایجاد نازیبایی 
بصری، سبب افزایش نارضایتی مردمی می شوند که مدیریت شهری در قم در 
سال های گذشته برنامه ریزی های زیادی برای ساماندهی این مشاغل کرده است.
مهرداد روحانی وزیری با اشاره به اهمیت ساماندهی مشاغل مزاحم در شهر 
افزایش  سبب  بصری،  نازیبایی  ایجاد  کنار  در  مزاحم  مشاغل  داشت:   اظهار 
گذشته  سال های  در  قم  در  شهری  مدیریت  که  می شوند  مردمی  نارضایتی 
برنامه ریزی های زیادی برای ساماندهی این مشاغل کرده است. وی با بیان اینکه 
در منطقه سه براساس شاخصهای مختلف حدود ۱۳۰ صنف مزاحم وجود دارد 
تصریح کرد:  براساس قانون این مشاغل باید به خارج از شهر منتقل شوند که 
اخطارهای لازم به این صنوف داده شده انتقال آنان در دست اقدام است که 
شهرداری هم امکانات لازم را برای مکان استقرار آن ها فراهم کرده است. مدیر 
منطقه سه شهرداری قم احداث شهرک خودرویی را موردتوجه قرار داد و گفت:  
شهرک خودرویی با یک سرمایه گذاری عظیم در محدوده منطقه سه احداث شده 
که خدمات خودرویی شهر در آن مستقرشده است. وی با تأکید بر اینکه بلوار 
شهید بهشتی در منطقه سه یکی از محورهایی بوده که نماد مزاحمت صنوف 
خودرویی در شهر به شمار میرود تصریح کرد:  حضور این صنف سیما و منظر 
مطلوبی در ورودی شهر نداشته که این شهرک بستری برای رفع این مشکل است.

  
مدیر منطقه شش شهرداری قم خبرداد:

بهسازی و ساماندهی محله هندویان 
در قالب طرح بازآفرینی شهری

مدیر منطقه شش شهرداری قم از بهسازی و ساماندهی محله هندویان در 
قالب طرح بازآفرینی شهری با اعتباری بالغ بر ۵ میلیارد ریال خبر داد.

احمد ترکمن با اشاره به اهمیت بهسازی بافت های فرسوده اظهار داشت: 
بافت های فرسوده به رغم هویت تاریخی و فرهنگی ازنظر اجتماعی و شهرنشینی 
با مشکلات و چالش های متعددی مواجه اند که بازآفرینی شهری در آن ها ضروری 
است. وی بهسازی و ساماندهی معابر محله هندیان با اعتباری بالغ بر ۵ میلیارد 
ریال را موردتوجه قرار داد و گفت:  فرعی های منشعب خیابان شهیدان دلجو به 
سمت خیابان ۲۲ بهمن با انجام عملیات اصلاح انهار و جدول گذاری به طول 
۳۰۰ متر و توزیع بیش از ۴۰۰ تن آسفالت به صورت غیرمکانیزه مناسب سازی 
و ساماندهی شده است. به گفته مدیر منطقه شش شهرداری قم، هدف اصلی 
در  که  است  افرادی  از  صیانت  و  حفاظت  شهری،  بازآفرینی  طرح  اجرای  در 
سکونت گاه های نامناسب و ناکارآمد با بافت های ضعیف، مشکل دار و فرسوده 
شهری زندگی می کنند و در مواجهه با حوادث طبیعی و غیرطبیعی با خطر روبه رو 
هستند. ترکمن خاطرنشان کرد: طرح مطالعاتی بازآفرینی شهری بافت فرسوده 
ابراهیم)ع(، خیابان شهید کرمی و سوم خرداد توسط  امامزاده  در محله های 
مشاورین انجام گرفته که در حال حاضر روند پیگیری و ابلاغ آن در دستور کار است

رئیس دانشگاه علوم پزشكی قم:

 هفت بیمار کرونایی دیگر درقم جان باختند
 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به آخرین وضعیت کرونا در این استان، گفت: طی شبانه روز گذشته 

هفت بیمار که نتیجه آزمایش کرونای آنها مثبت شده بود، جان خود را از دست دادند. 
به گزارش عصر شنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، محمد رضا قدیر در گفت وگویی با اشاره به 
آخرین وضعیت کرونا در این استان، اظهار داشت: در ۲۴ ساعت منتهی به هفدهم مهرماه، ۵۲ تَن مشکوک 
و یا با علائم قطعی ابتلا به کرونا توسط اورژانس مراکز درمانی قم مورد پذیرش قرار گرفتند. وی با اشاره به 
بستری شدن ۴۴ تَن از این بیماران، گفت: ۴۰ بیمار کرونایی که طی روزهای گذشته بستری شده بودند، 
نیز به تشخیص پزشکان معالج برای انجام درمان در منزل از بیمارستان مرخص شدند. قدیر مجموع بیماران 
کرونایی که هم اکنون در مراکز بیمارستانی قم بستری هستند را ۴۲۱ تَن ذکر کرد و افزود: ۱۰۱ بیمار به دلیل 
وخامت وضعیت جسمی در بخش مراقبت های ویژه نگهداری می شوند. وی افزود: از ۳۶۶ آزمایش کرونای 
انجام شده، نتیجه ۱۴۴ مورد مثبت شد. رئیس علوم پزشکی قم همچنین بیان کرد: از ابتدای اجرای طرح 

واکسینایون کرونا در قم ۸۴۸ هزار و ۸۶۰ دُز واکسن به جامعه هدف تزریق شده است.

 رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم خبرداد:

استمرار محدودیت های شبانه در قم 
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم گفت: محدودیت شبانه تردد خودرو ها همچنان پابرجاست.

سرهنگ صدفی با اشاره به پا بر جا بودن محدودیت های تردد شبانه خودرو های شخصی اظهارداشت : تردد 
خودرو ها از ساعت ۲۲ تا ۳ بامداد ممنوع است.

سرهنگ صدفی به محدودیت های تردد بین استانی در شرایط کرونایی هم اشاره کرد و افزود: رانندگانی 
که مجوز تردد نداشته باشند با توجه به شرایط نارنجی استان، برابر قانون ۵۰۰ هزار تومان جریمه می شوند.

طرح:سجاد جعفری

 مسافرانی که به وقت کرونا سفر کردند!

استاندار قم امنیت و آرامش را پایه اساسی توسعه پایدار دانست و گفت : هیچ کار 
توسعه ای بدون تامین  نظم وامنیت در هیچ جامعه ای رخ نخواهد داد.

بهرام سرمست  صبح روز شنبه درمراسم صبحگاه مشترک نیروی انتظامی که 
به مناسبت هفته ناجا برگزار شد، طی سخنانی ضمن گرامیداشت یاد و خاطره 
شهیدان هشت ساله دفاع مقدس، مدافعان حرم و حریم امنیت و جبهه سلامت، 
اظهار داشت: الگوی توسعه پایدار نظام اسلامی بر مبنای نظم آفرینی درحوزه های 

مختلف است.
وی امنیت و آرامش را پایه اساسی توسعه پایدار دانست و افزود: هیچ کار توسعه ای 

بدون تامین امنیت در هیچ جامعه ای رخ نخواهد داد.
سرمست همفکری و تعامل اعضای شورای تامین استان برای تامین امنیت را 
مورد توجه قرار داد و گفت: تحقق این مهم همواره از اهمیت بسیار بالایی برخوردار 
بوده، و خوشبختانه در استان نهایت همدلی و تعامل سازنده میان اعضای شورای 

تامین استان برقرار است.
وی درادامه شیوع کرونا در سطح کشور و استان را مورد توجه قرار داد و بیان 
کرد: مسئولان استان ضمن مدیریت شرایط حاد کرونایی، توانسته اند امنیت را به 
صورت چشمگیری افزایش دهند که نیروی پلیس در این راستا نقش اساسی ایفا 

کرده است.
وی نامگذاری سال جاری تحت عنوان تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها را 
نیز مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: یکی از اولویت های اصلی مسئولان استان 
تحقق این شعار بوده است و به صورت ویژه تحت عنوان سه شنبه های اقتصادی به 
دنبال رفع مشکل واحد اقتصادی بوده ایم و خوشبختانه در سایه تدابیر اتخاذ شده، 
جز استان های برتر از نظر تامین امنیت سرمایه گذاری در سطح کشور محسوب 

می شود.
توسعه پلیس هوشمند و بهره گیری از ابزارهای فناوری درقم

سرمست با بیان اینکه نیروی انتظامی نیز در راستای تحقق شعار سال نقش 
در  و  دارد  چندوجهی  نقش  اسلامی  درنظام  پلیس  گفت:  کرده،  ایفا  موثری 
زمینه های مختلف از جمله معنویت و اخلاق، دفاع از حقوق شهروندی، اقتصاد و 

امنیت پشتیبان مدیران اجرایی است.
وی تصریح کرد: گسترش معنویت و اخلاق، تامین امنیت پایدار، بهبود معیشت 
و تامین سلامت مردم همواره مورد توجه مدیریت استان بوده و با تعامل بین 
مسئولان در این حوزه ها عملکرد مثبتی را شاهد بوده ایم، نیروی انتظامی همواره 

در همه این میدان ها حضور موثری داشته است.
استاندار قم توسعه ابزارهای الکترونیکی در دنیا را نیز مورد توجه قرار داد و با تاکید 
بر تحقق پلیس هوشمند گفت: اگر امروز پلیس مسلح به ابزارهای نرم افزاری نباشد 

در مقابله با دشمنان و قانون شکنان عملکرد مطلوبی نخواهد داشت.
وی بیان کرد: خوشبختانه شاهد توسعه پلیس هوشمند و بهره گیری از ابزارهای 

فناوری در سطح استان هستیم.
سرمست بیان کرد: انتظار از پلیس تراز نظام اسلامی این است که در مقابله با 
مجرمان قاطع و مقتدر و در مسیر حفظ امنیت شهروندان، پاسخگو، مردم دار و 

اخلاق مدار باشد.
واکسیناسیون حداکثری لازمه بازگشایی مدارس 

 استاندار قم همچنین در حاشیه جلسه ستاد ملی کرونا که به صورت ویدیو 
کنفرانس در آن شرکت کرده بود با اشاره به واکسیناسیون رده سنی ۱۲ تا ۱۸ 
سال، گفت: طبق مصوبه ستاد ملی کرونا واکسیناسیون حداکثری و رعایت 

دستورالعمل های بهداشتی لازمه بازگشایی مدارس قم است. 
سرمست اظهار داشت: بازگشایی مدارس و آموزش حضوری دانش آموزان برای 
دانش آموزان متوسطه دوم از ۱۵ آبان و متوسطه اول از هفته اول آذر پیش بینی 

شده است.
باید  و  است  واکسیناسیون  انجام  شرط  به  بازگشایی ها  تمام  گفت:  وی 
واکسیناسیون گروه های سنی ۱۲ تا ۱۸ سال انجام شود تا خانواده ها با آسودگی 
خاطر فرزندان خود را به مدارس بفرستند و تا آن زمان به دنبال واکسیناسیون 

حداکثری هستیم.
سرمست با اشاره به ادامه روند نزولی ابتلا بستری و فوتی ها در استان بیان کرد: 
خوشبختانه تعداد بستری ها و فوت ها روند کاهشی مطلوبی دارد که باید تلاش کرد 

تا این تعداد به صفر برسد.
استاندار قم تشدید نظارت ها برای رعایت شیوه نامه های بهداشتی را ضروری 
دانست و بیان داشت: بازگشایی حضوری مدارس نیازمند واکسیناسیون حداکثری 

است که باید با همکاری آموزش و پرورش و مدارس سریع تر محقق شود.
وی در خصوص حضور کارکنان دستگاه های دولتی نیز تصریح کرد: توسعه 
باید  واکسیناسیون در میان کارکنان دستگاه های دولتی مورد تاکید است که 
صورت گیرد. استاندار قم با تاکید بر دستور کار بودن بازگشایی های هوشمند در 
کشور خاطرنشان کرد: بازگشایی ها و اتخاذ محدودیت های هوشمند به صورت 
آزمایشی در استان قزوین در حال اجرا است که پس از روشن شدن نتایج این طرح 

در سایر استان ها نیز اجرایی می شود.
استفاده از ظرفیت دستگاه های ملی برای حل مشكلات فاضلاب پردیسان 
استاندار قم همچنین بر ضرورت بهره گیری از ظرفیت دستگاه های ملی برای 

حل مشکل های فاضلاب پردیسان تاکید کرد.
وی در جلسه بررسی مشکل های فاضلاب شهرک پردیسان طی سخنانی با اشاره 
به عملکرد مطلوب شرکت آبفای قم در زمینه مدیریت شبکه آب استان قم، اظهار 
داشت: برای حل مشکل فاضلاب پردیسان نیازمند استفاده از ظرفیت های ملی 

هستیم.
وی استفاده از ظرفیت نمایندگان قم را در راستای حل مشکل فاضلاب پردیسان 
ضروری خواند و افزود: باید از مدیران وزارت نیرو درخواست شود تا ضمن بازدید 
میدانی از مشکل فاضلاب پردیسان، برای حل این بحران در حضور ایشان چاره 

اندیشی شود.
سرمست همچنین پیگیری از سازمان برنامه و بودجه کشور برای تخصیص 
اعتبارهای توسعه فاضلاب پردیسان را خواستار شد و خاطرنشان کرد: مدیران باید 

در دوره  گذار دولت نیز پیگیر رفع هرچه سریعتر مشکل های شهروندان باشند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود استفاده از پساب تصفیه شده برای مصارف 
غیر شرب را نیز ضروری دانست و بر ضرورت همکاری شهرداری، شهرک های 
صنعتی و منابع طبیعی و سایر دستگاه های مرتبط با شرکت آبفای قم در این زمینه 

تاکید کرد.

استانداردرصبحگاه مشترک نیروی انتظامی استان قم ؛

توسعه بدون برقراری نظم وامنیت امکان پذیر نیست 

سفرها  آمار  هستیم،  کرونا  بعدی  موج  نگران  بهداشت:  وزارت 
حل  را  مشكل  تنهایی  به  واکسن  تزریق  است.  نگران کننده 
نمی کند؛ بلكه شدت بیماری را کم می کند، رعایت فاصله  گذاری و 

دستورالعمل ها باید جدی گرفته شود.


